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“Tüccar, milletin emeği ve 
üretimini kıymetlendirmek için 
eline ve zekasına emniyet 
edilen ve bu emniyete liyakat 
göstermesi gereken adamdır.”

İ S T A N B u L  T İ c A R E T  O D A S ı  Y A Y ı N ı www.istanbulticaretgazetesi.com

Tuvaldeki ‘İstanbul’  
Hünkar Kasrı’nda 

Girişimciler BTM’yle 
fuarlara katılıyor 

Bilgiyi Ticarileştirme 
Merkezi’ndeki girişimciler, İTO 
önderliğinde ulusal ve uluslararası 
fuarlara da katılıyor. BTM’nin fuar 
desteğinden bugüne kadar 200’e 
yakın girişimci yararlandı. n 2’de 

Türkiye, dünyanın en 
büyük gıda ve içecek fuarı 
Anuga’ya, 10 ayrı ihtisas 
salonunda 391 firma ile 
adeta çıkarma yaptı. 
Almanya’nın Köln 

kentindeki fuara katılan 
İTO Başkanı Şekib 
Avdagiç, elektrikli cihazlar 
gibi gıda etiketlerine de su 
ayak izi yazılması 
önerisinde bulundu. 

Avdagiç, “Bu uygulama, 
tüketim alışkanlıklarının 
değiştirilmesi ve 
sürdürülebilirlik  
açısından önemli bir işlev 
görebilecek” dedi. n 12’de 

Doğan 
ERDOĞAN 

KÖLN

Türk lezzetleri 
dünya sahnesinde 

BEKLENTİ ENFLASYONU

IMF’nin yeni raporuna göre son iki 
yılın yüksek enflasyon deneyimi, 
sürekli olarak yüksek enflasyon 
beklentisine de yol açıyor. Türkiye, bu 
algıyı kırmak için harekete geçti. İTO 
Başkanı Şekib Avdagiç’in de aylardır 
dikkat çektiği önden fiyatlama 
davranışında artık sona gelindi. 

HERKESİN SORUMLULUĞU 

Avdagiç, “Piyasa, enflasyonda 
düşme eğilimine sahip çıkarsa, 
fiyatlardaki emniyet marjı azalacaktır. 
Enflasyonla mücadeleye, sadece 
hükümetlerin görevi 
olarak bakmıyoruz. Bu 
mücadelede başarı ancak, 
tüm toplum kesimlerinin 
sorumluluğu, 
dayanışması ve 
fedakarlığıyla  
sağlanabilir” dedi. n 9‘da

Önden fiyatlama  
devri bitti  

Adem 
ORHUN

İTO Başkanı Şekib Avdagiç, ödeme 
zincirinde çok önemli bir araç olan 
ticari kredi kartları limitlerinin, 
bireysel kartlardan ayrı 
değerlendirilmesini önerdi. n 3’te 

Şirket kartlarında 
limit güncellenmeli 

Geçen 10 yılda 4 milyon 770 bin 
arabuluculuk başvurusu oldu. Bunlar- 
dan yüzde 70’inde anlaşmaya varıldı. 
Bu uzlaşma ihtiyari arabuluculukta 
yüzde 99, zorunlu arabuluculukta ise 
yüzde 49 şeklinde gerçekleşti.n 8’de 

Arabuluculukla 
yüzde 70 anlaştı

İTO Başkanı Şekib Avdagiç, Riyad 
Ticaret Odası heyetini ağırladı. Suudi 
girişimcileri, ticarette ve yatırımda 
işbirliğine davet eden Avdagiç, “Türk 
firmaları, Suudi Arabistan’ın Vizyon 
2030’unda daha çok yer alırken, 
Suudi Arabistanlı iş adamları da 
Türkiye Yüzyılı vizyonunda yerlerini 
almalı” dedi. Barış Cabacı n 8’de

Suudi girişimcilere 
yatırım daveti 

Akreditasyonda, İstanbul Gümrük 
ve Dış Ticaret Bölge Müdürlüğü 
Laboratuvarı’nın etkinliği artıyor. 
Önümüzdeki ay eklenecek 9 yeni 
metot ile toplam akredite metot sayısı 
80’e yükselecek. Bu sayede dış 
ticaretin daha fazla hızlanacağı 
kaydediliyor. Şeref Kılıçlı n 6’da

İstanbul gümrüğü 
metotla hızlandı 

Kontenjanını tamamen dolduran 
İstanbul Ticaret Üniversitesi,  
küresel akademi liginde de 
başarılarıyla göz dolduruyor. 
Stanford Üniversitesi’nin  
hazırladığı ‘Dünyanın en etkili bilim 
insanları’ listesinde üniversitemiz  
7 akademisyenle yer aldı. n 14’te

Bilim insanlarımız 
dünya liginde

BAE’den Türkiye’de 
savunma şirketi n 17

Teknopark İstanbul’da 
yerleşik Naz Biyoteknoloji, 
dijital koku kütüphanesi 
projesiyle kokuları 
sınıflandırarak, bir veri 
bankası oluşturuyor. n 16 

Parfümün büyüsü 
dijital kütüphanede 

Enerjide 
maliyet yeşil  
binalarla 
azalacak 

Meslek liselilere 
ana eleman itibarı

Ara eleman nitelendirmesi meslek 
liselerini itibarsızlaştırıyor. Mesleki 
eğitimin paydaşları, “Meslek liseliler, 
teknik eleman ve usta olarak tanımlansın” 
çağrısı yaptı. Sümeyra Yarış Topal n 7‘de

Osman Kuvvet n 19‘da

Osman Kuvvet n 18‘de

Cumhuriyet’in ilk 
yüzyılının son İTO 
Meclis Toplantısı, 
Cumhuriyet Özel 

Gündemi ile 
gerçekleştirildi.  
İTO Başkanı  

Şekib Avdagiç, 
100. yıla özel 

kutlama  
gündemini açıkladı.

Meclis Toplantısı’nda gerçekleştirilen 
‘Cumhuriyet Özel Oturumu’nda 
konuşan İTO Başkanı Şekib Avdagiç, 
kutlamalar kapsamında İTO’nun  
7 etkinlik yapacağını söyledi.  
Program kapsamında, Cumhuriyet 
özel yayınlarından konsere, ışık 
gösterilerinden rozetlere kadar birçok 
özel ürün ile etkinlik düzenlenecek.

Enflasyonla mücadelede kararlılık 
çağrısında bulunan Avdagiç, 
“Enflasyonla mücadelede 
kararlılığımızı sürdürmemiz gerekiyor. 
Bunu başarırsak, tek haneli  
enflasyona ulaşabiliriz. Bu süreçte, iş 
dünyasının öz kaynaklarını 
güçlendirmesi ve harcama disiplininin 
sağlanması gerekiyor” dedi.  n 10-11’de

BİRÇOK ETKİNLİK 

ENFLASYONLA MÜCADELE 

İTO’dan 100. yıla İTO’dan 100. yıla   
ÖZEL GÜNDEMÖZEL GÜNDEM

Hızlı fiyat artışlarını 
besleyen ‘beklenti 
etkisi’ ekonomi 
yönetiminin odağında. 
Artık geriye dönük 
enflasyona değil, 
hedeflere bakılıyor. 
Piyasada zam yerine 
indirimler konuşuluyor. 
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BTM’den girişimcilere  
uluslararası fuar desteği

TUĞÇE ÖZKUŞ 

GİRİŞİMCİLİK ekosistemine, 
kapsayıcı ve ücretsiz 
hizmetleriyle önemli ölçüde katkı 

sağlayan BTM, eğitim ve mentorluk 
hizmetlerinin yanı sıra tanıtım ve fuar 
destekleriyle de öne çıkıyor. İstanbul 
Ticaret Odası’nın önderliğinde 
girişimcilerine ulusal ve uluslararası 
birçok fuara katılma imkânı sağlayan 
BTM’nin bu desteğinden bugüne kadar 
200’e yakın girişimci yararlandı. 
Girişimcilerin diğer girişimcilerle ve 
yatırımcılarla bir araya geldiği, bunun 
yanı sıra sektördeki kişilerin 
deneyimlerini katılımcılarla paylaşarak 
ekosisteme katkı sağladığı fuarlarda, 
BTM girişimcileri, teknolojik trendleri 
bizzat yakından takip edip önemli  
iş bağlantıları kurabiliyor.    

ULAŞIM VE KONAKLAMA 
DESTEĞİ 
BTM girişimcileri, dünya çapında 

yüzlerce teknoloji odaklı şirketin ve 
binlerce iş profesyonelinin katılımıyla 
gerçekleşen fuarlarda, dünyanın en 
büyük ticaret odalarından biri olan 
İTO’nun ayrıcalıklarından faydalanıyor. 
Türkiye Milli Pavilyonu’nda ülkemizi 
temsil etme imkanının yanı sıra, 
teknoloji tabanlı girişimler için ürün  
ve teknolojilerini sergileme fırsatı 

sunuluyor. Aynı zamanda birebir 
müşteri görüşmeleri yapabilme gibi 
imkanlar tanıyan global fuarlarda,  
BTM girişimcilerine ulaşım ve 
konaklama desteği de sağlanıyor.  

ULUSLARARASI 
PAZARLARA ADIM 
Geliştirdikleri yerli ve milli teknolojik 

çözümleri fuarlarda binlerce kişiye 
ulaştıran girişimciler, uluslararası 
pazarlara hızlı bir giriş yapma fırsatı da 
bulabiliyor. 200’e yakın ülkenin katıldığı 
fuarlar, özellikle Türk girişimler için 
dünya pazarının liderleriyle bir araya 
gelme açısından son derece önem taşıyor. 

FUAR SAYISI ARTIRILACAK 
Türk girişimlerinin global marka olma 

yolunda ilerlemelerine fuarlarla da katkı 
sağlayan BTM, bugüne kadar MWC 
Barcelona, MWC Las Vegas, Hannover 
Messe gibi fuarlarda, özellikle İstanbul’un 
girişimcilik potansiyelinin global düzeyde 
tanıtılmasına önemli ölçüde destek oldu. 
Çeşitli tematik programlarıyla uluslararası 
pazara açılmak isteyen girişimcileri her 
zaman destekleyen BTM, önümüzdeki 
dönemlerde katılacağı ulusal ve 
uluslararası fuar sayısını artırarak, daha 
fazla girişimcinin küresel vitrinde yer 
almasını hedefliyor.  

Bünyesindeki girişimlere pek çok alanda destek veren BTM, İstanbul Ticaret Odası önderliğinde 
ulusal ve uluslararası fuarlara da katılım imkânı sağlıyor. BTM’nin fuar desteğinden bugüne  
kadar 200’e yakın girişimci yararlandı. Küresel vitrine BTM ile çıkan girişimciler, hem ürün ve 
teknolojilerini tanıtıyor hem de iş bağlantıları kurma fırsatı yakalıyor.  

200 bin dolar yatırım aldı 
İLK yatırım turunu 

geçtiğimiz yıl 
tamamlayan BTM’nin 
mezun girişimlerinden 
Varsapp, 200 bin dolar 
üzerinden yatırım aldı. 
hiVC, Founder One ile 
Mehmet Toprak ve 
Murat Aksöz’ün de 
aralarında olduğu birçok 
iş insanından yatırım 
alan Varsapp, 
kullanıcıların günlük 
veya dönemlik ihtiyaçları 
doğrultusunda kişi veya 
büyük markalardan 
kiralama yapabilmelerini 
sağlıyor. Zeynep Eliçin ve 
Hande Sevinç tarafından 
2021 yılında kurulan 
Varsapp, bu modellerinin 
yanı sıra kendi 
bünyesindeki teknolojik 

ürünlerin de 
kiralanabildiği 
‘VarsappTech’ kategorisi 
sayesinde B2C iş 
modelinde de faaliyet 
gösteriyor. Uygulaması 
bugüne kadar 100 bin 

indirmeyi geçen 
girişimin yakın  
zamanda mobil 
uygulaması da yeni 
verisyonu ile 
kullanıcılarla  
buluşacak.

TÜRK Hava Yolları’nın (THY) hava 
kargo markası Turkish Cargo, Türkiye 
İhracatçılar Meclisi (TİM) ile daha  
önce yapmış olduğu indirimli kargo 
taşımacılığına yönelik işbirliği 
anlaşmasını yeniledi. Yenilenen anlaşma 
kapsamında Turkish Cargo, Anadolu’nun 
dört bir yanında üretilen ürünleri,  
30 ülkedeki 42 destinasyona yüzde 25’e 
varan muhtelif indirim oranlarıyla 
taşıyacak. Genel kargo, bozulabilir kargo, 
yumurta, balık, et, meyve ve sebze 
gönderilerini kapsayan kampanya,  
16 Ekim’de başlayacak ve 31 Ocak 2024 
tarihine kadar geçerli olacak. 

YÜZDE 23 ARTTI 
 THY Yönetim Kurulu Başkanı Ahmet 

Bolat, Türkiye’nin hizmet sektörü ihracat 
şampiyonu olarak ülkeye geçen sene  
14 milyar dolar kazandırdıklarını aktardı. 
Bolat, “Bu sene bunu 16 milyar doların 
üzerine çıkaracağız. Ülkemize katkı 
hususunda herkese destek verdik, vermeye 
de devam edeceğiz” dedi. Bolat, konuşmasını 
şöyle sürdürdü: “İmzaladığımız ilk iki 
protokol sonucunda yapılan ihracat bedeli  

5.5 milyar dolara yaklaştı, üçüncü protokol 
dönemi ihracat rakamlarında da bir önceki 
yıla göre yüzde 23 arttı.” 

Üreticinin katma değerli ürünlerini dünya 
pazarlarına en rekabetçi koşullarda 
ulaştırmaya kararlı olduklarını aktaran Bolat, 
“İlk üç kampanyada 7 milyar dolarlık ihracat 
gerçekleştirerek, Türkiye’nin dış ticaretine 
önemli bir fayda sağlamıştık. Yeni 
kampanyamızda Türk ihracatçısı açısından 
stratejik öneme sahip 42 destinasyonda 
indirimli olarak kullanılmak üzere 20 bin 
tonluk bir kapasite sunuyoruz” dedi. 

Bu yılın 9 ayında hava kargo ile 143 bin 
tonluk ihracat gerçekleştirdiklerini aktaran 
TİM Başkanı Mustafa Gültepe, “9 ayda hava 
yoluyla yaptığımız ihracatın döviz karşılığı  
10 milyar doları aştı” diye konuştu.  

İhracatçıya indirimli  
kargo avantajına devam  
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İstanbul Ticaret Odası’nda (İTO) her gün 
yaklaşık 250 yeni şirketin kaydı 

gerçekleştiriliyor. 
Bu listelere İstanbul Ticaret Gazetesi 

okuyucuları 
artık kolayca ulaşacak. 

İTO’da son bir hafta içinde kurulan yeni 
şirketlerin listesine ulaşmak için QR kodu 

taramanız ya da bilgisayarınızda   
https://www.ito.org.tr/documents/QR_CODE/0612.pdf 

adresini ziyaret etmeniz yeterli.

e-BelgeTicari
Yazılım

Banka
BakiyemÖn Muhasebe

27 yıllık tecrübemizle küçük, orta ve büyük ölçekli
tüm işletmelerin dijitalleşme süreçlerinde 7/24 yanındayız.

İstanbul ticaret Odası Başkanı Şekib avdagiç, 
firmaların ödeme zincirinde çok önemli bir araç olan 
ticari kredi kartlarının bireysel kredi kartlarından 
ayrı değerlendirilmesi gerektiğini söyledi. avdagiç, 
bu kartların hem limitlerinin hem de taksit 
seçeneklerinin güncellenmesini istedi.   

iSTaNBUl Ticaret Odası (iTO) 
Başkanı şekib avdagiç, ticari 
kredi kartlarının limitlerinin 

ve taksit seçeneklerinin 
güncellenmesine ihtiyaç 
olduğunu söyledi. Yaptığı 
açıklamada ticari kredi kartı 
kullanımına değinen iTO 
Başkanı, firmaların ödeme 
zincirinde çok önemli bir araç 
olan bu kartların hem limitlerinin 
hem de taksit seçeneklerinin 
bireysel kredi kartlarından ayrı 
değerlendirilmesi gerektiğini 
vurguladı.  

avdagiç, birçok küçük ve orta 

ölçekli şirketin ödemelerini 
şirket kredi kartlarıyla 
yaptığını belirterek, kartlı 
ödemelerde alım-satım ve 
para tahsilatının 
tamamlanabildiğini, ilave bir 
tahsilat, takip veya herhangi 
bir süreç gerekmediğini 
söyledi. 

şirketlerin kredi kartı 
limitlerinin güncellenmesine 
ve uzun vadeli taksitli kredili 
bir sürece ihtiyaç olduğuna işaret 
eden avdagiç, “Geçtiğimiz 
dönemlerde karşılıksız çek 
oranlarında yaşanan artışlarda, 

ticari kredi kartlarına uygulanan 
limit ve taksit kısıtlamalarının da 
etkisinin olabileceği ihtimalini 
göz ardı etmemek gerekiyor” 
diye konuştu. 

ticari kartlarda  
limitler güncellenmeli 

Gelir idaresi Başkanlığı (GiB), 
vergi, harç, ceza tutarlarının 
yeniden değerleme oranında 
bugünden artırıldığı şeklinde 
yanlış ve yanıltıcı haberlerin doğru 
olmadığını açıkladı.  

GiB’den yapılan açıklamada, 
kurumun internet sitesinde 
yayımlanan ‘2023 yılı üçüncü 
geçici vergilendirme döneminde 
uygulanacak yeniden değerleme 
oranına ilişkin sirküler’ ile ilgili 
olarak, Başkanlığa atfen, vergi, 
harç ve trafik cezalarının yeniden 
değerleme oranında artırılmasının 
söz konusu olmadığı belirtildi. 

İnDİrİM vE İstİsna  
açıklamada, söz konusu 

sirkülerde, 2023 yılı üçüncü geçici 
vergi döneminde bahse konu 
indirim ve istisna uygulamasında 
uygulanacak yeniden değerleme 

oranının yüzde 34.8 olarak tespit 
edildiği hatırlatılarak, şunlar 
kaydedildi: 

“Dolayısıyla, geçici vergi 
döneminde örneklendirdiğimiz 
mevzuat uygulamaları 
kapsamında kullanılmak üzere 
açıklanmış bulunan yeniden 
değerleme oranı ile vergi, harç, 
ceza gibi kamu alacaklarının 
artırılması söz konusu değildir.”

GİB’den yeniden  
değerleme açıklaması  

Dijital vergi dairesi başlıyor
Elektronik ortamda yapılacak 

vergisel işlemlerle ilgili teknik 
altyapısı Gelir İdaresi Başkanlığı 
(GİB) tarafından kurulan ‘Dijital Vergi 
Dairesi’ uygulaması hayata geçiyor. 

Resmi Gazete’nin 7 Ekim tarihli 
sayısında yayımlanan vergi usul 
kanunu genel tebliğine göre, dijital 

vergi dairesine dijital.gib.gov.tr 
adresi veya GİB tarafından 
oluşturulan mobil uygulama 
üzerinden giriş yapılabilecek. 
Sistemden daha önce kullanıcı kodu 
ve şifresi olan, e-Devlet şifresi 
bulunan ve tebliğ kapsamında şifre 
edinen kişiler yararlanabilecek.

Cep telefonlarının 
IMEI kaydı kullanıcı 
hesabıyla yapılacak 

iTHal veya imal edilen ya da yurt 
dışından yolcu beraberinde getirilen 
cep telefonlarının ımeı numaralarının 
kayda alınması işlemleri, ithalatçı veya 
imalatçı için tahsis edilen kullanıcı 
hesabıyla yapılacak. 

Bilgi Teknolojileri ve iletişim 
Kurumu (BTK) tarafından hazırlanan 
‘elektronik Kimlik Bilgisini Haiz 
cihazların Kayıt altına alınmasına 
Dair Tebliğde Değişiklik Yapılmasına 
ilişkin Tebliğ’, resmi Gazete’de 
yayımlandı. 

ayrıca yurt dışından yolcu  
kurumun mobil cihaz Kayıt Sistemi’ne 
(mcKS) kayıtlı iken son sinyal 
alınmasından itibaren kesintisiz bir yıl 
veya 1 Ocak 2024’ten önce kesintisiz  
7 yıl elektronik haberleşme 
şebekelerinden hizmet almadığı 
gerekçesiyle ımeı numarası ‘siyah 
liste’ye alınan cihazlara ilişkin de 
düzenleme yapıldı. 

Bu kapsamda, cihazın son 
kullanıcısının kurum kayıtlarıyla 
uyuşmaması, ithalatçısının / 
imalatçısının tasfiyesi veya terkin 
edilmiş olması durumunda, kullanıcı 
ilgili bilgi ve belgelerle cihazın tekrar 
kayıtlı hale getirilmesi için başvuruda 
bulunabilecek. 

Tebliğ, 1 Ocak 2024’te yürürlüğe 
girecek.

Bitkisel üretim 
destekleri belirlendi   

BiTKiSel üretimde biyolojik ve 
biyoteknik mücadele 2023 yılı destek 
tutarları belirlendi. Destek tutarı, örtü 
altı ürünler için dekar başına 1400 lira, 
turunçgil ve nar için 280 lira olarak 
uygulanacak. 
resmi Gazete’de yayımlanan tebliğ 

ile örtü altında ve açık alanda bitkisel 
üretimde, destekleme kapsamına 
alınan ürünler ve ödeme miktarları  
yer aldı. 

Destek başvuruları, 2023 
uygulaması için kayısı, ayva, armut, 
elma, bağ, açıkta domates, zeytin, 
turunçgil, nar, şeftali ve nektarin için 
27 ekim, örtü altı için ise 31 aralık 
mesai bitimine kadar yapılacak. 

Tebliğ, 1 Ocak 2024 tarihinden 
itibaren geçerli olmak üzere  
yürürlüğe girdi.

Çin ve Vietnam  
menşeli ürünlere önlem  

ÇiN menşeli sitrik asit ithalatına 
yönelik damping soruşturması, Vietnam 
menşeli özlü kaynak telleri ithalatına 
yönelik ise nihai gözden geçirme 
soruşturması açılması kararlaştırıldı. 

Ticaret Bakanlığınca hazırlanan 
ithalatta Haksız rekabetin Önlenmesine 
ilişkin Tebliğ, resmi Gazete’de 
yayımlandı. Bakanlığın bir diğer tebliği 
ile de yerli üreticilerin başvurusu üzerine 
Vietnam menşeli özlü kaynak tellerine 
yönelik yürürlükte bulunan dampinge 
karşı kesin önleme ilişkin nihai gözden 
geçirme soruşturması açılması 
kararlaştırıldı. 

Transmisyon  
kolanlarına soruşturma   

ÇiN, Hindistan ve Vietnam menşeli 
bazı tür transmisyon kolanları türleri  
için nihai gözden geçirme soruşturması 
açılmasına karar verildi. 

       Ticaret Bakanlığınca hazırlanan 
ithalatta Haksız rekabetin Önlenmesine 
ilişkin Tebliğ, resmi Gazete’de 
yayımlandı. Buna göre, yerli üretici 
Bando Kayış a.ş. tarafından yapılan ve 
V Kayışı lastik ltd. tarafından 
desteklenen başvuruya istinaden Çin, 
Hindistan ve Vietnam menşeli ‘dış 
çevresi 60 cm’yi geçen fakat 180 cm’yi 
geçmeyen, kesiti trapez şeklinde  
(V-kolanlar) olan (V-yivli olanlar hariç) 
sonsuz transmisyon kolanları’, ‘dış 
çevresi 180 cm’yi geçen fakat 240 cm’yi 
geçmeyen, kesiti trapez şeklinde  
(V-kolanlar) olan (V-yivli olanlar hariç) 
sonsuz transmisyon kolanları’ ve ‘yalnız 
kesiti trapez şeklinde (V-kolanlar) olan 
(V-yivli olanlar hariç) sonsuz 
transmisyon kolanları’ ürünlerine 
yönelik yürürlükteki dampinge karşı 
kesin önleme ilişkin nihai gözden 
geçirme soruşturması açılacak. 

İsrail limanları 
için uyarı    

UlaşTırma ve altyapı Bakanlığı, israil 
limanlarına uğrayacak Türk bayraklı 
gemilerin güvenlik seviyesini 3’e çıkardı. 

Bakanlığın açıklamasında şunlar 
kaydedildi: “israil ve Filistin’deki iç 
karışıklıklar dikkate alınarak, Uluslararası 
Gemi ve liman Tesisi Güvenlik Kodu 
Uygulama Yönetmeliği gereği Türk bayraklı 
gemilerimizin olası güvenlik tehditlerine karşı 
hazırlıklı olabilmesi, limanda bulundukları 
süre zarfında gerekli tedbirleri alabilmeleri, bu 
gemilerimizin erken safhada uyarılabilmesi 
maksadıyla israil ve Filistin limanları ve bu 
limanların açıklarında seyir yapacak Türk 
bayraklı gemilerin ıSPS Kod Güvenlik 
Seviyesi’nin 9 ekim 2023 tarihi itibariyle 3’e 
çıkartılmış olduğu bildirilmektedir.”

Dahilde işlemeye ek süre 
TicareT Bakanlığınca, ihracat 

taahhüt hesabı kapatılmamış dahilde 
işleme izin belgelerine ek süre verilecek. 

Bakanlığın hazırladığı Dahilde işleme 
rejimi Tebliğinde Değişiklik Yapılmasına 
Dair Tebliğ, resmi Gazete’de yayım- 
lanarak yürürlüğe girdi. Buna göre,  
1 Ocak 2020 ile 11 ekim 2023 arasında 
düzenlenmiş, ihracat taahhüt hesabı 
henüz kapatılmamış dahilde işleme izin 
belgelerine, 6 ay içinde Bakanlığa 
müracaatta bulunulması şartıyla 
başvurunun uygun görüldüğü tarihten 
itibaren belge orijinal süresinin yarısını 
geçmemek üzere ek süre verilecek.
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Veriler, 10 Ekim 2023 itibarıyla düzenlenmis ̧tir.

PETROLUluslararası 
emtia piyasaları

Arz endişesi 
ABD doğalgaz fiyatları, önümüzdeki hafta için 

yapılan soğuk hava tahminleri ve Chevron’un 
İsrail’deki üretim tesisini kapatmasının etkisiyle 
haftalık yüzde 15.1 artışla 3.43 dolara çıktı. Gaz 
üretimi günlük 100.4 milyar kübik feet olurken, 
talep günlük 68.9 milyar kübik feet’e çıktı. 
Chevron’un üretimi kesmesi, Avrupa doğalgazının 
50 Euro’ya çıkmasına neden oldu. Mısır, açığın 
kapatılması için Avrupa’ya LNG ihracatını değer-
lendireceğini açıkladı. Kuzey Akım 2 doğalgaz 
hattındaki sızıntı da fiyat artışını destekliyor. 

Hindistan’ın üretimi arttı  
Çin’de kuraklığın artması ve kömür santrallerine 

ağırlık verilmesiyle 150 doların üzerinde seyreden 
kömür fiyatları, enerji emtialarındaki zayıflık ve 
Hindistan’dan gelen yüksek üretim rakamları 
nedeniyle geçen hafta 140 dolara kadar geriledi. 
Dünyanın ikinci büyük kömür üreticisi Hindistan’ın 
eylül ayı kömür üretiminin, bir önceki yıla göre 
yüzde 15.8 artışla 67.1 milyon tona ulaştığı açıklandı. 
6 aylık toplam kömür üretiminin ise 428 milyon  
tona yükseldiği belirtildi. Ayrıca olumlu hava  
koşulları da düşüşteki diğer etken.

Yeniden zirvede 
Brezilya’da yüksek üretim beklentisiyle geçen 

ay 12 yıllık zirvesinden gerileyen şeker fiyatları, 
yeniden bu zirveye yaklaştı; yüzde 6.4 primle 27 
cent’in üzerine çıktı. Brezilya’da yağışların artacağı 
tahmini ile şeker kamışı hasadının etkileneceği 
yorumları, artışın nedeni olarak gösteriliyor. Ayrıca 
şeker kamışından üretilen ethanol fiyatlarının 
temmuz seviyesine yükselmesi, çıkışı destekleyen 
bir diğer husus. Hindistan’da ise önümüzdeki  
yılın hasadına ilişkin kaygılar nedeniyle şeker 
ihracatına sınırlama getireceği endişeleri artırıyor. 

Hareketli hafta 
Petrol fiyatları oldukça hareketli bir hafta 

geçirdi. Ortadoğu’da İsrail ile Hamas arasındaki 
savaşa İran ve Suudi Arabistan’ın da dahil 
olabileceği endişesiyle brent petrolü 88 dolara 
yükseldi, ancak haftayı yüzde 2.7 düşüşle kapattı. 
Petrol fiyatındaki düşüşe katkı yapan diğer etkenler 
ise ABD ile Venezuela’nın petrol çıkarılması 
konusunda ilave en az bir firmaya izin verileceği 
yönünde gelişme kaydettikleri ve Rusya’nın  
petrol ürünlerinden motorine uyguladığı ihracat 
yasağını kaldıracağı haberleri oldu.   

Petrol (Brent, $/Varil) 87.8 -2.7 -6.8 

Doğalgaz (Henry Hub, $ /MMBtu) 3.43 15.1 -48.0 

Doğalgaz (Dutch TFF, EURO/MWh)             49.5 32.2 -69.1 

Termal Kömür ($/Ton, FOB, Newcastle 

Avustralya, 6.000 KCal/kg) 141.9 -5.4 -65.0 

 

Altın ($/Ons) 1.859 1.9 11.1 

Gümüş ($/Ons) 21.83 3.3 13.6 

Platin ($/Ons) 888 1.6 -1.3 

Bakır ($/Ton) 7.907 -0.9 3.7 

Alüminyum ($/Ton) 2.222 -2.6 -0.6 

İnşaat Çeliği (Çin, $/Ton) 518 -2.5 -9.2 

Demir Cevheri ($/Ton, CFR, Tianjin-Çin, %63.5) 113.5 -5.0 18.2 

Kurşun ($/Ton) 2.126 -2.7 3.4 

Kalay ($/Ton) 24.450 1.8 -39.0 

Çinko ($/Ton) 2.436 -3.0 -17.3 

Nikel ($/Ton) 18.257 -1.0 -18.4 

 

Buğday ($/Ton) 205 -1.5 -36.8 

Mısır ($/Bushel) 4.86 -0.6 -29.9 

Mısır ($/Ton) 191  

Pamuk ($/Lb) 0.85 -2.1 0.6 

Kakao ($/Ton) 3.687 2.3 70.4 

Kahve ($/Lb) 1.48 -0.7 -32.1 

Şeker ($/lb) 0.27 6.4 43.8 

Kereste ($/m3) 212 0.6 -16.5 

Ayçiçek Yağı (USD/Ton) 820 1.2 -37.0 

Palmiye Yağı ($/Ton) 750 -2.5 0.7  

Baltık Kuru Yük Endeksi 1.983 14.2 2.0 

Emtia Endeksi (CRB Index) 315 -0.9 5.0 

PİYASALAR

ULUSLARARASI Enerji Ajansı (IEA) 
2023 Orta Vadeli Gaz Piyasa raporuna 
göre, dünyadaki gaz talep artışının 

2017-2021 dönemindeki ortalama yüzde 2.5 
seviyesinden 2022-2026 döneminde yüzde 
1.6’ya gerileyeceği tahmin ediliyor. Rusya’nın 
Ukrayna’da başlattığı savaş sonrası yeni bir 
döneme giren gaz piyasalarında 2011-2021 
döneminde görülen güçlü büyümenin 
zayıflaması ve özellikle Avustralya, Japonya, 
Kore, Yeni Zelanda ve Singapur ile Avrupa  
ve Kuzey Amerika’da talebin düşmesi 
bekleniyor. Söz konusu piyasalardaki talep 
yavaşlamasında, yenilenebilir enerji 
kaynaklarına dönüşüm ve enerji  
verimliliğinde ilerleme etkili oluyor. 

ÇİN’İN TALEBİ 
Asya, Ortadoğu ve Afrika’nın ise gaz 

talebindeki büyümenin yoğunlaşacağı 
piyasalar olması bekleniyor. Çin’in, 2022-2026 
döneminde beklenen küresel gaz talep 
artışının yarısını oluşturacağı öngörülüyor. 
Dünyada 2025-2026 yıllarında devreye girecek 
LNG tesisleriyle küresel gaz piyasalarındaki 
arz sıkışıklığının kısmen rahatlayacağı tahmin 
edilirken, 2022-2026 döneminde küresel  
LNG kapasitesinin yüzde 25 büyüyeceği 
hesaplanıyor. Bu dönemde ABD’nin, yeni 
tesislerle dünyanın en büyük LNG ihracatçısı 
konumunu pekiştireceği öngörülüyor. Rapora 
göre, bu yıl doğalgaz fiyatlarında düşüş olsa 
da belirsizlik ve riskler devam ediyor. Arz 
sıkışıklığı sürerken özellikle Avrupa’da  

LNG tedarikinin Rus gazından doğan boşluğu 
telafi etmek için yetersiz kalmasıyla, kış 
döneminin sert geçmesi durumunda fiyat 
oynaklığı riski endişe yaratıyor. 

YENİ DÖNEM 
IEA Enerji Piyasaları ve Güvenliği Direktörü 

Keisuke Sadamori, rapora ilişkin 
değerlendirmesinde, dünya gaz piyasalarının 
yeni bir döneme girdiğini belirterek, “Daha 
fazla belirsizliklerin olduğu bu yeni dönemin 
özellikleri, yavaşlayan talep artışı ve yüksek 
oynaklık. 2030’a kadar küresel gaz talebinin 
pik yaptığını görebiliriz” ifadelerini kullandı. 
Gaz talebinin gelişmiş ve gelişmekte olan 
ülkelerde farklı seyir izleyeceğini kaydeden 
Sadamori, küresel LNG kapasitesinde birkaç 
yıl içinde önemli bir büyüme beklediklerini ve 
bunun arz sıkışıklığını hafifletmeye yardımcı 
olacağını sözlerine ekledi. 

Uzmanlara göre, talep ve LNG tedarikine 
yönelik gelişmelerin yanı sıra, hava şartları da 
Avrupa gaz piyasalarında belirleyici rol 
oynayacak. Fitch Ratings Petrol ve Gaz 
Kıdemli Direktörü Dmitry Marinchenko, enerji 
kriziyle birlikte Avrupa’nın önce tüketimi 
azalttığını ve ardından Rus gazının yerini 
büyük ölçüde LNG ile telafi ederek arz ve 
talebi dengelemeyi başardığını belirterek, 
şunları kaydetti: “Ancak yeterli LNG tedariki 
her zaman mevcut olmayabilir ve arzın  
sıkışık olduğu dönemlerde Avrupa’nın ek 
kargolar için Asya ve özellikle Çin ile  
kıyasıya rekabet etmesi gerekebilir.”

AB’nin gaz depolarında doluluk oranı yüzde 96
 Avrupa Birliği (AB) ülkeleri, 

Rusya-Ukrayna savaşı sonrası 
en büyük tedarikçisi Rusya’dan 
gaz alımını kademeli olarak 
azaltmaya başladı. Nitekim 
Avrupa, Rus gazının açığını 
kapatmak için LNG ithalatını 
geçen yıl 2021’e göre yüzde 60 
artırarak rekor kırdı. Yine süreç 
içinde arz-talep dengesinin 
bozulmasıyla Avrupa’da gaz 
fiyatları rekor seviyeye çıktı, 
tedarik güvenliğinin sağlanması 
için birçok ülke, talebi 

düşürmeye yönelik önlemleri 
uygulamaya koydu. Bu kış 
öncesi arz güvenliğini sağlamak 
için gaz depolarını 1 Kasım 
2023’e kadar yüzde 90 doluluğa 
ulaştırmaya hedefleyen AB 
ülkeleri, söz konusu doluluk 
oranlarına hedeflenen tarihten 
iki ay öncesinde ulaştı. Gas 
Infrastructure Europe verilerine 
göre, AB’nin gaz depolarında şu 
anda doluluk oranı yüzde 96 
seviyesinde. Bu oran,  
112 milyar metreküp gaza 

karşılık geliyor. AB üyesi  
27 ülkenin 18’inde bulunan bu 
tesislerde toplamda 116 milyar 
metreküp gaz depolanabiliyor. 
Depolardaki doluluk oranları 
rekor seviyede olmasına 
rağmen Avrupa’ya Rus gaz 
akışının büyük ölçüde 
kesilmesi, kıtanın gaz talebini 
en az yüzde 15 düşürmeye 
yönelik tedbirleri sürdürmesini 
ve küresel piyasalardan LNG 
tedarikine devam etmesini 
zorunlu hale getiriyor.

Enerji krizi döneminde önemi daha çok artan LNG’de (sıvılaştırılmış doğalgaz) 
devreye girecek yeni tesislerle küresel gaz piyasalarındaki arz sıkışıklığının 
kısmen rahatlayacağı tahmin ediliyor. Ayrıca 2022-2026 döneminde küresel 
LNG kapasitesinin toplam yüzde 25 büyüyeceği de kaydediliyor.

LNG yüzde 25 büyümeyle  
arzı kısmen rahatlatacak 
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PLASTİK, neredeyse her sektörde 
hammadde olarak kullanılıyor. Plastik 
ve plastikten elde edilen ürünlerin 

sürdürülebilirliği, yeşil dönüşüme uyumu 
için çalışmalar aralıksız devam ediyor.  
Bu kapsamda plastik 
ambalajların geleceği,  
7. PAGEV Uluslararası 
Plastik Ambalaj 
Kongresi’nde 
konuşuldu. İTO ve Türk 
Plastik Sanayicileri 
Araştırma Geliştirme ve 
Eğitim Vakfı (PAGEV) 
işbirliğiyle 
gerçekleştirilen kongre, 
‘Dönüm Noktasındaki 
Plastik Ambalajlar’ 
teması ile yapıldı. Türkiye ve global 
piyasalardan önemli aktörleri buluşturan 
etkinlikte alanında markalaşmış isimler 
konuşmacı olurken; plastik ambalajlarda yeşil 
dönüşüme dair fırsat ve tehditler, üretim ve 
tüketim alışkanlıklarında değişim, sektörün 
atması gereken adımlar ve global markaların 
beklentileri gibi başlıklar ele alındı.  

İHRACATIMIZ ETKİLENEBİLİR 
Plastik sektörünün böylesine kapsamlı 

kongreleri hak ettiğini belirten İTO Başkanı 
Şekib Avdagiç, toplantının açışında şunları 
söyledi: “Plastik, 21. yüzyılda üretim ve 
yaşamın tam odağında; ambalajdan yapı ve 
inşaata, ulaşımdan elektrik ve elektroniğe, 
sağlık sektörüne kadar geniş bir alanda 
kullanılıyor. Türkiye plastik sektöründe, 
üretim kapasitesi açısından Avrupa’da ikinci, 
dünyada ise altıncı. Sektör olarak 40 milyar 
dolarlık ciro yapıyoruz. Geçtiğimiz yıl  
10 milyar dolarlık ihracat gerçekleştirdik. 
İhracatımızın 4 milyar dolarlık bölümünü  

AB ülkelerine yaptık. AB, Sınırda Karbon 
Düzenleme Mekanizması kapsamını daha da 
genişletiyor. Dolayısıyla ihracatımız bundan 
etkilenecek. Türkiye, 2053 karbon sıfır 
hedefine iyi hazırlanmalı.” 

YEŞİL PLASTİK DEVRİMİ 
“Plastik, her sektör için can verici malzeme 

olarak hammadde tahtına oturdu” diyen 
Avdagiç, plastiğin bu tahtta oturma süresini, 
insana ve doğaya dost olma oranının 
belirleyeceğini belirtti. Avdagiç, “Plastik 
sektörü, insan ve doğanın sağlığını bozduğu 
ithamıyla karşı karşıya. Bunu ortadan 
kaldırmak için plastik dönüşümünü yüzde 
100 gerçekleştirmeliyiz. İnsanları bu 
yanılgıdan uzaklaştırmak için 
bilinçlendirmeliyiz. Yasal zorunluluklar 
devreye girmeden gönüllü olarak yeşil 
plastik devriminin öncüsü olmalıyız” dedi.  

DEPOZİTO SİSTEMİ 
AB’nin 2022 tarihli Ambalaj ve Ambalaj 

Atığı Tüzüğü Taslağı’nın da ambalaj atığı geri 
dönüşüm oranını yüzde 73’e çıkarmayı 
amaçladığını hatırlatan Avdagiç, konuşmasını 
şöyle sürdürdü: “Ambalaj atıklarının geri 
dönüşümünü sağlamak için atık toplama ve 
depozito iade sistemlerini devreye almalıyız. 
Plastik sektörü yeni yaptırımlar, ekstra 
vergiler ve yasaklamalara muhatap olan, 
bunların zorlamasıyla mecburiyetten çevre 
dostu olan bir sektör algısını hak etmiyor.” 

2 MİLYON TON 
MEYVE VE SEBZE 

Sınırlı kaynakları verimli 
kullanarak israfı önlemenin 
tek çözümünün plastik 
ambalajlar olduğunu belirten 
PAGEV Başkanı Yavuz Eroğlu 

ise şöyle konuştu: “Nüfusun artışı ile gıda 
israfı da hızla artıyor. İsrafın önlenmesi 

açısından plastik gıda ambalajlarının önemi 
de ortaya çıkıyor. Ambalaj sektörü, her yıl  
2 milyon tona yakın taze sebze ve meyvenin 
çöpe değil, sofralara gitmesini sağlayabilir. 
Ancak plastik ambalajların çevreci olmadığı 
konusunda sürekli eleştiriliyoruz. Oysa 
verdiğimiz örneklerden de görüldüğü 
gibi plastiklerin bu anlamda suçlanması 
hiç gerçekçi değil. Hem üretim hem geri 
dönüşümü ile plastiklerin çevreci bir 
malzeme olduğu konusunda 
tüketicilerimizin bilinçlendirilmesi 
gerekiyor. Bu sebeple ‘Plastiğin Doğada 
Yeri Yok, Hayatımızda Yeri Çok’ 
kampanyamızı başlattık ve milyonlara 
ulaştık. Yeşil dönüşüm sektörümüz için 
büyük bir fırsat. Özellikle karbon 
emisyonlarının azaltılmasında plastik  
diğer tüm alternatiflerinden daha 
sürdürülebilir bir hammadde. Yeter ki, 
kullandıktan sonra doğaya atmayalım.”
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Karbon raporlamasında 
üniversite-sanayi işbirliği 

ŞEREF KILIÇLI 
 
AVRUPA Birliği’nin Sınırda Karbon 

Düzenleme Mekanizması’nın (CBAM) 
raporlama şartı getiren geçiş aşaması,  
1 Ekim’den itibaren devreye alındı. CBAM, 
geçiş aşamasında çimento, demir-çelik, 
alüminyum, gübre, elektrik ve hidrojen 
ithalatına uygulanacak. Söz konusu  
6 sektörde, 2023 Ekim ayından 2026 yılı 
başına kadar AB’ye ihracat yapan firmaların 
zorunlu olarak raporlama yapması gerekiyor. 
1 Ocak 2026’dan itibaren ise CBAM tam 
anlamıyla devreye alınacak. İthal edilen 
ürünlerde üretim süreçlerindeki karbonla 
ilgili kriterlere uyulmaması durumunda  
AB tarafından sınırda ilave bir mali yük 
getirilecek. CBAM, ihracatının yüzde 40.6’sını 
AB’ye yapan Türkiye için de önem taşıyor.  

REKABETİ ETKİLEYECEK 
Türk firmalarının AB içinde rekabetçiliğini 

etkileme potansiyeli yüksek olan yeni 
uygulamaya karşı hazırlanmaları amacıyla 
üniversiteler de çalışmalara başladı. Türk-
Alman Üniversitesi Sürekli Eğitim Merkezi 
(TAÜ-SEM) ile Allianz Teknik’in ortak eğitim 
programı hakkında bilgi veren Türk-Alman 

Üniversitesi Uluslararası İktisat Ana Bilim 
Dalı Başkanı Prof. Dr. Elif Nuroğlu, şöyle 
konuştu: “Türk-Alman Üniversitesi’nin 
Beykoz’da bulunan kampüsünde gerçekleşen 
ve iki gün süren ‘Uygulamalı Karbon Ayak 
İzi Hesaplama Eğitimi’nde katılımcılara 
öncelikle iklim krizi, ISO 14064 standardı,  
AB Yeşil Mutabakatı, Sınırda Karbon Vergisi 
ve Emisyon Ticaret Sistemi konularında 
teorik bilgi verildi. Eğitimi, Türk-Alman 
Üniversitesi İktisat Bölümü’nden Prof. Dr. 
Aykut Kibritçioğlu, Allianz Teknik’ten Çevre 
Yüksek Mühendisi Nilay Çakır ile Çevre ve 
İnşaat Mühendisi Simge Var birlikte verdi.” 

EĞİTİMLER SÜRECEK 
Eğitim programının uygulama bölümünde 

karbon ayak izinin nasıl hesaplanacağının 
anlatıldığını ve katılımcıların aldıkları bilgiler 
ışığında kendilerinin hesap yapmasının 
sağlandığını da belirten Prof. Dr. Nuroğlu, 
“Sera gazı ve karbon ayak izi 
hesaplamalarında görevli süreç liderleri, 
çevre mühendisleri, firma temsilcileri ve 
akademisyenlerin ilgi gösterdiği eğitimin 
TAÜ-SEM ve Allianz Teknik işbirliği ile 
periyodik olarak açılması planlanıyor” 
bilgisini de verdi.

FOTOĞRAF: KAMİL ÇATAK 

2024 itibarıyla hem depozito hem de gıdada helal ambalaj 
uygulamalarında yeni bir dönem başlıyor. AB’nin hedefinin, geri 
dönüşüm oranını yüzde 73’e çıkarmak olduğunu hatırlatan İTO Başkanı 
Şekib Avdagiç, “Yasal zorunluluklar devreye girmeden gönüllü olarak 
yeşil dönüşüm ile yeşil plastik devriminin öncüsü olmalıyız” dedi. 

Yeni yılda başlıyor 
Türkiye’de geri 

dönüştürülebilir atıklardan her 
10 alüminyum içecek 
kutusunun 5’inin, pet şişenin 
3’ünün ve camın 1’inin geri 
dönüştürülebildiği bilgisini 
veren Türkiye Çevre Ajansı 
(TÜÇA) Depozito Sistemi 
Direktörü Demirhan Küçük, 
“Yeni uygulama ile amaç ilk 
aşamada yaklaşık 50 milyar 
içecek ambalajının yüzde 
50’sinin geri dönüştürülmesini 
sağlamak. Zorunlu Depozito 
Yönetim Sistemi,  yeni yılla 
birlikte devreye girecek. Bu 
süreden sonra ambalajların 
üzerinde geri dönüşüme uygun 
olup olmadığını belirten logolar 
olacak. Uygulama ile Türkiye’de 
de cam, PET türünde plastik ve 
alüminyum türünde metal 
malzemeden yapılmış olan tek 
kullanımlık satış ambalajları 
kapsama alınacak” 
değerlendirmesini yaptı. 

Ambalajda  
helal belgesi  

Helal belgenin öneminin 
daha da arttığını belirten Helal 
Akreditasyon Kurumu Başkanı 
Zafer Soylu, “Helal 
belgelendirme 10 yıl önce 
sadece hayvan kesimlerinde 
aranıyordu. Günümüzde ise 
gıdadan kozmetiğe, sağlıktan 
ambalaja kadar birçok 
sektörde helal belgelendirme 
yapılıyor. Son yıllarda ilginç bir 
istatistikle karşı karşıya kaldık. 
Müslüman vatandaşların yanı 
sıra gayrimüslim vatandaşların 
da helal belgesi olan ürünlere 
ilgisinin arttığını gözlemledik. 
Artık herkes aldığı ürüne 
güvenmek istiyor. 
Sürdürülebilirlikle birlikte  
helal ambalaj ve helal 
ambalajlama sistemi üzerine 
yoğunlaşacağız” diye konuştu.

SEKTÖREL

Plastikte dönüşümPlastikte dönüşüm  
2024’te başlayacak 2024’te başlayacak 
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Gümrükte İstanbul 
Laboratuvarı’nın 
uluslararası 
etkinliği artıyor 

Uluslararası alanda teknik yeterliliğin önemli bir göstergesi kabul edilen 
akreditasyonda, İstanbul Gümrük ve Dış Ticaret Bölge Müdürlüğü Laboratuvarı’nın 
etkinliği artıyor. Önümüzdeki ay eklenecek 9 yeni metot ile toplam akredite metot 
sayısı 80’e yükselecek. Bu sayede dış ticaretin daha fazla hızlanacağı kaydediliyor.

ŞEREF KILIÇLI 

İStaNBUL ticaret Odası Gümrük 
Müşavirliği Meslek Komitesi, 
‘Dış ticaret ve Gümrük tarife 

Mevzuatı Laboratuvar 
Uygulamaları’ konulu panel 
gerçekleştirdi. açılış konuşmasını 
İtO Yönetim Kurulu  
Üyesi Giyasettin 
Eyyüpkoca’nın yaptığı 
toplantıda, İstanbul 
Gümrük ve Dış ticaret 
Bölge Müdürlüğü 
birim sorumluları, 
laboratuvardaki 
akredite metotlar ve 
uygulanan süreçler 
hakkında sunum yaptı. 
Panelde başta numune 
olmak üzere 
laboratuvarlardaki işlemler 
konusunda sektör mensuplarından 
gelen talep ve öneriler de aktarıldı. 

GTİP’İN KATKILARI 
açılış konuşmasında gümrük 

laboratuvarlarında inceleme 
süreçlerini kolaylaştırıcı adımlar 
atmanın ve gümrük işlem sürecini 
kısaltmanın verimliliği de artırdığına 
dikkat çeken  İtO Yönetim Kurulu 
Üyesi Giyasettin Eyyüpkoca, şöyle 
konuştu: “Bu sayede hem 
gümrüklerde faaliyet gösteren 
çalışanların işlemleri kolaylaşacak 
hem de gereksiz işgücü kaybının 
önüne geçilmiş olunacak. 
Unutmamak gerekir ki, gümrük 
laboratuvarı hizmetleri yalnızca 

GtİP (Gümrük tarife İstatistik 
Pozisyonu) tespit analizlerinden 
ibaret değil. aynı zamanda 
tüketicilerin kullanılmasına yönelik 
uygulamalara da toplum sağlığına 
yönelik tedbirlerin alınması 
hususunda da birçok yardımları 
bulunuyor.” 

SEKTÖR 
BULUŞMASI 

Panelin katılımcıları 
arasında, ticaret 
Bakanlığı Gümrükler 
Genel Müdürlüğü tarife 
ve Laboratuvarlar Daire 
Başkanı tarık Mavili, 
İstanbul Gümrük ve Dış 
ticaret Bölge Müdürü 
hayrettin Yıldırım, 
İstanbul Gümrük ve Dış 

ticaret Bölge Müdürlüğü İstanbul 
Laboratuvar Müdürü Dr. Muharrem 
Yılmaz da yer aldı. Oturum 
başkanlığını İtO Meclis Üyesi 
Serdar Keskin’in yaptığı panelde, 
İstanbul ticaret Odası Gümrük 
Müşavirliği Meslek Komitesi 
Başkanı Nizamettin ağar ile Başkan 
Yardımcısı çiğdem ağdağ da 
konuşma yaptı.  

NUMUNE RAKAMLARI 
tarife sınıflandırmanın dinamik 

bir süreç olduğunu ve güncel 
kalınması gerektiğini belirten 
İstanbul Gümrük ve Dış ticaret 
Bölge Müdürlüğü İstanbul 
Laboratuvar Müdürü Dr. Muharrem 
Yılmaz, ” Ülkemiz genelinde 

incelenen numune sayısı 2022’de  
105 bin 996 seviyesinde gerçekleşti. 
İstanbul Laboratuvar Müdürlüğü 
olarak 2022’de toplam 32 bin 262 
adet numune inceledik. Numune 
dağılımı farklılık gösteriyor. Mesela 
aB’de yüzde 36 ile en çok narkotik 
analizleri yapılmış. İstanbul 
Laboratuvarı’nda yüzde 41 ile en 
çok tekstil ürün grubu analizleri 
gerçekleştirildi” dedi. 

AKREDİTASYON ATAĞI 
Laboratuvarlardaki akreditasyon 

durumunun önemine dikkat çeken 
İstanbul Gümrük ve Dış ticaret 
Bölge Müdürlüğü Kalite Birim 
Sorumlusu Dr. Sema Gündüz ışık ise 
şunları söyledi: “Laboratuvar 
akreditasyonu teknik yeterliliğin 
önemli bir göstergesi olarak ulusal 
ve uluslararası ölçekte yüksek 
saygınlığı ifade ediyor. akredite 
laboratuvarlar tarafından elde edilen 
sonuçları içeren raporlar ise 
uluslararası düzeyde kabul görüyor. 
Bu durum ülkeler arasında mal 
ticaretinin gereksiz analiz 
tekrarlarıyla yavaşlama riskini ve 
ilave analiz masraflarını azaltıyor. 
2015 yılında 7 metotla başlayan 
akreditasyon sürecimiz, 2023 yılında 
her yıl yaptığımız kapsamlı 
genişletme çalışmaları 
doğrultusunda 71’e yükseldi. 
Önümüzdeki ay akreditasyon 
yenileme denetimi gerçekleştirilecek. 
9 yeni metot ile toplam akredite 
metot sayısını 80’e çıkarmayı 
hedefliyoruz.” 

Dış ticarette pazar 
savaşa, finans KDV 
iadesine bakıyor 

ADEM ORHUN  
 
İhracatçı firmaların yaşadığı 

sorunlar, ilgili sektörlerin 
temsilcilerinin katıldığı toplantıda 
masaya yatırıldı. İstanbul ticaret 
Odası’nın (İtO) Dış ticaret İhtisas 
Komitesi, bu yılki üçüncü toplantısını 
yaptı. İtO Yönetim Kurulu Üyesi 
Giyasettin Eyyüpkoca’nın başkanlık 
ettiği toplantıda, hazır giyim ve 
konfeksiyon başta olmak üzere 
konuyla ilgili birçok sektörden Meclis 
Üyesi yer aldı. Sınırlarda gümrük 
işlemlerinin uzaması, yüksek ardiye 
ücretlerinin maliyeti artırması, tSE’de 
ve tarım İl Müdürlüğü’nde yapılan 
testlerin günlerce sürmesi, 
ihracatçıların KDV iadelerini  
almada yaşadıkları zorluklar 
toplantıda dile getirildi.  

Maliyetlerdeki artış ve pahalılıktan 
dolayı özellikle hazır giyimde 
siparişlerin çoğunun çin’e kaydığını 
belirten sektör temsilcileri,  
Güneydoğu asya’da bazı  
ülkelerde daha ucuz üretim  
imkanının Batı’daki firmalara çekici 
geldiğini dile getirdi.  

PAZARDAKİ KAYIP 

İhracatla ilgili bazı belgelerin daha 
hızlı çıkarılması gerektiğini belirten 
sektör temsilcileri, “hem kurumlar 
tarafındaki evrak işlemlerinde hem de 
gümrük çıkışlarında işlemler daha 
hızlı tamamlanabilir. ayrıca KDV 
iadelerinde gecikme yaşandıkça biz 
finansal olarak zor durumda 

kalıyoruz” dedi.  
toplantıda konuşan hazır giyim 

ihracatçıları, rusya-Ukrayna savaşının 
kendi sektörlerini çok ciddi şekilde 
etkilediğini söyledi. Sektör temsilcileri, 
bu konuda şu bilgileri paylaştı: “rusya 
pazarında yüzde 60, avrupa pazarında 
yüzde 40 düşüş var. çünkü 
türkiye’den ürün alan avrupalılar, 
bunun bir kısmını rusya’ya satıyordu. 
O pazar büyük oranda kapanınca, 
problemler de artmaya başladı. rusya-
Ukrayna savaşı, enerji tedarik 
problemleri, hammadde maliyet 
artışları, üreticileri ve ihracatçıları  
zora sokuyor” dedi.  

Firmaların, sınır geçişlerini 
kolaylaştırmak için türkiye Odalar ve 
Borsalar Birliği (tOBB) ile Uluslararası 
Nakliyeciler Derneği (UND) iştiraki 
olarak kurulan tOBBUND yetkilileri 
de toplantıya katıldı. toplantıda, 
tOBBUND Genel Müdürü Mehmet 
Uylukçu, Edirne’de kurulan Kolay 
transit Merkezi’nin ihracatçılar ve 
taşımacılık firmaları için büyük 
kolaylık sağladığına dikkat çekti. 
tOBBUND Satış ve Pazarlama 
Uzmanı Ersen Fidan ise yaptığı 
sunumda, “İhracat için İstanbul’u 
transit şehir olarak kullanıp,  
direkt Edirne’ye gelen araçların,  
‘izinli gönderici’ kapsamında 
 bekleme süreleri 80-100 saatten  
6-12 saate iniyor” dedi.  

toplantıda ayrıca önümüzdeki ay 
ihracatı kolaylaştırıp artırmak üzere 
önerilerin alınacağı bir çalışma 
toplantısı yapılacağı kaydedildi.

Laboratuvar analiz sonuçları 
için sektörden yeni öneri
Dış 

ticaretteki 
işlemlerin 
daha hızlı 
bitirilmesi için 
laboratuvar 
tahliline tabi 
eşyada işlem 
süreçlerinin 
de önemli 
olduğunu 
vurgulayan 
İstanbul 
Ticaret Odası Gümrük 
Müşavirliği Meslek Komitesi 
Başkanı Nizamettin Ağar, 
şöyle konuştu: “Gümrük 
idaresinde numune 
alımlarında bazen yanlış ve 
eksik numune alınması gibi 
hatalar oluyor. Bu tür hatalar 
zaman kaybı oluşturuyor ve 
maliyeti artırıyor. Gümrük 
bölgesinde görev yapan ilgili 
muayene memuru veya 
kolcuların, laboratuvar 
analizine gidecek eşyaların 
nasıl ve ne şekilde 
numunelerinin alınacağı 

noktasında bilgilendirilmesi 
için sempozyum veya kurslar 
düzenlenebilir. Diğer bir konu, 
laboratuvar analiz 
sonuçlarının rapor hali sistem 
üzerinden ancak muayene 
memurunun ekranında 
görüntülenebiliyor. Analiz 
sonuçlarının mükellef veya 
dolaylı temsilcisi olan gümrük 
müşavirleri tarafından 
görüntülenebilmesi süreci 
daha da hızlandıracak.  
Ayrıca itiraz veya beyanın 
uygunluğunun teyidi 
noktasında iş ve işlemleri de 
kolaylaştıracak.”  
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MİLLİ Eğitim Bakanlığı Mesleki ve 
Teknik Eğitim Genel Müdürlüğü 
verilerine göre, Türkiye’de 1 milyon 

848 bin 236 kişi, mesleki eğitim veren 
kurumlarda eğitim alıyor. Aynı istatistiklere 
göre, mesleki ve teknik alanda en çok tercih 
edilen ilk üç bölümü elektrik-elektronik, 
bilişim teknolojileri ve çocuk gelişimi 
oluşturuyor. İş dünyasının sıklıkla dile 
getirdiği nitelikli eleman ihtiyacını 
karşılamak üzere eğitim veren 
liselerden mezun olan öğrencilerin 
neredeyse yüzde 80’i kendi  
alanında çalışmıyor.  

Mesleki eğitimin kamu ve özel 
tarafları, İstanbul Ticaret Odası’nda bir 
araya gelerek bu soruna yönelik 
çözüm önerilerini değerlendirdi. 
Meslek liseleri için ‘ara eleman’ 
nitelendirmesinin liseleri 
itibarsızlaştığını düşünen konunun 
tarafları, “Meslek lisesi ara eleman 
ihtiyacını değil, ana eleman ihtiyacını 
karşılar. Meslek liseliler artık ana eleman, 
teknik eleman ve usta olarak tanımlansın” 
çağrısında bulundu.  

Mesleki ve teknik eğitimin güncel 
durumu, geliştirilebilmesi için neler 
yapılacağı İTO’da gerçekleşen III. İstanbul 
Eğitim Konferansı’nda ele alındı. İLKE İlim 
Kültür Eğitim Vakfı’nca İTO’nun da 
katkılarıyla düzenlenen konferansın bu yılki 
teması, ‘Mesleki ve Teknik Eğitimde Yeni 
Ufuklar’ olarak belirlendi.  

HAYAL KURMAYA  
İHTİYAÇ VAR  
Toplantıda konuşan İLKE İlim 

Kültür Eğitim Vakfı Yönetim 
Kurulu Üyesi Doç. Dr. Ümit 
Güneş, “Geleceği tahmin edenler geleceği 
inşa ederler. İçinde bulunduğumuz dijital çağ, 
daha çok üretmeyi gerekli kılıyor. Bunun için 
de hayal kurmaya ihtiyacımız var. Üretmek 
ve hayal kurmak için mesleki eğitimi ayrı bir 
başlık altında konuşmamız gerekiyor” 
önerisini dile getirdi.   

OKULLAR 
İHTİSASLAŞACAK  

Milli Eğitim Bakanlığı Mesleki 
ve Teknik Eğitim Genel Müdürü 
Ali Karagöz de, “Ülkelerin 

ekonomik kalkınmasında mesleki eğitimin 
rolü büyük” diyerek, şöyle devam etti: 
“Kariyer geçişlerini başarılı bir şekilde 
yönetmek için mesleki eğitim büyük önem 
arz ediyor. Bizler herkesin bir mesleği olmalı 
diyoruz. Somut gelecek adımlarımız arasında 
öğrencilerin milli ve manevi değerlerle 
mesleki eğitim alması, nitelikli tarım 
uygulamasına yönelik işbirliklerinin 
geliştirilmesi, okulların ihtisaslaşması var. 
Gelin, kamuoyuna buradan seslenerek bir 
deklarasyon oluşturalım: Meslek liseliler ana 
elemandır. Ara eleman nitelendirmesi, meslek 
liselerini itibarsızlaştırıyor.”   

TÜRKİYE’NİN  
MUAZZAM DENEYİMİ  
Avrupa Eğitim Vakfı/AB 

Ajansı Kıdemli İnsan Sermayesi 
Geliştirme Uzmanı Lida Kita da 
Türkiye’nin mesleki eğitimde muazzam bir 
deneyimi olduğunu ifade ederek, şunları 
söyledi: “Türkiye’nin AB ülkelerine göre 
önemli bir özelliği var ki, o da özel sektörün 
bu konuda çok aktif olması. Bunu AB’deki 
ortaklarımız da çok takdirle karşılıyor; sizden 
çok şey öğreniyoruz. Türkiye’de uygulanan 
mükemmeliyet merkezleri projesi gerçekten 
çok güzel. Program bitince analiz çalışmaları 
yapacağız. Türkiye aslında tüm  
kümeler içinde temsiliyet anlamında ilk 
sıralarda yer alıyor.”  

MESLEKİ EĞİTİMDE 
ORTAKLIK  
Avrupa Eğitim Vakfı/AB 

Ajansı Politika Tavsiyesi ve AB 

Programlama Birimi Başkanı Georgios 
Zisimos ise mesleki eğitimin bir ortaklık işi 
olduğunu dile getirdi. Zisimos, “Teknik 
eğitim artık daha uluslararası hale geliyor. Biz 
AB dışındaki ülkelerle çalışıyoruz. Türkiye ile 
ortaklığımız birkaç 10 yıla dayanıyor. Küçük 
mesleki okullar kendini geliştirmezse belki 
öğrencilerine meslek yerine işsizlik vadediyor 
olacak. Mesleki eğitim tek aktörün 

yapabileceği bir şey olmaktan çıktı. Mesleki 
eğitimde ortaklık yapılmazsa kaybeden taraf 
olunur. Türkiye’nin bu anlamda bazı projeleri 
dünyaya liderlik edebilecek durumda”  
diye konuştu.  

SEKTÖR KENDİNİ 
ANLATSIN  

Mesleki Yeterlilik Kurumu 
Başkanı Prof. Dr. Mustafa Necmi 
İlhan da Orta Vadeli Program’da 

meslek liselerine özel bir başlık ayrıldığını 
ifade etti. İlhan, “Bir ahilik geleneğimiz var. 
Meslek geliştirirken ahlaki değerlere de yer 
verilmeli. Biz istiyoruz ki, sektör de bize 
kendini anlatsın. ‘İhtiyacımız şu’ desin. 
Mesleki Yeterlilik Kurumu 2006 yılında 
kuruldu ve şu ana kadar 2.5 milyondan fazla 
kişi mesleki yeterlilik belgesi aldı. 
Kurumuzun hayat boyu öğrenme programı 
var. Bir insan hayatı boyunca aynı mesleği 
icra etmek yerine farklı deneyimlerle  
kendini geliştirmek isteyebilir. Hayat boyu 
öğrenme bunu sağlıyor” dedi.   

ÖĞRETMENLERE  
ÖZEL EĞİTİM 

Avrupa Birliği Türkiye 
Delegasyonu Eğitim ve Öğretim 
Sektörü Yöneticisi Prof. Dr. 

Mustafa Balcı, Türkiye’nin çok fazla şey 
başardığını belirterek, şu bilgiyi verdi: 
“Türkiye’de bazı meslek liseleri standartların 
üzerinde, bazıları ise çok zayıf. Ama ikisi de 
diploma veriyor. Bunları ölçmek ve 
değerlendirmek gerekiyor. Türkiye 
Yeterlilikler Çerçevesi’nin bir görevi de eğitim 
kurumlarının akreditasyonu. Mesleki 
Yeterlilik Sistemi, Türk şirketlerinin 
yetkinliğini de artıracak. Bizler geliştirdiğimiz 
projelerle öğretmenlerin eksiklikleri için de 
eğitimler planladık. Özellikle Anadolu’da 
meslek lisesinde hiç iş dünyasını görmemiş 
öğretmenler var. Biz, AB Türkiye 
delegasyonu olarak öğretmenlerimizin 
eğitimini sürekli yapacağız.”   

ÜNİVERSİTELERDE 
YETERLİLİK  
Yüksek Öğretim Kalite Kurulu 

Üyesi Prof. Dr. Feyza Arıcıoğlu, 
kurulun çalışmalarını şöyle 
özetledi: “Sabit çalışanı az ama paydaşı çok 
fazla olan bir kurumuz. Bizler her 
üniversitenin kendi fotoğrafını çekmesini 
istiyoruz. Düzenli olarak rapor yayınlıyoruz. 
Yayınladığımız raporlar erişime açık. 
Üniversitelerimizi planlama, uygulama, 
kontrol etme ve önlem alma başlıklarıyla 
birlikte değerlendiriyor ve kalite kontrolden 
geçiriyoruz. 500 puan altı alanlara akredite 
verilmiyor. 500-649 puan arası alanlar 2 yıllık, 
650-1000 arası alanlar beş yıllık tam 
akreditasyon alıyor. Geçen yıl 30 
üniversitenin değerlendirmesini yaptık. 
Lisans düzeyinde olup hiç akreditasyon 
almayan 90 üniversitemiz var.”

Meslek liseliler için 
ana eleman önerisi
Türkiye’de 6 milyon 789 bin lise öğrencisi bulunuyor. Bunun  

1 milyon 848 binini meslek lisesi öğrencileri oluşturuyor. İş 
dünyasının ihtiyacı olan teknik donanımla eğitim veren meslek 
liselerinden mezun olan öğrencilerin ise yalnızca yüzde 17’si kendi 
alanında çalışıyor. Aradaki eleman eksikliğine çözüm arayan 
konunun tarafları, “Meslek liseliler artık ara eleman değil, ana 
eleman olarak tanımlansın” çağrısında bulunuyor.  

Toplantının açılışında konuşan İTO 
Yönetim Kurulu Üyesi Murat Hazıroğlu, 
Oda’nın mesleki eğitim konusunda 
önemli katkıları olduğunu ifade etti. 
Hazıroğlu, şu değerlendirmeyi yaptı: 
“Türkiye, tartışmasız 19. yüzyılın ikinci 
yarısından itibaren mesleki ve teknik 
eğitimin önemini biliyor. Ama okul ile 
sanayiyi buluşturacak adımı bir türlü atamadık.  Bu 
konuda en doğru öneriyi, biz Oda olarak 1929 yılında 
Hükümete, “İstanbul’daki meslek liselerinin 
yönetiminin Odamıza devredilmesini” teklif ederek 
yaptık. O günden bugüne bizi dikkate alan olmadı. 
Taa ki Cumhurbaşkanımız Recep Tayyip Erdoğan’a 
kadar. Türkiye, ancak 21. yüzyılın ilk yıllarında 

Odalarımız ile meslek liselerini buluşturan yaklaşıma 
‘evet’ dedi. Böylece Milli Eğitim Bakanlığımızın 
kabulüyle İstanbul’daki meslek liselerinin 54’ünü 
Odamızın himayesine aldık. Hamilik projemiz, kısa 
zamanda Türkiye’ye örnek oldu.” 

Hazıroğlu, panelde konuşmacı olarak yaptığı 
sunumda ise, “Dünya genelinde bir mesleğe 
yönelmeme problemi var. Benim bir hayalim vardı. 
Bunu SoftITo projesi ile gerçekleştirdik. Mesleki 
eğitimin sürdürülebilir olması çok önemli. Meslek 
lisesi mezunları ara eleman değil, ana eleman haline 
geldi. Artık biz sektör temsilcilerinin ara eleman değil 
ana eleman sorunu var. Ben işyerimde bir mühendisle 
bir meslek lisesi mezunu arasında iş kabiliyeti 
açısından önemli farklılıklar görüyorum” diye konuştu. 

İTO eğitim için hep sahada 
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Prof. Dr. Nurullah GÜR 

YENİ EKONOMİ

Kredi faizlerindeki artışın yanı 
sıra en büyük ihracat pazarımız 
olan avrupa’daki durgunluğa 
rağmen sanayi sektörü şu ana 
kadar belirgin bir kötüleşme 
yaşamadı. bununla birlikte, son 
veriler sanayide görünümün 
karmaşıklaştığını gösteriyor. 
sanayi üretim endeksi aylık 
bazda gerileme kaydetse de yıllık 
bazda artıda. Kapasite kullanım 
oranı ise eylülde 1.2 puan artışla 
yüzde 76.9’a yükseldi. ancak, 
imalat sanayi PMI rakamlarının 
gösterdiği üzere, yeni siparişlerde 
yavaşlama var. Yeni siparişlerdeki 
tutukluk, özellikle giyim ve  
deri sektörlerinde kendini daha 
fazla hissettiriyor.  

Ekonomi yönetimi hassas bir 
denge tutturmaya çalışıyor.  
bir taraftan enflasyonun düşmesi 
için iç talebin birkaç derece 
soğutulması hedeflenirken, diğer 
yandan üretimin ve istihdamın 
duraksaması istenmiyor. böyle 
bir dengenin sağlanabilmesi için 
ihracatın güçlü bir performans 
sergilemesi şart.  

Yavaşlayan küresel büyüme 
nedeniyle ihracat, bu yıl 2022’ye 
kıyasla durgun seyretti. OVP, 
ihracatın 2024’te 267 milyar 
dolara yükseleceğini tahmin 
ediyor. bu seviyeye ulaşmak için 
küresel ekonominin toparlanması 
gerekiyor. Fed ve ECb gibi büyük 
merkez bankalarının faiz artış 
sürecini tamamlama aşamasında 
olmaları, hatta gelecek yılın 
ortasından itibaren faiz 
indirimlerine başlama ihtimalinin 
gerçekleşmesi, küresel ekonomik 
aktiviteye 2024 yılında destek 
sağlayabilir. Enerji ve diğer emtia 
fiyatlarının seyri de küresel 
büyüme için önemli. 
Ortadoğu’daki jeopolitik 
gerilimin artması, petrol 
fiyatlarına baskı yapabilir.  

İhracatta her şey dışarıya 
bağımlı değil. İçeride yapmamız 
gereken şeyler var. Döviz kuru, 
ihracat üzerinde önemli etkiye 
sahip olsa da türkiye’nin esas 
rekabet gücünü ürün çeşitliliği, 
kalite ve markalaşmadan 
sağlaması gerekiyor. tek başına 
döviz kuruna bağımlı bir  
rekabet avantajı, ihracatımızı 
sürükleyemez.  

Hizmet enflasyonu 
Yukarıda ifade ettiğim zorlu 

dengenin sağlanması yolunda 
hizmetler sektörünün kısa ve orta 
vadeli seyri de önem arz ediyor. 
Zira, hizmetler sektöründeki fiyat 
katılığı, enflasyon üzerinde 
oldukça belirleyici. Hizmetler 
sektörünün asgari ücret 
artışlarına çok duyarlı olması, 
turizmdeki canlılık ve yüksek iç 
talep gibi unsurlar, hizmet 
enflasyonunu körüklüyor. 
turizm, cari açığın yönetilebilir 
seviyelerde kalması için kritik. 
Enflasyonun ücretlerle ilgili kısmı 
ise Merkez bankası’nın kontrolü 
dışında. Geriye yüksek iç talebi 
kontrol altında tutmak kalıyor.  

Güven endeksi sonuçları 
hizmet talebine dair bazı ipuçları 
veriyor. Eylülde reel kesim güven 
endeksi artış kaydederken, alt 
endekslerde sadece hizmetler 
sektörü düşüş yaşadı. Gelecek  
üç ayda hizmetlere olan talep 
beklentisinde 5 puanlık bir 
gerileme var. talebe yönelik 
beklentiler temmuzdan bu yana 
düşüyor. Yine de hizmetlerde iç 
talebin soğuduğuna dair kesin bir 
kanıya varmak için henüz erken. 
türkiye’nin OVP’de öngörüldüğü 
gibi 2024’te yüzde 4 büyürken, 
enflasyonu yüzde 33’e 
çekebilmesi için tarım ve sanayi 
üretiminin milli gelirden aldığı 
payın artması gerekiyor. 
Hizmetlerin büyümeye katkısı 
güçlü kalmayı sürdürürse, 
enflasyonu düşürmek  
kolay olmaz.

Reel sektörün  
panoraması

YaRGI ve İş Dünyası 
sempozyumu, adalet bakanlığı 
ile türkiye Odalar ve borsalar 

birliği’nin (tObb) işbirliğinde Haliç 
Kongre Merkezi’nde düzenlendi. 
sempozyuma adalet bakanı Yılmaz 
tunç, türkiye Odalar ve borsalar 
birliği (tObb) başkanı Rifat 
Hisarcıklıoğlu ve İstanbul ticaret 
Odası (İtO) başkanı Şekib avdagiç de 
iştirak etti. sempozyumda 
ekonominin-ticaretin gelişiminde 
hukukun rolü ve hukuki süreçlerin 
hızlı işlemesinin etkilerine  
yönelik değerlendirme ve öneriler  
dile getirildi.  
adalet bakanı Yılmaz tunç, 

sempozyumda yaptığı konuşmada, 
dünya ekonomisini ters yüz eden 
pandemiyle beraber yüksek enerji 
fiyatları ve krediye erişim problemleri, 
hammadde fiyatlarındaki artış gibi 
durumların iş dünyasını olumsuz ve 
kökten etkilediğini söyledi. 

BAŞARI ORANI YÜZDE 99 
Hukuk uyuşmazlıklarında 

arabuluculuğa dikkat çeken 
bakan tunç, tarafların dostane bir 
şekilde, barışçıl bir yöntemle uzlaşarak 
haklarını az masrafla daha kısa sürede 
kavuşmasını sağlayan bir yöntem 
olduğunu, böylece yargının da iş 
yükünü azaltan ve kalitesine katkı 
sunan bir mekanizma olduğunu 
kaydetti. tunç, 2013 yılında ihtiyari 
arabuluculuk olarak türk hukukuna 
giren, 2018 yılından itibaren iş 
hukuku, ticari davalar ve tüketici 
davalarında, dava şartı arabuluculuk 

olarak sistemin devam ettiğini söyledi. 
arabuluculuk sistemine ilişkin 
istatistiki bilgiler de paylayan tunç,  
10 yılda 4 milyon 770 bin arabuluculuk 
başvurusu olduğunu, bu 
başvurulardan 3 milyon 100 bininin, 
yani yüzde 70’inin anlaşma ile 
sonuçlandığını, bu oranın ihtiyari 
arabuluculukta yüzde 99, zorunlu 
arabuluculukta ise yüzde 49 başarı 
olduğunu aktardı. 

KAPSAM GENİŞLETİLECEK 
bakan tunç, 1 Eylül’den itibaren 

kira uyuşmazlıklarında arabulucuya 
intikal eden 32 bin 197 dosyadan da 
görüşmeleri tamamlanan 4 bin 169 
uyuşmazlığın anlaşmayla 
sonuçlandığını dile getirdi. Kira 
uyuşmazlıklarında 3 bin 15 
uyuşmazlığın ise anlaşma 
sağlanamadığı için mahkemeye intikal 
ettiğini dile getiren tunç, anlaşma 
sayısının daha yüksek olduğunu 
söyledi. bakan tunç, “bunlar, kira 
ilişkisinden doğan uyuşmazlıklarla 
ilgili arabuluculuk uygulamasının ilk 
meyveleri. Önümüzdeki süreçte de 
arabuluculuk sisteminin kapsamını 
genişletmeye devam edeceğiz” 
değerlendirmesinde bulundu ve 
bunun gerekçesini de şöyle açıkladı: 
“arabuluculuk sisteminde taraflar 
değil, her iki taraf kazanıyor. toplum 
kazanıyor, toplumsal huzur ve barış 
kazanıyor. En nihayetinde insanımız 
kazanıyor, milletimiz kazanıyor.” 

ALTERNATİF ÇÖZÜM 
tObb başkanı Rifat 

Hisarcıklıoğlu, sempozyumun 
açılışında, reel sektör olarak yargı 
camiasıyla istişareye önem 
verdiklerini ve hukuk sistemini 
sadece devletin değil, ekonominin de 
temel direği olarak gördüklerini 
söyledi. Hisarcıklıoğlu, “tahkim ve 
arabuluculuk gibi yargıdaki iş 
yükünü azaltacak, adaletin 
zamanında ve doğru tecelli etmesini 
sağlayacak yöntemlerin, ülkemizde 
ve iş dünyamızda yaygınlaşmasına 
gayret ediyoruz” şeklinde konuştu. 
Gelişmiş ekonomilerde, ticari 
uyuşmazlıkların yüzde 75’inin 
alternatif uyuşmazlık çözüm 
yöntemleriyle sonuçlandırıldığını 
aktaran Hisarcıklıoğlu, tahkim 
uygulamasının da yaygınlaşmasını 
sağladıklarını dile getirdi. 
Hisarcıklıoğlu, “tahkim de ticari 
hayatın ihtiyaçlarına cevap veren, 
hızlı, uzmanlaşmış, esnek ve daha az 
masraflı bir yargılama hizmeti 
sunuyor. tıpkı mahkeme kararları 
gibi icra daireleri vasıtasıyla icra 
ediliyor. taraflar, uzman hakem  
veya hakemleri serbestçe 
seçebiliyor” diye konuştu.  

Hisarcıklıoğlu, “Eskiden 
türkiye’ye gelen doğrudan yabancı 
sermaye yatırımı, yılda 1 milyar 
doları geçmezdi. Hükümetimizin 
tahkimi ulusal mevzuatımıza 
eklemesinin etkisiyle türkiye’nin 
yatırımcılar nezdinde cazibesi arttı. 
Gelen doğrudan yabancı sermaye 
yatırımı yıllık ortalama 10 milyar 
dolarlar seviyesine çıktı” 
değerlendirmesinde bulundu. 

Adalet Bakanı Yılmaz Tunç, “Arabuluculuk sisteminde taraflar değil, her iki taraf kazanıyor” 
değerlendirmesinde bulundu. TOBB Başkanı Rifat Hisarcıklıoğlu, tahkimin ulusal mevzuata eklenme- 
siyle Türkiye’ye gelen doğrudan yabancı sermaye yatırımının yıllık ortalama 10 milyar dolar seviyesine 
çıktığını belirtirken, İTO Başkanı Avdagiç ise ekonominin gelişmesinde hukuki temele dikkat çekti.

Suudi girişimcilere Türkiye yüzyılı projelerine davet  
BARIŞ CABACI  

İstanbul ticaret Odası başkanı 
Şekib avdagiç, Riyad ticaret Odası 
başkan Yardımcısı naif al-Rajihi ve 
beraberindeki heyeti, Cemile sultan 
Koru tesislerinde ağırladı. suudi 
arabistan’ın artan ticaret hacmi ve iş 
imkanlarıyla türk iş dünyasının her 
zaman ilgi odağında olduğunu 
belirten avdagiç, “Ortak inanç ve 
tarihe sahip olmak, ortak geleceği de 
birlikte şekillendirmek konusunda 
bize güç veriyor. İslam dünyası büyük 
bir ekonomik gelişme ve kalkınma 
sağlayacaksa suudi arabistan 
olmadan başarılamayacaktır. Ekonomi 
ve ticaret, daha çok barış ve huzurun 
tesis edildiği bölgelerde gelişir. 
Ortadoğu’da barışın sağlanması, bu 
nedenle çok önemli. Müslümanların 
yaşadığı coğrafyalar kan ve 

gözyaşının olduğu bölgeler olmaktan 
çıkartılıp, ekonomi ve ticaretin 
geliştiği, refahın arttığı bölgelere 
dönüştürülmeli” dedi.  

İki ülke arasında birçok alanda 
işbirliği imkanı olduğuna dikkat 
çeken avdagiç, özellikle savunma 
sanayi, tarım-gıda, teknoloji ve enerji 
gibi alanlarda ortaklıkların 
oluşabileceğini vurguladı. avdagiç, 
şöyle devam etti: “türkiye, özellikle 

savunma sanayi alanında önemli 
ilerlemeler kat etti. Yine gıdada çok 
ilerideyiz. Enerji ve teknolojide de 
işbirliği projelerini birlikte 
planlayabiliriz. bunu başarırsak, iki 
ülkenin 2022’deki 5 milyar dolarlık dış 
ticaret hacmi, hak ettiği seviyeye 
çıkacaktır. türk firmalar, suudi 
arabistan’ın Vizyon 2030’unda yer 
alırken, suudi arabistanlı iş adamları 
da türkiye Yüzyılı vizyonunda 
yerlerini almalı. İki Oda arasında  
bir işbirliği mutabakat zaptı 
imzalanmasını da öneriyorum.  
bu mutabakat zaptının, ortak 
çalışmalarımızı kağıt üzerinden 
pratiğe geçirecek bir teşvik aracı 
olacağına inanıyorum.” 

Riyad ticaret Odası başkan 
Yardımcısı naif al-Rajihi ise 
işbirliklerinin önemini vurgulayarak, 
şunları söyledi: “türk iş insanlarının 

ticaret anlayışını ülkemizin ticaret 
kültürüne uygun görüyoruz. Coğrafi 
konumumuz gereği birçok önemli 
gelişmenin merkezindeyiz.  
bölgesel sorunları analiz ederken 
ticaretimizi de göz önünde 
bulundurmalıyız. türk ve suudi iş 
insanlarının işbirliklerini artırmak  
için çalışmalarımızı sürdüreceğiz. 
bunun için buradayız.” 

MÜsİaD başkanı Mahmut asmalı 
da işbirliklerinin artması gerektiğini 
belirterek, “Riyad ticaret Odası 
işbirliğinde suudi arabistan-türkiye 
İş Forumu düzenledik. ayrıca Riyad  
heyetini merkezimizde ağırladık.  
Yeni işbirliği anlaşmaları imzaladık ve 
b2b görüşmeler gerçekleştirdik. 
Müslüman iş dünyası daha fazla 
işbirliği yapmalı” dedi.  
toplantıya, İtO Yönetim Kurulu 

Üyesi salih sami atılgan da katıldı.  

Arabuluculuk 
sisteminde  
her iki taraf 
kazanıyor

‘Ekonomi ve 
ticareti  
daraltan da 
genişleten de 
hukuki altyapıdır’ 

İTO Başkanı Şekib Avdagiç, 
bir milletin nesilden nesile 
aktarılan ve kültürel 
kodlarından iktisadi 
zihniyetine kadar her şeyi 
içeren en önemli kurumunun 
hukuk olduğunu dile getirdi. 
Hukuk ile ekonomi arasındaki 
dostluğun yeniden kurulması 
gerektiğine işaret eden 
Avdagiç, “Bizim hukukumuzda 
geçmiş ticaret kodlarımız 
mevcuttur. Geriye sadece bu 
ruhun günün dili ve anlayışına 
büründürülmesi kalıyor” diye 
konuştu. Avdagiç, ekonomiyi 
ve ticareti daraltanın da 
genişletenin de hukuki altyapı 
olduğunu belirterek, şöyle 
devam etti: “Hukuk altyapınız, 
yatırımı ve yatırımcıyı, üretimi 
ve üreticiyi, ticareti ve tüccarı 
ne kadar koruyorsa, sizin 
ekonominiz de o kadar büyür. 
Hem yerli hem yabancı 
yatırımcı için cazibe merkezi 
olur. Hukuksal altyapınız ne 
kadar ayrıntıcı ne kadar 
kısıtlayıcı ne kadar üretimi 
bağlayıcı olursa o kadar çorak 
bir ülkeye dönersiniz.”  

Hukuk sisteminin şeffaf, 
hızlı, adil ve öngörülebilir 
olması gerektiğine dikkati 
çeken Avdagiç, hukuk 
reformunun bir süreç 
olduğunu, dolayısıyla  
devam ettirilmesi  
gerektiğini ifade etti.
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Ekonomide  
beklentiler 

Geçen yazımızda 
başlığımız 
‘Beklentiler mi 
ekonomiyi yönetir 
yoksa gerçekleşmeler 
mi’ idi. Burada 
beklentilerin 
ekonomide hedefleri 
belirlerken ne kadar 
önemli olduğunu 
vurgulamaya 
çalıştık. 

Beklentiler neden önemli?  
Ekonominin aktörleri bütçeler 

yaparlar. Bunun için sadece 
makroekonomik değerlere değil, 
geleceğe yönelik beklentilere bakarlar. 
Piyasada beklenenin çok tersine 
hedefler konulduğu takdirde daha 
fazla çaba gerekecektir. O yüzden 
hedefler piyasa beklentilerine göre 
anlam kazanır ve gerçekleşme zorluğu 
bu verilerle anlaşılmaya çalışılır. 

Beklentilerin en etkili olduğu yerler 
mali piyasalardır. Örneğin, eskiden reel 
sektörün kısa vadeli döviz pozisyonu 
+/-2 milyar dolar civarında olurken, 
son zamanlarda 60 milyar doların 
üzerinde kısa vade fazla pozisyonları 
bulunuyor. Burada temel konu ihtiyaç 
değil, beklentidir. Uzun vadede reel 
sektör yatırım amacıyla alınan uzun 
vadeli krediler nedeniyle ekside 
görülecektir. Çünkü yatırımın 
potansiyel dönüş hedefleri 
hesaplamada yoktur. 

Sürü psikolojisi mantığı 
Belirsizlikler, söylentiler döviz 

satışını frenlerse, doğal olarak döviz 
yükselmeye başlar. Yani döviz arzı 
beklemeye geçince, döviz talebi daha 
yüksek fiyatlarda oluşmaya başlar. İşte 
bu nedenle de dövizde artışlar olabilir. 
Bunun temel nedeni söylentiler ve bu 
sebeple oluşan sürü psikolojisi 
mantığıdır. Herkes aynı şeyi 
konuşmaya ve maalesef olmayacak 
şeyler gerçekleşmeye başlar. Tabii ki bu 
konu herkese zarar verir. Çünkü kalıcı 
fiyat artışlarıyla oluşan enflasyon, 
paranın satınalma gücünü zayıflatır. 
Diğer bir deyişle, söylentiler ve 
beklentiler nedeniyle doğal seyrinden 
çıkan arz/talep dengesi dövizde artık 
enflasyonist fiyatlamalara sebep 
olmuştur. Bu durum fakirleşmemize 
sebep vermiş demektir. 

TCMB, sayfasında bir sürü veriler 
yayınlıyor. Bunlardan bazıları; banka 
kredileri eğilim anketi, piyasa 
katılımcıları anketi, iktisadi yönelim 
istatistikleri ve reel kesim güven 
endeksi, tüketici eğilim anketi ve 
tüketici güven endeksi gibi verilerdir. 
Her biri son derece önemli olan bu 
analizler bizlere piyasanın duruşunu 
ve beklentilerini özetliyor. Ancak bu 
veriler oluşurken ekonominin aktörleri 
piyasa içerisindeki söylentilerden 
etkileniyor. 

Eylem planlarını şekillendiriyor 
Örneğin, tüketici güven endeksi 

düşükse ve 100 seviyesinin altındaysa 
karamsar bir tablo var demektir. O 
zaman tüketici harcama eğilimini kısar 
ve piyasada durgunluk belirmeye 
başlar. Banka kredi eğilimi anketinde 
kredi kullanımı ile ilgili beklentiler ve 
sebepleri ile ilgili önemli ipuçları 
bulabiliriz. “2023 yılının dördüncü 
çeyreği için beklenti, tüm bireysel 
kredilere olan talepte görülen azalış 
seyrinin devam edeceği yönündedir” 
ibaresi bu bültenden alınmıştır. 
Dolayısıyla talep zayıflaması beklentisi 
açıkça görüldüğünden üretimde de 
zayıflama olması büyük ihtimal 
dahilindedir. Kimse satamayacağı 
ürünü üretmek istemez. 

Hemen akabinde ağustos ayı sanayi 
üretim verisine baktığımızda aylık 
bazda yüzde 0.8 azaldığını da görürüz. 
Kaldı ki, perakende satış verilerinde 
aynı ayda aylık yüzde 4.7 azalış da 
bunu teyit ediyor. Talep beklentileri 
kırıldıkça üretim hedefleri de zayıflar. 
Halihazırda uygulanan iç talebi 
zayıflatıcı tedbirlerle enflasyonu 
düşürme politikası, iç talep 
zayıfladıkça ve daha da zayıflayacağı 
beklendikçe üretimin de 
yavaşlayacağını bize gösteriyor. Çünkü 
üretici stoka üretim yaparak stok 
zaman maliyetine katlanmak istemiyor. 

Beklentiler gelecekle ilgili eylem 
planlarını oluşturmamızı şekillendirir. 
Dolayısıyla gelir bütçesi de buna göre 
oluşur. O yüzden geleceğe yönelik 
beklentiler bugünkü davranışlarımızı 
da yakından etkiler.  

Hikmet 
BAYDARhi
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Hızlı fiyat artışlarına 

sebep olan ‘beklenti 
etkisi’, ekonomi 
yönetiminin odağında. 
Buna göre artık geriye 
dönük enflasyona değil, 
hedeflere bakılacak.  
İTO Başkanı Şekib 
Avdagiç’in de birçok 
açıklamasında dikkat 
çektiği önden fiyatlama 
davranışında sona 
gelindi. Avdagiç, 
“Piyasa, enflasyonda 
düşme eğilimine sahip 
çıkarsa, fiyatlardaki 
emniyet marjı 
azalacaktır” dedi.  

ENFLASYON hem 
Türkiye’de hem 
küresel gündemdeki 

yerini korurken, Uluslararası 
Para Fonu (IMF), yüksek 

enflasyon beklentisinin etkisini 
analiz etti. IMF’nin geçtiğimiz 

günlerde raporu yayınlanan analizine göre 
enflasyon, dünya çapında onlarca yılın en 
yüksek seviyesine ulaştı. Özellikle son iki yılın 
hızlı fiyat artışı, gerek üreticilerde gerekse 
tüketicilerde sürekli olarak yüksek enflasyon 
beklentisine de yol açtı. Bu da merkez 
bankalarının hedeflerine 
ulaşmalarını zorlaştırıyor. 
IMF’nin analizi, yakın 
vadeli enflasyon 
beklentilerinin 
enflasyon dinamikleri 
üzerindeki rolünün 
arttığını ortaya 
koyuyor. Aynı analiz, 
beklentilerin geriye 
dönük olduğunda da 
para politikasının 
etkisinin azaldığını 
gösteriyor. Bu noktada 
para politikasındaki 
iyileştirmeler ve iletişim 
stratejileri öne çıkıyor.  

Türkiye’de de gündemin 
birinci maddesi olan 
enflasyon, ABD’yi de uzun 
süredir rahatsız ediyor. 
Üstelik buradakine 
benzer şekilde ‘beklenti’ 
üzerinden. The 
Economist’te “İnsanların 
enflasyon beklentileri 
artıyor ve aşağı çekilmesi 
zor olacak” başlığıyla 
yayınlanan bir makalede, halkın 
sürekli olarak yüksek enflasyon 
beklentisinde olduğuna dair kanıtların arttığı 
kaydedildi. Aynı yazıda “Otoritelerin ve 
kurumların, acilen insanları enflasyonu 
düşürme konusunda ciddi olduklarına ikna 
etmeleri gerekiyor” denildi.  

EMNİYET MARJI 
Türkiye’de ise yeni ekonomi yönetimi, 

enflasyon hedefleri için beklentilere 
odaklandı. Çünkü, enflasyonu körükleyen 
suni fiyat artışlarını önlemek, bozulan algıyı 
düzeltmek için zorunlu hale geldi. Orta Vadeli 
Program’da (OVP) açıklanan hedeflere 
ulaşmak için hem hükümet hem iş dünyası 
harekete geçti. Hazine ve Maliye Bakanı 
Mehmet Şimşek’in 10 Ekim’deki 
açıklamasında, “Geriye dönük enflasyona 
değil, geleceğe dönük enflasyona bakmamız 
lazım” şeklindeki sözleri, politikadaki 
önceliğin özeti oldu.  

İstanbul Ticaret Odası (İTO) Başkanı Şekib 

Avdagiç de bu konuya 
uzun süredir dikkat 
çekiyor. Avdagiç, geçen 
hafta yaptığı 
açıklamada, daha önce 
yaşanan ani kur 
artışlarını hatırlatarak, 

“Bundan dolayı 
firmalar fiyatlarına bir 

emniyet marjı koyuyor. 
İşte Tükiye’nin önündeki en 

önemli konu fiyatlama 
stratejisinin bozulması ki, bu da 

enflasyonu doğuran ana 
unsurlardan biri. Fakat 

piyasa, kurda ani artışlar 
olmayacağı konusunda bir 
süreci satın alırsa, o zaman 
bu emniyet marjları da 
azalacaktır. Bunun da 
enflasyon açısından olumlu 

etkisi olacaktır” dedi.  

PANİK HAREKETİ 
Avdagiç, nisan ayında yaptığı 

açıklamada da, “Paniğe kapılarak 
ileriye yönelik fiyatlama davranışlarını 
abartmak, beklenti marjlarını olağanın üzerine 
taşımak yarar değil, toplumun bütün 
kesimleri için zarar getirir” demişti.  

HERKESİN SORUMLULUĞU 
Avdagiç, farklı tarihlerde de benzeri 

açıklamalarını yineledi. İTO Başkanı, 
geçtiğimiz günlerde yaptığı açıklamada, 
“Enflasyonda, piyasadaki fiyat gelişmeleri 
kadar fiyatlara ilişkin beklentiler de önemli rol 
oynuyor. Enflasyonla mücadeleye, sadece 
hükümetlerin görevi olarak bakmıyoruz. Bu 
mücadelede başarı ancak, tüm toplum 
kesimlerinin sorumluluğu, dayanışması ve 
fedakarlığıyla sağlanabilir” dedi.  

Bu arada etiketlerdeki değişimin hızı 
yavaşlasa da hükümet OVP’deki hedeflerine 
uyumu sağlayacak patikayı şimdiden 
oturtmak için birçok mekanizmayı devreye 
aldı. Düzenlemeler, açıklamalar ve 
denetimlerin ardından hükümetten iş 
dünyasına fiyat indirimi çağrısı da geldi.  

İŞ DÜNYASIYLA İŞBİRLİĞİ 
Öte yandan, fiyat indirimi çağrısı yapan 

Ticaret Bakanı Ömer Bolat, market fiyatları ve 
gıda sektörüyle ilgili olarak Gıda Fiyat 
Komitesi’nin Hazine ve Maliye Bakanlığı 
başkanlığında çalıştığını vurguladı. Bakan 
Bolat, “Enflasyonla sıkı mücadele ve hayat 
pahalılığının sona erdirilmesi hedefimiz için 
halkımızın ve iş insanlarının desteği çok 
önemli. Ekonomideki tüm sektörlerle 
istişarelere açığız” diye konuştu. 

Fiyat 
istikrarı  
yoksa 

ne olur? 

Merkez 
Bankası’nın 
raporlarına göre 
fiyat istikrarı 
yatırımcılara ve 
tüketicilere 
göreli fiyatları 
kolayca 
karşılaştırma 
imkanı tanıyarak 
yatırım ve 
tüketim 
kararlarının 
sağlıklı bir 
şekilde 
verilmesini ve 
ülke 
kaynaklarının 
daha verimli 
alanlara 
yönlendirilmesini 
sağlar. Fiyat 
istikrarının 
sağlandığı 
ortamda 
büyüme artar. 
Fakat yüksek 
enflasyon olan 
ülkelerde, 
tasarruf 
sahipleri, 
enflasyon 
riskinden 
korunmak için 
olması 
gerekenden 
daha yüksek 
getiri talep eder. 
Bu da faizlerin 
yükselmesine ve 
dolayısıyla 
yatırım 
maliyetlerinin 
artmasına neden 
olur. Böyle bir 
durum da 
yatırımları azaltır 
ve ülke 
kalkınmasını 
olumsuz yönde 
etkiler.

Önden fiyatlamaya  
rasyonel fren

Yıl yıl enflasyon hedefi 
Eylül ayında yayınlanan Orta Vadeli Program’da (OVP) 2023 

büyüme beklentisi bir önceki programa göre yüzde 5’ten yüzde 
4.4’e çekilirken, 2024 büyüme hedefi yüzde 5.5’ten yüzde 4’e 
revize edildi. Enflasyon hedeflerinde ise belirgin artış dikkat çekti. 
OVP’de 2023 enflasyon tahmini yüzde 65’e, 2024 enflasyon 
tahmini yüzde 33’e yükseldi. Konuyla ilgili olarak Merkez Bankası 
Başkanı Hafize Gaye Erkan da 3 Ekim’de, TBMM Meclis Plan ve 
Bütçe Komisyonu’nda bir sunum yaptı. TCMB Başkanı Erkan 
açıklamasında, “Yıllık enflasyonda düşüşü baz etkisiyle Mayıs 
2024’ten sonra görmeye başlayacağız. 2025 istikrar dönemi 
olacak ve 2026’da enflasyonu tek haneye indireceğiz” dedi. 

 
Son iki yıl içinde kısa aralıklarla 

yaşanan fiyat artışlarının yanı sıra 
peşin ve taksitli fiyatlar da değişti. 

Geçtiğimiz aylarda fiyatlamada 
çalkantılar yaşanırken, perakende 
mağazalarda ürünün peşin satış 
fiyatıyla kredi kartına taksitli fiyatı 

arasında büyük farklar oluştu.  
Dikkat çeken bu makas,  

sonraki aylarda çalkantılar  
azaldıkça kapandı. 

Fiyat indirimleri 
başlıyor 

Ticaret Bakanı Ömer Bolat, 
Cumhuriyet’in 100. yılında marketlerden 
büyük bir indirim kampanyası 
beklediklerini söyledi. 5 Ekim’deki bu 
çağrının ardından yerel zincir 
marketlerden olumlu cevap geldi. 
Ardından Gıda Perakendecileri Derneği 
çatısı altındaki büyük ulusal market 
zincirleri de bu yönde adım attı.  

Bu gelişmenin ardından Ticaret 
Bakanı, 10 Ekim’de yaptığı yeni 
açıklamada bütün sektörleri indirim 
yapmaya davet etti. Bolat, “Başta tekstil 
ve beyaz eşya olmak üzere tüm 
sektörlerimizi Cumhuriyet’mizin 100. 
yılında büyük indirim kampanyasına 
destek vermeye davet ediyoruz” dedi.  

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan da aldıkları tedbirlerle fahiş fiyat 
artışlarının ortadan kalkmaya başladığını 
söyledi. Kurallara uymayanlara ağır 
yaptırım olacağını vurgulayan 
Cumhurbaşkanı, zincir marketler başta 
olmak üzere bütün işletmeleri 
enflasyonla mücadeleye destek vermeye 
çağırdı. Bu çağrılar üzerine 
perakendeciler da gerekli adımı attı. 
Birleşmiş Markalar Derneği (BMD) 
Başkanı Sinan Öncel, BMD üyesi 
markaların 60 bin mağaza ile bu 
kampanyaya katılmasını  
beklediklerini söyledi.

Fedakarlık marka 
itibarına yarar 

İstanbul Ticaret Üniversitesi 
İşletme Fakültesi Öğretim Üyesi 
Prof. Dr. Ömer Torlak, fiyatlandırma 
tercihlerini etkileyen sebepler ve 
sonuçlar hakkında İstanbul Ticaret’in 
sorularını cevapladı. Prof. Dr. Torlak, 
bu konuda şu bilgileri paylaştı: 
“Özellikle ithalata dayalı üretim 
yapan ya da tedariki ithalat ağırlıklı 
olan işletmelerin yüksek enflasyon 
ortamında zararını önlemeye yönelik 
bu tür fiyatlama davranışlarının 
toptancı yaklaşımla fırsatçı olarak 
değerlendirilmesi yanlış olur. Girdileri 
TL’ye dayalı firmaların ise bu tür 
davranışları hem fırsatçılık olarak 
değerlendirilebilir hem de pazarlama 
ahlakına uygun değildir diye 
düşünüyorum.” 

Fiyatlama davranışlarının 
işletmelere olumsuz 
yansıyabileceğini belirten Torlak, 
şunları kaydetti: “Yeni ekonomi 
politikalarının sonuçlarının 
görülebilmesi için enflasyonun 
azalma trendine girmesi beklenir. İyi 
niyetli olan ve pazarlama ahlakına 
uygun davranmaya çalışan 
işletmelerin, hem enflasyonu 
düşürme politikasına destek hem de 
iç talebi canlandırmaya destek 
bakımından kârlılıklarından bir  
miktar fedakarlıkta bulunmaları 
önerilebilir. Bu, onların marka 
itibarlarını güçlendirmeye katkı 
bakımından da önemlidir.” 

Etikette 
taksit farkı 

Adem 
ORHUN
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İ
STANBUL Ticaret Odası (İTO), ekim ayı 
Meclis Toplantısı’nda ‘Cumhuriyet Özel 
Oturumu’ düzenleyerek, Cumhuriyet’in 
100. yılına özel kutlama etkinliklerini 

duyurdu. Oturumun açılışında konuşan  
İTO Başkanı Şekib Avdagiç, İTO’nun 
kutlamalarını kapsamlı 7 etkinlik üzerine 
kurduklarını söyledi. Programa göre, İTO, 
Cumhuriyet’in 7’den 70’e milletin her 
ferdinde yaşayan bir bilinç olması amacıyla 
bir iletişim kampanyası hazırlayacak ve bu 
kampanyada Cumhuriyet’in iş dünyası için 
ifade ettiği anlamı dile getirecek. Buna göre 
29 Ekim haftası, Oda’nın yayınladığı İstanbul 
Ticaret Gazetesi ‘100. yıl özel sayısı’ olarak 
çıkarılacak. Cumhuriyet’in 100. yılı anısına 
bir ‘prestij yayın’ hazırlanacak. 22 Ekim’de ise 
Cumhuriyet resepsiyonu ve senfoni 
orkestrası eşliğinde bir konser düzenlenecek. 
İTO’nun Eminönü’ndeki merkez binasının 
Boğaziçi’ne bakan cephesinde 10 gün sürecek 
bir ışık gösterisi yapılacak. Ayrıca en az 12 bin 
adet Türk Bayrağı ve Türk Bayrağı rozeti 
yaptırılırken, 100. yıl anısına pul ve hatıra 
para da bastırılacak. 

İSTANBUL, TÜRK İLİ  
6 Ekim’de kutlanan İstanbul’un 

kurtuluşunun Cumhuriyet’in anahtarı ve 
başlangıcı olduğunu belirten Şekib Avdagiç, 
“Muzaffer Türk ordusu, 6 Ekim’de son 
düşman askerinin İstanbul’u terk etmesiyle 
bu mübarek şehre girdi. 29 Mayıs 1453’te 
Fatih Sultan Mehmet’in bize emanet ettiği 
İstanbul’a sahip çıktı. İstanbul’un işgalci 
İngiliz ordusu ve müttefiklerinden 
kurtuluşunun 100. yılını kutluyorum. ‘Üstte 
gök çökmedikçe, altta yer delinmedikçe’ 
İstanbul’un ‘Türk ili’ olarak yaşayacağına 
yürekten inanıyorum” dedi. 

HEP BERABER İLERİYE  
29 Ekim 1923’te Meclis Başkanı Gazi 

Mustafa Kemal Atatürk’ün anayasa 
değişikliğinin kabul edilmesinin hemen 
ardından Cumhuriyetin ilk reisicumhuru 
seçildiğini hatırlatan Avdagiç, Atatürk’ün 
yaptığı teşekkür konuşmasına dikkati çekti. 
Şekib Avdagiç, “Gazi Mustafa Kemal Atatürk, 
teşekkür konuşmasının sonunda Meclis’e 

şöyle seslendi. ‘Milletin teveccühünü daima 
dayanak noktası kabul ederek, hep beraber 
ileriye gideceğiz. Türkiye Cumhuriyeti 
mesut, muvaffak ve muzaffer olacaktır.’ İşte, 
bizim için Cumhuriyet, Atatürk’ün ifadesiyle 
saadet demektir, başarı demektir, zafer 
demektir. Milletimize bu üç hasleti yaşatmak 
için gayret içerisinde olmalı” dedi. 

CUMHURİYET KALKINMASI 
Atatürk liderliğindeki Meclis’in ‘Türkiye 

hükümetinin şekl-i hükümeti, Cumhuriyettir’ 
hükmünü anayasaya koyduğunu hatırlatan 
Avdagiç, “Cumhuriyet, Türk devletini bu 
coğrafyadan silmek isteyenlere, hatta bu 
amaçla bize ömür biçenlere, devletimizin 
ebediyen var olacağını haykıran bir 
semboldür. Türk tüccarı açısından 
baktığımızda ise Cumhuriyet, ekonomik 
bağımsızlık demektir, yerli üretim demektir, 
kalkınma demektir, ‘kimsesiz’ kimsenin 
kalmaması demektir, daha yaygın ve nitelikli 
eğitim demektir. Muasır medeniyet 
seviyesine ulaşmakla yetinmeyip, onun 
önüne geçmek, bu hedeflerle donanmaktır. 
Cumhuriyet, ülkemiz ve milletimiz için 
çalışmak demektir” diye konuştu. 

ÖZSERMAYEYİ YÜKSELTME  
Dünya ekonomisi hakkında 

değerlendirmede bulunan Avdagiç, ekonomi 
yönetiminin rasyonelleşme politikası 
kapsamında uyguladığı politikaların 
etkilerinin görülmeye başladığını belirtti. 
Avdagiç, “Politika faizinin kademeli olarak 
artırılmasıyla kredi mekanizması da açılıyor. 
Yüksek faiz, elbette hiçbir kesim tarafından 
arzu edilen bir durum değildir. Ancak, biz 
biliyoruz ki, en pahalı kaynak, olmayan 
kaynaktır” dedi. İTO Başkanı Avdagiç, 

enflasyonla mücadele devam ederken, iş 
dünyasının da özkaynaklarını güçlendirmesi, 
verimliliğini artırması ve harcama disiplinini 
sağlaması gerektiğini vurguladı.  

ENFLASYON MÜCADELESİ 
Türkiye’nin uzun yıllar yüksek 

enflasyonla mücadele ettiğini belirten 
Avdagiç, “Yüksek enflasyonun birikimli 
sonuçlarının ne ölçüde ağır bir fatura 
çıkardığını da unutmamamız gerekir. 
Dolayısıyla, bu yolda duraksamaya, 
gevşemeye ve beklentilerin 
bozulmasına izin vermeden 
yolumuza devam etmeliyiz” dedi. 
Avdagiç, iş dünyasına enflasyonla 
mücadele kararlılığını tavizsiz 
sürdürme çağrısı yaptı. Şekib 
Avdagiç, “Sadece hükümetin 
değil, ekonominin aktörleri 
olarak bizlerin de enflasyonla 
mücadele kararlılığımızı tavizsiz 
sürdürmemiz gerekiyor. Bunu 
başarırsak, makul sürede tek 
haneli enflasyona ulaşacağımıza 
inanıyorum” dedi.

Türkiye Cumhuriyeti’nin 
ilk yüzyılının son İTO 
Meclis Toplantısı özel bir 
gündemle gerçekleştirildi. 
Meclis Toplantısı’nda 
düzenlenen ‘Cumhuriyet 
Özel Oturumu’nda konuşan 
İTO Başkanı Şekib Avdagiç,  
100. yıl kutlamaları  
kapsamında İTO’nun  
7 etkinlik yapacağını söyledi. 

Program kapsamında, 
Cumhuriyet özel yayınlarından 
konsere, ışık gösterilerinden 
hatıra para ile rozetlere kadar 
birçok özel ürün ve etkinlik 
düzenlenecek. Avdagiç, 
“Cumhuriyet, ekonomik 
bağımsızlık, yerli üretim, 
kalkınma, eğitim ve daha 
fazlasını temsil ediyor.  
Daha nice yüzyıllara” dedi. 

Enflasyonla mücadelede 
kararlılık çağrısında  
bulunan Şekib Avdagiç, 
“Ekonominin aktörleri olarak 
enflasyonla mücadele 
kararlılığımızı tavizsiz 
sürdürmemiz gerekiyor. 
Bunu başarırsak, makul 
sürede tek haneli enflasyona 
ulaşacağımıza inanıyorum” 
şeklinde konuştu.

Fotoğraflar: KAMİL ÇATAK

Cumhuriyet’in 100. yılına  
İTO’dan özel programlar

Ucuz kaynak 
kullanmanın yakın 
zamanda zor olacağını 
belirten İTO Başkanı 
Şekib Avdagiç, şöyle 
konuştu: “Gerek 
Türkiye’nin 
enflasyonla mücadele 
önceliği, gerekse de 
küresel finans 
piyasalarında uzun 
süre yüksek 
seyretmesi beklenen 
faiz oranları, bunu 
etkileyecek. Ama 
kaynaklara 
ulaşılabilmesini, 
kaynakların açık 
olmasını çok önemli 
görüyoruz. Ekonomi 
yönetiminin seçici 
kredi politikasını son 
derece değerli 
buluyoruz. Artık hem 
kamu hem de özel 
kesim olarak sınırlı 
kaynaklarımızı daha 
üretken, daha katma 
değerli ve daha 
rekabetçi alanlara 
yönlendirmemiz 
gerekiyor. Bu süreçte 
ihracatçıların 
kullandığı reeskont 
kredilerinin faiz 
oranının TCMB 
referans faizine 

çekilmesi, bu kredilerin 
maliyetini en az yüzde 

15 düşürdü. Bu 
süreçte TCMB 
yönetimi ile etkili 
bir süreç 
yürüterek bu 
karara destek  
verdik. Krediler 
ihracatçılarımız  
için avantajlı 
hale  
geldi. Kredilerde 
uygulanan pozitif 

ayrımcılık  
hoşumuza gitti.”

Kredilerde  
pozitif ayrımcılık

İTO Başkanı Şekib Avdagiç, İsrail ile 
Filistin arasındaki çatışmalara ilişkin olarak, 
“İsrail devleti, ülkesini savunma adı altında 
Filistinlilere yönelik acımasızca davranıyor. Bölgede 
İsrail’in sivil halka yönelik bombardımanları derhal 
durdurulmalıdır. Aksi takdirde savaşın yaygınlaşması 
gündeme gelecektir. Bu da hem bölge hem dünya 
için büyük tehlike doğuracaktır. İş dünyası olarak 
sivil can kayıplarından büyük üzüntü duyuyoruz” 

değerlendirmesinde 
bulundu. Avdagiç, şöyle devam 

etti: “Filistin topraklarında Filistin devleti 
olmadan bir barış olmayacağını herkesin anlaması 
gerekiyor. Filistin halkı, İsrail nüfusuyla çevrilmiş 
abluka mahallelerde yaşamaya mahkûm edilemez. 
Artık öfke yerine aklın hakim olması, şiddet yerine 
barış dilinin konuşulması gerekiyor. Barış, bölgeye 
en doğru yolu gösterecek.”

Meclis Salonu, Türk 
bayraklarıyla donatıldı. 
Cumhuriyet’in 100. yılı 

sebebiyle gerçekleştirilen özel 
oturum, İstiklal Marşı ile başladı.

En doğru yol barış

 
 
 
 
 

Türkiye’nin doğrudan yabancı sermaye çekme 
potansiyeline dikkati çeken İTO Başkanı Şekib 

Avdagiç, şöyle devam etti: “2020, 2021 ve 2022 
yıllarında Macaristan 296 milyar dolar, Brezilya  

153 milyar dolar, Meksika 101 milyar dolar ve Polonya  
74 milyar dolar uluslararası doğrudan yatırım aldı. Türkiye 

de küresel yabancı yatırımlardan hak ettiği payı almalı. 
Yabancı yatırımın hem miktarını hem kalitesini 

yükseltmeliyiz. Yılda ortalama 20 milyar dolarlık 
doğrudan yatırım aldığımız dönemde büyük atak 

yapmıştık. Şimdi bu atağı devam ettirmek için 
hızlanmalıyız. Yabancı yatırım, büyümemize de, 

teknoloji transferimize de olumlu katkı 
verecektir. Üstelik yabancı yatırım, 

faizsiz kaynak demek.” 

Yabancı yatırımcı  
faizsiz kredi demek
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Emanet sistemi 
ülkemizde de 
uygulanmalı 

Mehmet 
Cebeci-
Toptan ve Dış 
Ticaret 
Meslek 
Komitesi: Batı 
ülkelerinde 

‘emanet sistemi’ denilen bir 
sistem var. Bu sistemde 
projesi olan işletmeler ile 
sermaye sahipleri bir araya 
getirilerek finansman 
sağlanıyor. Mesela bir 
işletme oradaki odalara 
projesini getiriyor ve mali 
bilgilerini sunuyor. Kâr ile 
değerlendirildikten sonra 
tekrar sermaye sahibine 
veriliyor. Bu sistem, Batı 
ülkelerinde blokzincir 
tabanlı ve kayıt altında olan 
bir sistem. Ülkemizdeki 
odalar da bu sistemde aracı 
olabilir. Mevcut 5174 Sayılı 
Odalar ve Borsalar 
Kanunu’nda ticaret odaları 
bunu yapamaz. Ancak 
kanun değişikliği olursa, 
odalar da bunu yapabilir. 
Sermaye sahipleri ile 
finansa ihtiyacı olan 
işletmeleri bir araya 
getirebilir. 

 

Teminat ve kredi 
sorunları çözülmeli 

Gürbüz 
Turan-Tekstil 
Yan Sanayi 
Ürünleri 
Meslek 
Komitesi: 
Firmaların 

girdi maliyetlerindeki ani 
yükselişler ve belirsizlikler 
üretime zarar veriyor. 
Çözüm için kontrol 
edilebilir bir serbest piyasa 
ekonomisi gündeme 
alınmalı. Firmalar yüksek 
finansal maliyetler altında 
eziliyor. Kredi kullanan 
firmalar, güncel faiz 
oranlarıyla işlerini 
sürdürmekte zorlanıyor. 
Temel ürünlerde belirleyici 
bir fiyat olmalı. Bankaların 
teminat ve kredi 
uygulamalarıyla ilgili de 
sorunlar var. Teminatlar 
uzman incelemesi 
değerlerinin katbekat 
altında. Bu sorun firmaların 
yeterli derecede kredi 
alamamasına da sebep 
oluyor. KGF sistemi daha 
önce sağlıklı bir şekilde 
sektörlere sunulmuştu.  
Yeni bir KGF sistemi 
açılmalı ve sektörlere can 
suyu verilmeli.  

 

Pazarlarımızı 
kaybetmeyelim 

Ercan 
Özboyacı-
Kuyumculuk 
Meslek 
Komitesi: 
Mesleğimiz 
250 bin kişiyi 

istihdam ediyor, 35 bin de 
perakendecimiz var. 
Kuyumculuk sektöründe 
dünyada ilk üçteyiz. Yıllık 
15 milyar dolarlık ihracat 
yapıyoruz. Ancak altına 
ithalatta getirilen tarife 
kotası nedeniyle 

üreticilerimiz zor günler 
geçiriyor. Aylık 12 ton 
ithalat kotası getirildi. Altın 
fiyatları arttı. Yurt dışı ile 
kiloda 2 bin 800 dolar fark 
oluştu. Yurt dışındaki 
ticaretimiz durma noktasına 
geldi. Dünyadaki altın 
fiyatları ile Türkiye’deki 
altın fiyatları arasındaki 
farkı müşterilerimize 
anlatamıyoruz. En büyük 
korkumuz, kazandığımız 
pazarı kaybetmek.    

 

Emeklilikte   
haksızlık var  

Hacı 
Demir-Mali 
Müşavirlik 
Meslek 
Komitesi: 
Kooperatif-
lerle ilgili 

KOBBİS denen bir merkezi 
sicil sistemi devreye girdi. 
Ancak piyasadaki 
kooperatiflerin kapsamı 
farklı kurumlarda 
bulunuyor. Bizlerden 
kooperatif kayıtlarının 
KOBBİS üzerinden 
yapılması isteniyor. 
Hepsinin bağlı bulunduğu 
kurum farklı olduğu için bu 
çok vaktimizi alıyor.  
Alt yapılar sağlanıncaya 
kadar bunun bir süre 
ertelenmesini talep 
ediyoruz. Emeklilik gün 
şartlarında bir haksızlık var. 
Bağ-Kur ve SGK prim 
günleri çok farklı. Ödenen 
fazla gün ve primlerle ilgili 
prim aylık katsayısına ek 
puan verilmesi gerekiyor. 
Böylece sisteme daha fazla 
prim kazandırma teşvik 
edilmiş olur. Kıdem 
tazminatı işletmelerde 
büyüyen bir yük haline 
geldi. Mahkeme zayi kararı 
vermedikçe karar defterleri 
tahsil edemiyoruz.   

 

Kentsel dönüşüm 
başkanlığını 
destekliyoruz 

Mustafa 
Hakan 
Özelmacıklı-
Gayrimenkul 
Hizmetleri 
Meslek 
Komitesi: 

Konutların kısa dönem 
kiralanmasıyla ilgili 
düzenlemeleri içeren yasa 
teklifi TBMM’ye geldi. 
Teklif, en fazla 100 gün 
süreyle kiralanan konutlarla 
ilgili yeni yükümlülükler 
getiriyor. 1 Kasım itibariyle 
internet sitelerine verilen 
taşınmaz ilanlarıyla ilgili bir 
düzenleme de yürürlüğe 
girecek. İlanlarla ilgili  
bazı kontroller devreye 
alınıyor. Bu konuyla ilgili 
sektörümüz adına Ticaret 
Bakanlığı’ndaki bir 
toplantıya da katıldım.  
e-Devlet üzerinden 
doğrulama yapılması  
gibi görüşlerimizi de 
paylaştık. Komite olarak  
20 Ekim’de bu konuyla ilgili 
sektör toplantısı da 
gerçekleştireceğiz. Kentsel 
Dönüşüm Yasası da  
TBMM gündeminde. 
İstanbul için kentsel 
dönüşüm başkanlığının 
oluşturulmasını 

destekliyoruz. Konutlarla 
ilgili kamu-özel sektör 
işbirliği modeliyle kiralık 
konut üretimi ve şirketler 
yoluyla yeni bir kiralama 
modeli gündemde. Bu 
sistem ekonomiye olumlu 
faydalar getirecektir. 

 

Türkiye enerjide 
güvenilir bir ülke  

Bülent Şen-
Enerji Meslek 
Komitesi: 
Türkiye de 
nükleer enerji 
üreten ülkeler 
arasında yer 

alacak. Enerji ve Tabii 
Kaynaklar Bakanımız 
Alparslan Bayraktar, 
Akkuyu’da ilk reaktörün  
29 Ekim 2024 tarihinde yani 
Cumhuriyetimizin 101. 
yılında devreye gireceğini 
açıkladı. Türkiye büyüyor, 
enerjiye ihtiyacı da artıyor. 
Nükleer enerji aynı 
zamanda birçok sektörde 
gelişim sağlayacak. Türkiye 
enerjide güvenilir bir ülke. 
Bunu ülkemizden geçen 
doğalgaz boru hatlarından 
görebiliyoruz. Macaristan, 
Moldova, Romanya gibi 
sınırımız olmayan ülkelere 
de doğalgaz satmaya 
başladık. Enerji hub’ı  
olma yolunda önemli 
adımlar atılıyor.  

 

Sektöre acil  
destek verilmeli  

Veysi 
Cengiz 
Balçık-İlaç ve 
Tıbbi Cihaz 
Meslek 
Komitesi: 
Tıbbi 

cihazlarda yeni kurallarla 
ilgili sıkıntılar var. 
Türkiye’de tıbbi cihaz 
sektöründe faaliyet 
gösteren üreticilerin çoğu 
EMA sistemine 
giremeyecek. Çünkü çok 
yüksek belge ücretleri var. 
Bununla ilgili Ticaret 
Bakanlığı her ne kadar 
destek olacak olsa da, 
ödemeler sonradan 
yapılacağı için firmalar zor 
durumda kalacak. Tıbbi 
cihaz dünyada katma 
değeri en yüksek 
sektörlerden biri. Bizim 
sektör mutlak ithalata 
dayalı. Katma değerli 
üretim için devlet sektöre 
acil destek vermeli. 

 

Üstü kirlenmeyen 
meslek öğrenemez 

Ahmet 
Gediz Tatar-
Restorasyon 
ve İzolasyon 
Meslek 
Komitesi:  
Ara eleman 

konusuna dikkat çekmek 
istiyoruz. Yıllardır 
uygulanan yöntemlerin 
aynı olması bir çözüm 
getirmiyor. Üstü 
kirlenmeyen kişi meslek 
öğrenemez. Öğrenme  
amacı yerine belge almaya 
dönmüş bu merkezler… 
Sadece bu konuda özel  
bir alt komisyon 
kurulmasını istiyoruz.  

Bavul ticaretindeki 
sorunlar çözülmeli 

Ahmet 
Ural-Tekstil 
Yan Sanayi 
Ürünleri 
Meslek 
Komitesi: 
Tekstil ve hazır 

giyim sektörü ihracatımızın 
lokomotif sektörü. Bavul 
ticareti de ihracat noktasında 
önemli bir katkı sağlıyor. 
Ancak son dönemde kargo 
ve gümrük ücretlerindeki 
yüksek artış sebebiyle bavul 
ticareti zor duruma düştü. 
Bavul ticaretinde, Rusya, 
Orta Asya ve Afrika 
ülkeleriyle yoğun çalışıyoruz. 
Bu ülkelerde karşı tarafın 
kurumsal altyapısının yeterli 
olmaması, gümrük ve kargo 
maliyetlerini artıyor. 
Müşteriler, yüksek maliyetler 
sebebiyle Uzakdoğu 
ülkelerine yöneliyor. Kargo 
ve gümrük maliyetleri 

konusunda çözüm talep 
ediyor ve destek bekliyoruz.  

 

Cumhuriyetimizin 
100. yılı kutlu olsun 

Dr. Kayıhan 
Özdemir 
Turan-Lojistik 
Hizmetler 
Meslek 
Komitesi: 
Türkiye 

Cumhuriyeti’nin 100. yılı 
kutlaması için meclisimizde 
özel oturum düzenleyen  
İTO Yönetim Kurulu’na ve 
meclis üyelerimize teşekkür 
ediyorum. Cumhuriyet, “Ya 
istiklal ya ölüm. Geldikleri 
gibi giderler” diyenlerin 
ulaştıkları çağdaş yönetim 
şeklidir. Cumhuriyet, bilimin 
doğrularına inançtır. 
Cumhuriyet, onu kuranların 
yüceltilmesi için gençlere 
emanet edilmesidir. 
Cumhuriyet, Türk kadınının 
eşit şartlara erişmesidir. Ne 

mutlu Türk’üm diyene. 
Cumhuriyetimizin 100. yılı 
hepimize kutlu olsun. 

 

Mevzuat komisyonu 
uyum içinde çalışıyor 

Hüseyin 
Akarçeşme-
Doğal ve 
İşlenmiş Katı 
Yakıt Meslek 
Komitesi: 
Meclisimizin, 

Türkiye Cumhuriyetimizin 
100. yılına özel 
toplantısından gurur 
duyduk. Burs 
Komisyonumuzun yaptığı 
çalışma, Mevzuat 
Komisyonumuza havale 
edildi. Bursla ilgili iki yeni 
madde oluşturuldu, bir 
madde revize edildi. 
Odamızın burs verme 
kriterleri güncellenmiş oldu. 
Mevzuat Komisyonumuzun 
değerli üyeleri, Emrullah 
Öz, Mustafa Paça, Eyüp 

Topal, İshak Koçoğlu, 
Cengiz Balçık ve Mahmut 
Kara kardeşlerimizle uyum 
ve sorumluluk bilinci 
içerisinde daha nice önemli 
kararları inşallah hayata 
geçireceğiz. Çalışmaya ve 
elimizi taşın altına koymaya 
devam edeceğiz. 

 

İş gücüne 
ihtiyacımız var  

Ali 
Bakaner-
Demir Dışı 
Metaller 
Meslek 
Komitesi: 
Üretici ve 

sanayici olarak herkesin  
işçi aradığını görmemiz 
mümkün. Bizim  
işgücüne ihtiyacımız var. 
Göçmen işçiler, hukuki 
düzenlemelerle iş hayatına 
katılsın. İsrail’in hunharca 
saldırılarını kınıyoruz. İki 
devletli çözüm istiyoruz.

.cuhadarowww mgglu.com

MECLİS’TEN YANSIMALAR 

İstanbul Ticaret Odası Meclis 
Başkanı Dr. Erhan Erken, Oda’nın 
ekim ayı Meclis Toplantısı 
konuşmasında, Cumhuriyet’in 
ikinci yüzyılına dikkat çekti. Türkiye 
Cumhuriyeti’nin kuruluşunun  
100. yılını kutladıklarını belirten 
Erken, “Bu sebepten toplantımızı 
Cumhuriyetimizin 100. Yılı  
Özel Oturumu olarak isimlendirdik” 
dedi. 

Cumhuriyet’in ilk yüzyılında 
neler yaşandığını özetleyen Erken, 
şunları söyledi: “Birinci yüzyıl, 
önemli kalkınma çabaları yanında 
darbeler, kalkışmalar, ekonomik ve 
siyasi istikrarsızlıklar, çevremizdeki 
sarsıcı olaylarla şekillendi. Fakat 

tüm bu olaylara rağmen Türkiye, 
85 milyonluk nüfusu, ekonomik 
gücü, demokratik yapısıyla önemli 
bir ülke olarak ortaya çıktı. Ayrıca 
savunma sanayindeki yatırımlarla 
hatırı sayılır bir güç olarak varlığını 
etkili bir şekilde gösteriyor. Türkiye, 
gerek Türk dünyası gerekse de 
gönül coğrafyası üzerinde  
yer alan halklar için ciddi  
bir ümit kaynağıdır.” 

Yeni bir yüzyıla girerken 
Türkiye’nin önündeki hedeflere 
işaret eden Erken, “Kişi başına 
düşen milli gelirimiz 10 bin 
dolarların ötesine bir türlü 
erişemedi. Orta gelir tuzağını artık 
aşabilmeliyiz. Bu sebeple sanayide 

yapısal dönüşümü geçekleştirme 
yolunda özel bir gayretin gerekli 
olduğunu biliyoruz. Katma değeri 
yüksek ürünlerin imal edilmesi ve 
ihracatı için gerekli çalışmaların 
yapılması büyük önem taşıyor. 
Ülkemiz; bilim, teknoloji ve yenilik 
alanlarında daha fazla yatırım 
yapmalı. Ar-Ge faaliyetleri daha 
fazla teşvik edilmeli. Genç 
nüfusumuzun avantajını da 
kullanarak teknolojik gelişmelere 
daha açık bir zeminin 
oluşturulması da büyük önem 
taşıyor. İnşallah yeni yüzyılda bu 
alanda daha önemli mesafeler kat 
edebiliriz” diye konuştu.  

Bunlar için eğitimde, çağın 

gereklerine uygun, dinamik, 
üretken ve ilave olarak da kendi 
tarihi, coğrafyası ve kültürü ile 
barışık nesiller yetiştirecek bir 
mekanizmayı sürekli bir tarzda 
oluşturmak gerektiğini belirten 
Erken, “Tahsil çağında yaklaşık  
30 milyon genci olan 200’ün 
üzerinde üniversiteye sahip bir 
ülkenin çok daha büyük gayretler 
sarf etmesi şarttır. Ayrıca mevcut 
iş gücümüzün mesleki açıdan 
eğitimi konusunda da özel bir 
çaba gerekiyor” dedi.  

İTO Meclis Başkanı Dr. Erhan 
Erken, konuşmasını şöyle 
tamamladı: “Başta Gazi Mustafa 
Kemal Atatürk olmak üzere 

Türkiye Cumhuriyeti’ni kuranlara 
ve bugüne kadar bizlere 
ulaştıranlara şükran borçluyuz. 
İnşallah bizler de bundan sonraki 
dönemde imkanlarımız ölçüsünde 
bu emaneti en iyi şekilde 
geliştirerek daha sonraki nesillere 
teslim ederiz. İTO, geçtiğimiz 
yüzyılda ülke kalkınması ve 
güçlenmesi noktasında çok önemli 
işlev gören tarihi bir 
kurumumuzdur. İnşallah 
Türkiye’nin en büyük odası olan 
İTO’muz ve iş dünyamız da 
bundan sonraki dönemlerde de 
kendine düşen vazifeleri hakkıyla 
yerine getirir ve gelişen süreçlere 
katkıda bulunur.” 

Cumhuriyet’in ikinci yüzyılında kalkınma hedeflerimizi gerçekleştirelim
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7 ayda 14.5 milyar  
dolarlık ihracat  

Şekib Avdagiç, Türkiye’nin, son 
yıllara kadar tarımda ‘kendine yeten 
ülke’ konumunu koruyarak, bir 

yandan da ihracatını artırmayı 
hedeflediğini belirtti. Ancak salgın, 
Rusya-Ukrayna savaşı, kuraklık 
ve sürdürülebilirlik kaygılarıyla bu 
tablonun son dönemde ‘ithalat 
bağımlılığı’na doğru evrilmeye 
başladığını gördüklerini aktaran 
Avdagiç, “Pek çok ülke aynı tablo 

ile karşı karşıya. İşte tam da 
bugün harekete geçmeye 

ihtiyacımız var. Geleceğin 
teknolojilerini, stratejik ürünlerdeki 
arz güvenliğini ve dolayısıyla etkin bir 
tarımsal planlamayı devreye almalıyız. 
Geleceğin stratejik sektörlerinden biri 
olan tarım, Türkiye’nin doğal olarak 
avantajlı olduğu bir alan. Bu 
avantajımızı kullanmak, ülkemizi 
gelişmiş ülkeler ligine çok daha hızlı 
taşıyacaktır” dedi. Avdagiç, 
Türkiye’nin tarım, gıda ve içecek 
sektöründe bu yılın ilk 7 ayında  
14.5 milyar dolarlık ihracat yaptığını 
hatırlatarak, “2023’ün ilk 7 ayında 
ihracatımızın yüzde 13’ü buğday, 
ayçiçeği ve fındıktan oluşuyor. Yine  
7 ayda ithalatımız 14.1 milyar dolar. 
Geçen yılın tamamındaki ihracatımız 
ise 25 milyar dolar seviyesinde 
olmuştu. Potansiyelimizin 25 milyar 
dolardan çok daha fazla olduğu 
muhakkak. Anuga’da da  
bu potansiyelimizi dünyaya 
gösteriyoruz” dedi.  

 

Gıda etiketine  
‘su ayak izi yazılsın’  

Küresel ısınmaya bağlı iklim krizi, 
kuraklık ve su kaynaklarının hızla 
tükenmesi dikkate alındığında, 
mevcut tablonun sürdürülebilir 
olmadığının açıkça görüldüğünü 
belirten Başkan Şekib Avdagiç, 
“Dünyanın 10 büyük tarım 
üreticisinden biri konumundaki 
Türkiye’nin de bu alanda önemli bir 
sınavla karşı karşıya bulunduğunu 
biliyoruz. Besbelli ki, bundan böyle 
gıda ürünlerinin ticaretinde fiyatla 
birlikte, hatta giderek fiyat yerine, 
sürdürülebilirlik kriterlerini gözeten 
rekabet unsurlarının, bu yöndeki 
ihtiyaçlara uygun olarak, öne çıktığını 
göreceğiz” dedi. Su tasarrufuna 
dikkati çeken Avdagiç, şöyle devam 
etti: “Araştırmalara göre, 1 kişinin  
3 öğün yemekte tükettiği gıdanın 
üretimi için kullanılan ortalama su 
7 bin 500 litreyi buluyor. Elektrikli 
cihazlarda enerji tüketimi 
sınıflandırmasına benzer şekilde, gıda 
ürünlerinin etiketlerinde de yeşil, 
mavi, gri renklerle ‘su ayak izi’nin 
belirtilmesinde büyük yarar var. Böyle 
bir uygulama, tüketim alışkanlıklarının 
değiştirilmesi ve sürdürülebilirliğin 
gözetilmesi bakımından önemli  
bir işlev görebilecek.” 

 

Gıda fiyatları  
hâlâ yüksek 

Küresel gıda fiyatlarının, Mart 
2022’den bu yana aşağı yönlü bir 
seyir izlese de salgın öncesi 
seviyesinin hâlâ yüzde 30 üzerinde 
kalmaya devam ettiğini aktaran 
Avdagiç, çatışmaların, iklim şoklarının 
ve Covid-19 salgınının tetiklediği 
krizin yanı sıra Ukrayna’daki savaşın 
da gıda, enerji ve gübre maliyetlerini 
yukarı çektiğini dile getirdi. Avdagiç, 
“Birleşmiş Milletler (BM) Gıda ve 
Tarım Örgütü’nün (FAO) verilerine 

göre, salgın öncesinde 
53 ülkede 135 milyon 
civarındaki insanın akut 
gıda güvensizliği ve 
gıdaya erişimi risk 
altındayken, bu sayı bu 
yıl 79 ülkede 345 
milyona yükseldi” 
diyerek, artan nüfusun, 
değişen tüketim 
alışkanlıklarının,  
iklim krizinin, su 
kaynaklarının 
azalmasının, hızlı 
kentleşmenin, kırsaldan 
kente göç gibi 
etkenlerin tarımsal 
üretim üzerindeki 
baskısını acilen 
azaltmanın yolunu 
bulmak zorunda 
olduklarının altını çizdi. 

TÜRKİYE, 
Almanya’nın 
Köln kentinde 

düzenlenen dünyanın 
en büyük gıda ve 
içecek fuarı Anuga’ya, 
391 firma ile adeta 
çıkarma yaptı. İstanbul 
Ticaret Odası’nın düzenlediği 
Türkiye milli katılım alanında  
286 firma bulunurken, 105 şirket 
de bireysel olarak katılarak Türk 
mutfağının lezzetlerini ve 
çeşitliliğini dünyaya sergiledi. 
Türkiye, Anuga Fuarı’na katılan 
118 ülke arasında, ev sahibi 
Almanya hariç tutulduğunda 
katılımcı sayılarına göre, İtalya ve 
İspanya’nın ardından 3’üncü 
büyük ülke oldu. 

10 İHTİSAS 
SALONUNDA 
Bu yıl, 7-11 Ekim tarihlerinde 

‘sürdürülebilir büyüme’ temasıyla 
gerçekleştirilen fuarda Türkiye, 
yaklaşık 8 bin metrekarelik alanda 
ve 10 ayrı ihtisas holünde yer aldı. 
Bu salonlar, unlu mamuller, 
dondurulmuş gıda, organik gıda, 
işlenmiş et ürünleri, ev dışı 

tüketim, sıcak içecekler, içecekler, 
et ve kümes hayvanları, süt ve  
süt ürünleri ve genel gıda.  
Dünya çapında 8 bine yakın 
firmanın stant açtığı fuarı,  
169 binden fazla profesyonelin 
ziyaret etmesi bekleniyor. 

PLANLI ÜRETİM 
DÖNEMİ 
Fuarın açılışına katılan 

İTO Başkanı Şekib Avdagiç, basın 
mensuplarına yaptığı açıklamada, 
Anuga Fuarı’nda stant açan 
firmaların Türk damak tadının 

zenginliğini ve çeşitliliğini 
dünyaya tanıttığını söyledi.  

Avdagiç, hükümetin yeni Orta 
Vadeli Program (OVP) ile de 
gündeme aldığı tarımsal üretimin 
planlanmasına ilişkin olarak, 
“Açıklanan yeni tarım 
politikasıyla esasen geç kaldığımız 
planlı üretim dönemine geçiyoruz. 
Ekonomimiz büyüdükçe tarımın 
küçüldüğü tabloyu 
değiştirmeliyiz. 2023’ün ilk 
yarısında ekonomik büyüme 
yüzde 4’e yaklaşırken, ilerleyen 
dönemde tarımın da aynı 
performansı göstermesini umut 
ediyoruz” diye konuştu. 

OVP’deki tarım hedefleri ve 
atılan adımlarla Türkiye’nin 
tarımda yeni bir sayfa açtığını 
vurgulayan Avdagiç, “Tarımsal 
üretimin planlanması sürecinde, 
gıdada sürdürülebilir üretimin de 
öncelikli hale getirileceğine 
inanıyoruz. Tarımda verimliliği 
artıracak teknolojilere daha çok 
yatırım yapmalıyız. Türkiye’yi 
tarımda yeni bir çağa taşıyacak 
reformları bir an önce hayata 
geçirmeliyiz. Bu çerçevede iklim 
değişikliği ve kuraklık ile 
mücadelede yeni teknolojiler 
kullanılması, tarımsal veri  
temini ve rekolte tahmininde 
yapay zeka, coğrafi bilgi  

sistemleri oluşturulması, ortalama 
yaşın 60’a yaklaştığı tarım 
sektöründe genç nüfusun tarıma 
özendirilmesi gibi hedefleri çok 
yerinde buluyoruz” dedi.  

GENEL TARIM SAYIMI  
Avdagiç, sulama altyapısının 

güçlendirilmesi, özellikle stratejik 
ürünlerde kendi kendine yeterlilik 
oranının artırılması, Sera Organize 
Tarım Bölgeleri’nin kurulması gibi 
kritik başlıkların bulunduğu yol 
haritasının ellerinde olduğunu 
ifade ederek, şunları kaydetti: 
“Tarım ve Orman Bakanlığı ve 
Türkiye İstatistik Kurumu’nun 
(TÜİK) başlattığı Genel Tarım 
Sayımı da bu vizyona yönelik 
atılacak ilk ve en doğru adım 
oldu. İşletme bilgisi, hayvan 
sayısı, arazi bilgisi gibi akla gelen 
tüm tarımsal verilerin kayıt altına 
alınması, planlı tarım ve 
hayvancılık politikalarımıza yön 
verecek. Şimdi tek tek bu adımları 
hayata geçirecek eylemlere 
odaklanmalıyız.”

Fuarın açılışına Türkiye’nin Köln Başkonsolosu Turhan Kaya, Düsseldorf Başkonsolosu Ali İhsan 
İzbul, Düsseldorf Ticaret Ataşesi İrem Nur Konuk, İTO Başkanı Şekib Avdagiç, Başkan Yardımcıları 

Mehmet Develioğlu ve Ahmet Özer, Yönetim Kurulu Üyesi Bahadır Yaşık ve Genel Sekreter Prof. Dr. 
Nihat Alayoğlu katıldı. Heyet, Türk stantlarını gezerek, şirketlerin faaliyetleri hakkında bilgi aldı.

Türkiye, dünyanın 
en büyük gıda ve 
içecek fuarı 
Anuga’ya,  
391 firma ile adeta 

çıkarma yaptı. Almanya’nın 
Köln kentinde gerçekleştirilen 
fuarda, 286 firma İTO 
şemsiyesi altında, 105 firma da 
bireysel olarak Türk 
lezzetlerini dünyaya tanıttı.  

 
İTO Başkanı 
Şekib Avdagiç, 
elektrikli  
cihazlar gibi gıda 
etiketlerine de  

su ayak izi yazılması 
önerisinde bulundu. Avdagiç, 
“Bu uygulama, tüketim 
alışkanlıklarının değiştiril- 
mesi ve sürdürülebilirlik 
açısından önemli bir işlev 
görebilecek” dedi. 

Türk lezzetleri 
dünya sahnesinde

Doğan 
ERDOĞAN 

KÖLN
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Sovyet Sosyalist 
Cumhuriyetler Birliği’nin 
fiilen çökmesiyle birlikte 
kurulan Rusya 
Federasyonu, Afrika ile 
temaslarını olabildiği 
kadar azaltma yoluna 
giderek bir anlamda bu 
devasa coğrafyayı terk 
etmişti. Son yıllarda ise 
Rusya sahaya tekrar 
döndü. Kıtaya yerleşme 
hamlesi yürüten 
Rusya’nın temel amacı da 
uluslararası camiada 
Afrikalı devletlerin 
desteğini almaktan ibaret.

RUSYA Federasyonu, 
2010 öncesinde 
Afrika’daki 

etkinliğini birçok sahada 
sınırlamış, hatta bir 
kısmına son vermişti. 
10’dan fazla diplomatik 
temsilciliğinin, kültür 
enstitülerinin sayılarını 
birkaç ay içinde azalttığı 
gibi bazı hükümetlere ve 
gerillacı oluşumlara askeri yardımlarını 
durdurdu. Afrikalı öğrencilere verilen 
eğitim ve mesleki formasyonlar 
durduruldu. Hatta Moskova’da 1960 
yılında Halkların Dostluğu Üniversitesi 
adıyla kurulan ve 1961 yılında Kongo 
Demokratik Cumhuriyeti eski Başbakanı 
Patrice Lumumba adının eklendiği bu 
kurum, 1992 yılına kadar bu isimle 
tanınmıştı. Sovyetler yıkılır yıkılmaz adı 
Rus Halkların Dostluğu Üniversitesi oldu. 
31 yıl aradan sonra 2023 yılı mart ayında, 
158 farklı ülkeden 25 bin öğrenciye lisans, 
yüksek lisans ve doktora seviyesinde 
eğitim veriyor. Dahası Kongolu devlet 
adamının adı tekrar ilave edilerek, Patrice 
Emery Lumumba Rus Halkların Dostluğu 
Üniversitesi şeklinde eski kimliğini aldı.  

SİYASİ ÇIKARLAR 
Rusya’nın Afrika’daki çıkarları, 

öncelikli olarak siyasi alanlarda yeniden 
yoğunlaşmaya başladı. Ticaret hacmi yıllık 
15 milyar ile 25 milyar dolar arasında 
büyük bir değişkenlik gösteriyor. 2022’de  
2 trilyon 240 milyar dolarlık GSYİH’si ile 
dünyada 8. sıradaki Rusya’nın tüm Afrika 
ülkeleri ile ticareti, Brezilya veya 
İspanya’nınkine eşdeğer bir seviyede. 2023 
yılı itibarıyla da yüzde 5.5 gibi oldukça 
yüksek bir ekonomik daralma yaşıyor. 
Afrika’daki doğrudan yabancı yatırımı ise 
bu kıtada henüz yüzde 1 seviyesinde. 
Daha ziyade ticari malları bu kıta 
ülkelerine ihracat merkezli ve ithalatından 
7 kat fazla. Bunun da 3.3 milyar dolar 
değere sahip yüzde 95’ini buğday 
oluşturuyor. Ancak bu buğdayın da yüzde 
80’i Mısır ile Kuzey Afrika ülkelerinden 
Cezayir, Libya, Tunus, Nijerya, Etiyopya, 
Sudan ve Güney Afrika’ya ihraç edildi. 
Ukrayna savaşında uluslararası siyasette 
kendisini destekleyen Afrika ülkelerine 
meccanen buğday vereceğini taahhüt 
ederken, tarafsız kalan veya karşı tavır 
sergileyenlere ücretle dahi göndermeme 
kararı ise Afrikalıları aşağılama olarak 
algılandı. Haliyle bu tür tavırla rakipleri ile 
arasındaki açığı kapaması zor görülüyor. 

ZİRVE DİPLOMASİLERİ 
Afrika ülkeleri ile Avrupa Birliği, 

Fransa, Japonya, Çin, Hindistan ve 
Türkiye gibi ülkelerin 2000’li yıllarda 
başlattıkları ve devlet başkanlarının yoğun 
ilgi gösterdiği zirve diplomasisinde Rusya, 
sadece iki buluşmadan ilkini 2019 yılında 
Soçi’de yapabildi. Buna 43 Afrika devlet 
başkanı katıldı. O dönemde Putin, 
muhatabı Afrikalı devlet adamlarına ikili 
ticari ilişkilerini 5 yıl içinde, yani 2024’te iki 

katına çıkaracakları 
yönünde beyanda 
bulundu. Ancak önce 
Covid-19 ve ardından 
2022 Şubat ayında 
başlayan Ukrayna savaşı 
ile kendi içinde yaşadığı 
ekonomik buhranlar 
sonucu ekonomisinde 
yüzde 30’lara kadar 
düşüşler yaşadı. İkincisi 
Saint-Petesburg’da 
Temmuz 2023’teki 
zirveye ise sadece 17 Afrikalı lider katıldı 
ve özellikle darbeyle iktidara gelen 
askerlerle seçimle göreve gelen devlet 
adamları aynı fotoğraf karelerinde yer 
almak istemedi. Afrika silah pazarının 
yüzde 44’lük kısmını temin eden Rusya, 
bunun yüzde 94’ünü Mısır, Cezayir ve 
Angola gibi ülkelerle gerçekleştirdi. Kıta 
genelinde de her geçen sene etkinliğini 
artırmayı hedefliyor. Cezayir’in 5 milyar 
dolarlık borcunu silerken birçoğuna ait 
olanları ise azalttı. Rusya, Rosatom şirketi 
ile aralarında Etiyopya, Ruanda ve 
Zambiya dahil 14 farklı kıta ülkesiyle 
özellikle nükleer enerji dahil birçok alanı 
kapsayan anlaşmalar yaptı.  

AFRİKA’DA ALGILANIŞ 
Yakın çevresinde gittikçe gerginleşen 

ilişkileri için Rusya, uzak hedefler 
belirledi. Bunun için de Dışişleri Bakanlığı 
bünyesinde Ortadoğu ve Afrika’dan 
sorumlu bir bakan yardımcısı 
görevlendirdi. Kıtada Sovyetlerin 
yıkılışıyla devamlı daralan diplomatik 
temsilciliklerini son 10 yılda artırdı. Ancak 
Moskova’da rejime muhalif bazı 
yöneticilerin gizemli ölümleri, Wagner’in 
kurucusu Yevgeny Prigozhin’in uçak 
kazasında hayatını kaybetmesi ve özellikle 
Ukrayna savaşı sonrası Rusya’nın yeni 
aktör olarak geri dönüşü, bu coğrafyada 
bir anda beklemediği tepkilerle karşılandı. 
Özellikle Karadeniz Tahıl Koridoru 
Anlaşması’ndan çekilmesinin en büyük 
zararını Afrikalıların çekmesinin, Mali, 
Burkina Faso ve Nijer’deki askeri 
darbelerin arkasında oluşturduğu müspet 
havayı da tersine etkileyeceği 
öngörülüyor. Dahası Wagner’in 
bulunduğu her ülkede giderlerinin onlar 
tarafından ödendiğine dair bilgiler de aşırı 

tepki çekiyor. Rusların tavrı Afrikalılara 
yardım değil, alenen bir tür sömürgecilik 
tarzı olarak algılanıyor.  

DARBELER GEÇİDİ  
Kıtadaki altın, elmas ve uranyum gibi 

kıymetli madenlerin imtiyazlarının başta 
Orta Afrika Cumhuriyeti olmak üzere 
Sudan, Mali ve Libya gibi ülkelerde 
Wagner üzerinden elde edildiğine dair 
ciddi iddialar var. Yakın gelecekte 
bunların Afrika’da birçok bölgenin fiilen 
ilhakı anlamına gelebileceğinden 
endişeleniliyor. Demokrasinin büyük bir 
beklentiye dönüştüğü kıtada; 2012 
yılında Mali’de başlayan, 2013’te 
Mısır’da, 2019’da Sudan’da, 2020’de 
tekrar Mali’de, 2021’de Burkina Faso’da, 
2022’de Gine’de ve en son 2023 yılında 
önce Nijer, ardından Gabon’da yaşanan 
antidemokratik darbelerin ardında bir 
şekilde Rusya’nın yer aldığına dair 
haberler bazen abartılı bulunsa bile 
genelde bunları haklı çıkaran gelişmeler 
de uluslararası kamuoyunun gözü 
önünde gerçekleşiyor. Sovyetler 
zamanında da kendi sınırları dışındaki 
dünyada tüm devrim hareketlerini 
destekliyordu. Sovyet döneminde 
iktidardaki yönetimlerle işbirliği 
yollarının aranması, diplomatlar  
yanında ülkelere çok sayıda gizli servis 
görevlileri yerleştirmeleri ile mukayese 
edildiğinde aslında 21. yüzyılda da 
benzerlerini takip ettiği anlaşılıyor.  
Şayet mevcut düzenler kendisine 

mesafeli ise orada birlikte hareket 
edebileceği yönetimlerin iktidara silahlı 
da olsa gelmelerinin önünü açarak  
siyasi hedefini ekonomik çıkarlarının 
önüne alıyor.   

TEMEL AMAÇ 
Rusya, Afrika’da doğrudan bir düşman 

belirleyip onunla mücadele etmek yerine 
orada varlığını artıracak bir yerleşme 
hamlesi yürütüyor. Temel amacı, 
uluslararası camiada Afrikalı devletlerin 
desteğini almaktan ibaret. Gerçi Birleşmiş 
Milletler’de 2022 yılı mart ayında Ukrayna 
savaşında kendisine karşı karar alınması 
sırasında Afrika’dan Eritre dışında 
Rusya’ya açıktan destek veren ülke 
çıkmadı. Ama Cezayir, Mali, Mısır ve 
Senegal gibi 15 kadar ülke çekimser 
kalarak Rusların Afrika’da artan 
etkinliğinin bir işareti olarak algılandı. 
Rusya’nın kendisine yakınlaştırmak 
istediği ülkeler arasında Etiyopya olup 
Tigray toplumu ile iç çatışma yaşadığında 
Batılı devletler gibi davranmadı ve yakın 
ilişkisini korudu. Hatta Ukrayna savaşında 
Moskova ile aynı fikirde değildi. Yine de 
özellikle madencilikte ilişkileri ileri 
seviyede olan Güney Afrika Cumhuriyeti 
yanında Nijerya, Senegal, Kongo 
Demokratik Cumhuriyeti ve Uganda ile 
yakın gelecekte daha fazla ilişki ağlarını 
genişletmesi bekleniyor.  

SARSILAN ETKİNLİK 
Kuzey Afrika ülkeleri ve Mısır dahil 

Rusya’nın tüm kıtadaki faaliyetlerinde bir 
de Güney Afrika Cumhuriyeti öne çıkıyor. 
Sadece bu sınırlı sayıdaki ülke ile toplam 
yüzde 90’ın üzerinde etkinlik kurması 
önemseniyor. Son zamanlarda Sahel 
ülkelerindeki darbelerle ilişkilendirilse de 
kısa vadede buralarda askeri ve güvenlik 
anlamında kurduğu temasları bir süre 
sonra sınırlı kalacak. Kızıldeniz’de 2019 
yılında üs kurma girişimleri ise özellikle 
Darfur’da Wagner’in varlığı, Hızlı Destek 
Kuvvetlerini idare eden Hemedti lakaplı 
Muhammed Hamdan Daglo ile altın 
madenlerinin imtiyazı konusundaki çıkar 
ilişkileri ve Hartum’un 15 Nisan 20223’te 
başlayan yağmalanması, Moskova’nın 
bölgedeki etkinliğini ciddi anlamda sarstı. 

Prof. Dr. Ahmet 
KAVAS

Wagner ile 
sahada 
etkinleşti 
Sovyet Sosyalist 
Cumhuriyetler 
Birliği’nin 1991’de 
fiilen çökmesiyle 
birlikte kurulan Rusya 
Federasyonu, Afrika 
ile temaslarını 
olabildiği kadar 
azaltma yoluna 
giderek bir anlamda 
bu devasa coğrafyayı 
terk etti. Bunun ne 
kadar süreceği merak 
edilirken, 2016’da 
Suriye’de kurduğu 
etkinliğin verdiği 
hevesle 26 yıllık bir 
aranın ardından 
2017’de kendisine 
uluslararası camiada 
özellikle siyasi 
anlamda kolayca  
güç devşirmek üzere 
bu kıta ülkelerine 
yöneldi. Afrika 
genelinde yeni 
kurulan devletleri 
kendi safına çekmek 
için 1960-1990 yılları 
arasında cirit attığı 
coğrafyaya 20 yıllık 
bir aradan sonra geri 
dönmek zorunda 
kaldı. 2010’lu yıllarda 
kıtadaki en etkili 5 dış 
aktör arasında Çin, 
Hindistan, Brezilya ve 
Türkiye gibi ülkeler 
gösterilirken, bu 
halkaya en son Rusya 
da dahil oldu. Bunda 
Wagner adlı 
gönüllülerden 
müteşekkil silahlı 
yapının etkisi 
yadsınamaz bir 
gerçek. Başlangıçta 
bu yapının özellikleri 
merak edilirken 
aradan geçen  
10 sene içinde 
çoğunluğu Afrika’da 
olan 30 civarında 
ülkede az veya çok 
etkinlik sağladığı 
adım adım takip 
edildi.  

 

Afrika’da 
geride 
kalan 
Afrikalılar; ne 
sömürgecilik 
döneminde olduğu 
gibi ne de bağımsızlık 
sonrasındaki dış 
etkilere sınırsız 
şekilde ülkelerini 
açma safhasını 
geride bıraktılar. Her 
ne kadar tespit edilen 
ve çoğunluğu Wagner 
aracılığıyla yapılan 
dezenformasyonlar 
ile askeri darbeler ve 
onları destekleyen 
belli halk kitleleri 
varsa da bunlar yakın 
gelecekte Fransa  
gibi ülkelerden 
demokratikleşme 
yolunda alamadıkları 
desteği Rusya’dan da 
almalarının mümkün 
olmayacağını fark 
edecekler. Zira 
ülkelerin iç siyasetini 
yönlendirme, 
seçimlere müdahale, 
‘benim diktatörüm 
iyidir’ mantığına 
dayalı yaklaşımlar, 
öldürme, işkence, 
tecavüz ve benzeri 
insan hakları ihlalleri, 
baskıcı rejimlere 
destek, kıtada 
neredeyse 
ulaşabildikleri  
herkesi ölçüsüz 
silahlandırma gibi 
süreçler, son 60 yılda 
çok defa denendi  
ve sadece büyük 
acılara, hatta 
yıkımlara sebep oldu.

Rusya’nın Afrika’ya  
yerleşme stratejisi
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İstanbul Ticaret 
Üniversitesi, 
TEKNOFEST 
İzmir’de de büyük bir 
başarı elde etti. 
Üniversite 
akademisyenlerinden 
Doç. Dr. Muhammet 
Ceylan ve ekibi, 
hazırladıkları ürünle 
TEKNOFEST 
İzmir’de ikinci oldu. 

İstanbul Ticaret 
Üniversitesi 
Mühendislik 
Fakültesi Öğretim 
Üyesi Doç. Dr. 
Muhammet Ceylan  
ve ekibi, Polycatch 
girişimi ile 
TEKNOFEST 
İzmir’de Sağlık ve  
İyi Yaşam 
Teknolojilerinde 973 
proje arasından finale 
kalarak ikinciliği elde 
etti. Girişim fikri; 
hücre tutunmasını 
artıran biyouyumlu, biyobozunur ve 
antimikrobiyal eküvyon çubuğu 
tasarımını içeriyor. Aynı zamanda, ani 
yaralanmalarda kontaminasyonu 
azaltan ve pıhtılaşmayı artıran kan 
akışını durdurucu örtü olarak 
kullanımı da mevcut olan çubuk, son 
teknolojik üretim yöntemlerinden biri 
olan nanoteknolojik yaklaşımlarla 
üretiliyor. 

DELİL TOPLAMADA ÜMİT  
Polycatch, delil toplama sürecinde 

analiz için yetersiz kalan ve bozulmaya 

uğrayan biyolojik örnekler nedeniyle 
sonuca ulaşılamayan vakalarda yeni bir 
umut olacak. Aynı zamanda DNA 
analizi sırasında içeriğinde bulunan 
malzemeler ile son zamanlarda en çok 
tercih edilen etkili ve hızlı DNA analizi 
yöntemlerine entegrasyonu ile 
vakaların çözümünü hızlandırmayı 
hedefliyor. Polycatch ekibinin, ilk 
olarak başvurduğu yarışma 2023 
yılında ‘TÜSİAD Bu Gençlikte İş Var, 
Dönüşümü Başlat! İş Fikri’ olmuştu. 
Ekip, bu yarışmada yarı finalist  
olma başarısını göstermişti. 

bilim insanları liginde
Akademisyenlerimiz  

HAMİT KARDAŞ  
 

YENİ eğitim dönemine tam doluluk 
oranı ile başlayan İstanbul Ticaret 
Üniversitesi, Stanford Üniversitesi’nden 

bilim insanlarının her yıl gerçekleştirdiği 
dünyanın en etkili bilim insanlarının 
sıralandığı son listeye 7 akademisyeni  
ile girdi.  

YAYINLANAN SON LİSTE 
İstanbul Ticaret Üniversitesi 

akademisyenleri Prof. Dr. Abdullah H. 
Sofiyev, Prof. Dr. Doğan Kaya ve Doç. Dr. 
Mehmet Sezgin, Stanford Üniversitesi 
tarafından gerçekleştirilen araştırma 
sonucunda Kariyer Boyu Etki kategorisinde 
‘Dünyanın En Etkili Bilim İnsanları’ listesinde 
yer aldı. ‘Yıllık etki’ kategorisinde ise aynı 
isimlerin yanında üniversite akademisyeni  
Dr. Öğr. Üyesi Ojonugwa Usman ile Merkez 
Danışma Kurulu Üyeleri Doç. Dr. Andaç 
Batur Çolak, Doç. Dr. Önder Turan ve  
Doç. Dr. Asıf Yokuş da listeye girdi. Stanford 
Üniversitesi’nden bilim insanlarının her yıl 
gerçekleştirdiği dünyanın en etkili bilim 

insanlarının sıralandığı son liste, geçtiğimiz 
günlerde bilimsel, teknik ve tıbbi içerik 
konusunda uzmanlaşmış Hollanda merkezli 
yayıncılık şirketi olan Elsevier tarafından 
yayımlandı. 

ULUSLARARASI ÖLÇÜTLER  
Sıralama, ‘kariyer boyu etki’ ve ‘yıllık etki’ 

olarak iki kategoride listelendi. Sıralama 
oluşturulurken akademisyenlerin nitelikli 
yayın sayısı, yayınların yer aldığı derginin 
etkisi, patent sayısı, yapılan atıf sayısı,  
h-indeks, hm-indeks, makale sayısı, atıf alan 
makale sayısı ve yayınlandığı derginin etkisi 
gibi uluslararası ölçütler kullanıldı. Kariyer 
boyu etki sıralamasında Prof. Dr. Abdullah  
H. Sofiyev listeye 26 bin 734, Prof. Dr. Doğan 
Kaya 108 bin 119, Doç. Dr. Mehmet Sezgin ise 
201 bin 642’nci sıradan yerleşti. Yıllık etki 
kategorisinde ise Prof. Dr. Abdullah H. 
Sofiyev listeye 11 bin 566, Dr. Öğr. Üyesi 
Ojonugwa Usman 50 bin 208, Doç. Dr. Andaç 
Batur Çolak 84 bin 445, Doç. Dr. Asıf Yokuş 
131 bin 856, Prof. Dr. Doğan Kaya 141 bin 885, 
Doç. Dr. Önder Turan 184 bin 423 ve Doç. Dr. 
Mehmet Sezgin 206 bin 568’inci sıradan girdi.

Üç yıllık takım  

Polycatch takımı, 
2020 yılında kuruldu 
ve aynı yıl bilimsel 
çalışmalara başladı. 
Takım üyeleri 
birbirlerini 2018 yılında 
TÜBİTAK tarafından 
düzenlenen bir 
yarışma sayesinde 

tanıdı. Kurulan bu 
network sayesinde 
2020 yılında bir takım 
kurularak bilimsel ve 
Ar-Ge çalışmaları 
yapılmaya başlandı. 
Takım amacını, 
günümüzde oluşan 
sorunlara farklı 

disiplinlerden kişilerin 
bir araya gelerek son 
teknolojik yöntemleri 
kullanıp çözümler 
bulmak olarak 
açıklıyor. Polycatch 
takımı, kaptan ve iki 
üye olmak üzere üç 
kişiden oluşuyor.

Sağlık ve iyi yaşamSağlık ve iyi yaşam  
teknolojisinde teknolojisinde   
finale kaldılar finale kaldılar 

Yeni eğitim öğretim yılına yüzde 100 
doluluk oranı ile başlayan İstanbul Ticaret Üniversitesi, küresel 

akademi liginde de başarılarıyla göz dolduruyor. İstanbul Ticaret 
Üniversitesi, Stanford Üniversitesi’nin hazırladığı ‘Dünyanın En 

Etkili Bilim İnsanları’ listesinde 7 akademisyenle yer aldı. 
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Uluslararası Para Fonu (IMF) kadar 
Birleşmiş Milletler Ticaret ve Kalkınma 
Konferansı’nın (UNCTAD) küresel 
ekonomiye dair değerlendirme raporları 
da uluslararası ekonomi çevrelerinde 
meşhurdur. UNCTAD raporları, küresel 
ekonominin önde gelen aktörlerinin, 
örneğin dünyanın önde gelen merkez 
bankalarının para politikası kararlarını 
doğal olarak kalkınma ve yaşam 
kalitesini etkileyen boyutlarıyla da ele 
alır. IMF’nin küresel ekonomi raporları 
ise önerilen para ve maliye politikası 
tercihlerini, enflasyonla mücadele, mali 
disiplin veya cari denge boyutu ile ele 
alır ve söz konusu kararların dünya 
vatandaşlarının yaşam standartlarını 
etkileyen boyutu yeterince ön plana 
çıkmaz. Bir örnekle izah etmek 
açısından, UNCTAD’ın son raporunda 
yer alan ‘gelişmiş ülkelerde uygulanan 
para politikasının ve yüksek faiz 
oranlarının tüm dünya ekonomisinde 
sebep olduğu yapısal değişim, yüksek 
faiz iklimine uyum ve ülkeler açısından 
borçların sürdürülebilirliği açısından 
oluşturabileceği zararlar dikkate 
alınmalı’ ifadesi, yeterince ipucu 
veriyordur sanırım. 

IMF’nin son küresel ekonomik 
görünüm raporu, bir önceki rapordaki 
tahmini korumak suretiyle 2023 yılı 
büyüme beklentisinin yüzde 3 
olduğunu teyit ediyor. Küresel 
ekonomiye ve jeopolitik belirsizliklere 
bağlı dalgalanmalar nedeniyle IMF,  
2024 büyümesini yüzde 3’ten yüzde 
2.9’a çekmiş durumda. Küresel 
toparlanmanın yavaş ve düzensiz 
olmayı sürdürdüğüne işaret eden IMF, 
bilhassa Almanya’nın bu yıl G7 ülkeleri 
arasında küçülmesi beklenen tek ülke 
olduğunu hatırlatıyor. Buna karşılık,  
6 Şubat’taki deprem felaketi sonrası, 
2023 büyüme öngörüleri yüzde 2.5’e 
kadar çekilmiş olan Türkiye için pek çok 
uluslararası kuruluş nasıl ki yüzde 4 ile 
4.5 arasında bir tahmin düzeltmesi yaptı 
ise IMF de 2023 büyümesini yüzde 4 
olarak revize etmiş durumda. 2024 
beklentisi ise yüzde 3.25. 

Bu yıl Alman ekonomisi için yüzde 
0.5 küçülme tahminini paylaşan IMF, 
Almanya ile ilgili tahminini ikinci kez 
aşağı doğru revize etmiş durumda. 
2022’de yüzde 1.8 büyüyen Alman 
ekonomisi, geçen yıl Euro Bölgesi’nin 
büyümesine pozitif katkıda bulunmuş 
iken, bu yıl yüzde 0.7’lik büyümesi 
beklenen Euro Bölgesi’nin hem ortalama 
büyümesinden ciddi sapmış, çok daha 
kötü performans sergilemiş; hem de 
Euro Bölgesi büyüme ortalamasını aşağı 
çekmiş olacak. IMF’nin Almanya için 
2024 büyüme öngörüsü ise yüzde 0.9. 
Bununla birlikte, 2024 beklentisi de 
IMF’nin bir önceki temmuz ayı 
raporuna göre 0.4 puan daha düşük. 
IMF’nin Alman ekonomisine yönelik 
revize ettiği sıkıntılı tablonun gerekçesi 
olarak ifade ettiği önemli başlıklardan 
biri, faize duyarlı sektörlerde gözlenen 
zayıflık. 

UNCTAD’dan 3 kritik öneri 

UNCTAD, bu sürece yönelik 3 
öneriyi ortaya koyuyor. İlki, dünyanın 
önde gelen merkez bankalarının uzun 
vadeli finansal konulara daha fazla 
odaklanarak, uluslararası 
koordinasyonu güçlendirmeleri; bunun 
yanı sıra sadece fiyat istikrarına değil, 
özel sektör ve kamu sektörü için 
sürdürülebilir ekonomik ortama da 
odaklanmaları. UNCTAD’ın ikinci 
önerisi, politika yapıcıların reel 
ücretlerin uyumlu şekilde artırılmasının 
savunuculuğunu yapmaları ve çalışan 
kesimlere somut taahhütlerde 
bulunmaları. 

Bu amaçla, kapsamlı bir sosyal 
koruma modeline yönelik çalışmaları 
önceliklendirmek gerekiyor. Üçüncü 
öneri ise gelişmekte olan ülkelerde temiz 
enerjiye geçiş sürecine yatırımın daha 
aktif olarak sürdürülmesi. Bu amaçla da 
daha güçlü çok taraflı bir işbirliğinin 
inşasının hızlandırılması, bunun yanı 
sıra Dünya Ticaret Örgütü (WTO), IMF 
ve Dünya Bankası’nın kapsamlı çok 
taraflı anlaşmalar ve uzun vadeli 
finansman imkanları için ellerini daha 
fazla taşın altına koymaları.
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BARIŞ CABACI 
 

SOFRALARIN vazgeçilmez unsuru olan 
ekmek, fırıncıların yoğun emekleri 
sonucunda sofralara ulaşıyor. Ancak 

son yıllarda zorlu çalışma koşulları 
nedeniyle fırıncılık sektörü gençlerin ilgisini 
çekmemeye başladı. Türkiye’nin milli gıdası 
olan ekmek, fırıncılık sektörünün geleceği 
için endişe verici bir durumda. Sektör 
temsilcileri, nitelikli eleman bulma 
konusundaki zorlukları dile getiriyor. Bu 
nedenle, yakın bir gelecekte yabancı 
uyruklu fırıncıların ekmek üretiminde daha 
fazla yer alabileceğine dikkat çekiyor. Bu 
durum, İTO’da düzenlenen ‘Ekmek, Un ve 
Unlu Mamüller Sektörü Semineri’nde 
değerlendirildi.  

GELENEKSEL VE MODERN  
Seminerin açılışında konuşan İTO Başkan 

Yardımcısı Ahmet Özer, “Fırıncılık sektörü, 
geleneksel olarak zorlu çalışma koşullarıyla 
bilinirken, genç nesiller bu mesleğe ilgi 
göstermekte zorlanıyor. Bu durum, nitelikli 
eleman eksikliği sorununu beraberinde 
getiriyor. Eleman eksikliğinden dolayı iş 
sahipleri, fırınların yanı başında durmak 
zorunda kalıyor. Öte yandan, unlu 
mamuller değişen tüketici tercihlerine ayak 
uyduruyor ve artan sağlık bilincine yanıt 
veriyor. Nitelikli eleman ihtiyacının 
karşılanması ve tüketici beklentilerine  
cevap verme konularında sektörün geleceği 
büyük bir öneme sahip” dedi. 

DİJİTALLEŞMEYLE 
GÜÇLENELİM  
Dünyada her yıl 931 milyon ton, 

Türkiye’de ise 18 milyon ton gıdanın israf 
edildiğine dikkat çeken İTO Meclis Başkan 
Yardımcısı Sultan Selim Şimşek de gıda 
israfının yüzde 42’sinin evlerde çöpe giden 
yiyeceklerden oluştuğunu belirtti. Şimşek, 
“Evlerden çöpe atılan kişi başı 93 kg gıda 
söz konusu. Her gün israf ettiğimiz ekmek 
miktarı yaklaşık 6 milyon adet ve bu sayılar 
bizim kişi başına en çok gıdanın israf 
edildiği ülkeler arasında yükselmemize 
neden oluyor” diye konuştu. Gıda 
atıklarının, yerkürede ısınmayı büyük 
oranda arttırdığını söyleyen Şimşek, şöyle 
konuştu: “Atıklar, sera gazı emisyonlarının 
yükselmesinin yaklaşık yüzde 10’una 
katkıda bulunuyor. Gıda enflasyonu 
nedeniyle yaşam maliyetlerinin sürekli 
yükseldiği bu dönemde gıda israfını 
azaltmak için harekete geçmenin her 
zamankinden çok daha önemli olduğu 
uzmanlar tarafından belirtiliyor. 
Sektörümüzün gelişimi için dijital bir adım 
atmamız lazım. Yapay zeka ve dijitalleşmeyi 
sözde değil, sektörümüzün özüne 
işlememiz gerekiyor.” 

Fırıncılıkta belirli standartların 
oluşturulması gerektiğine işaret eden İTO 
Ekmek, Un ve Unlu Mamüller Meslek 
Komitesi Başkanı Ziver Sarıcı, “Yasal 
mevzuata aykırı fırın açılıyor. Bu durumu 
engelleyerek haksız rekabetin önüne 
geçebiliriz. Mesleğimizi tercih edilen 
meslekler arasına çıkarmamız için elimizden 
geleni yapmalıyız. Öte yandan, 
sektörümüzün her sene gündeminde olan 
ekmek fiyat tarifesi konusunun çözüme 
kavuşmasını istiyoruz” dedi. 

FİYAT TARİFESİ OLMAMALI 
Toplantıda konuşan Ekmek Sanayi 

İşverenler Sendikası Başkanı Çetin Keçeli ise 
ekmek fiyatları belirlenirken tavan fiyat 
uygulamasının yerinde olmayacağını ifade 
etti. Keçeli, “Ekmeğin fiyatına etki eden un, 
tuz, doğalgaz, işçi giderleri, dükkan kiraları 
gibi kalemlerde tavan fiyat uygulaması 
yoksa ekmekte de olamaz. Herkes 
maliyetine göre fiyat belirlesin. Bu konuda 
serbest piyasa ekonomisinin önü açılmalı. 
Bu düzenlemeyle birlikte fırıncılık 
sektörünün gidişatı değişiyor. İlk etapta ise 
fiyatlamanın düzenlenmesi gerekiyor. Kısa 
vadede ekmeğin kilosu 40 TL olmalı” dedi. 

KAYIT DIŞI VE RUHSATLAMA  
Kayıt dışı fırınların varlığını sektörün 

yarası olarak değerlendiren İstanbul 
Fırıncılar Odası Başkanı Erdoğan Çetin de 
sektördeki son durumu şöyle anlattı: “Kayıt 
dışı üretim, vergi kayıplarına yol açarak 
devlet gelirlerini azaltıyor ve rekabet 
koşullarını bozuyor. Aynı zamanda, tüketici 
sağlığına yönelik riskleri artırabilir. Bu 
kapsamda ruhsat alma durumunda yeni bir 
düzenleme yapılması gerekiyor. Ekmek 
üretimi için gerekli olan izin ve ruhsatlar, 
birçok işletme tarafından eksik veya  
yanlış alınıyor. Burada yol gösterici 
olunması gerekiyor.” 

Ekmek, Türkiye’nin geleneksel besini olmasına rağmen fırıncılık 
mesleğine ilgi azalıyor. Nitelikli eleman eksikliği nedeniyle sektör, 
gelecekte yabancı uyruklu fırıncıların daha fazla olma ihtimali 
üzerinde düşünüyor. Sektör temsilcileri, ruhsatsız fırınlara çözüm 
ararken, fiyat tarifesinin de serbest olmasını talep ediyor.

Ruhsatsız fırınlara ve fiyat  
tarifesine çözüm arayışı  

Sektörel notlar… 
Hammadde kalitesi: Yüksek 

kalite un ve doğal hammaddeler 
kullanılmalı. Ekmeğin kalitesinden 
ödün verilmemeli.  

Hijyen ve gıda güvenliği 
standartları: Sıkı hijyen ve gıda 
güvenliği standartları uygulanmalı. 
Tüketicilerin sağlığı korunmalı.  

Ruhsatlandırma ve denetim 
süreçleri: İşletmeler, daha şeffaf ve 
hızlı ruhsatlandırma ile denetim 
süreçlerine tabi tutulmalı. Mevzuata 
uygun çalışmalar teşvik edilmeli. 

Fiyat düzenlemeleri: Fiyatlar 
istikrarlı olmalı ve maliyet artışları 
tüketiciye yansıtılmalı. 

Sürdürülebilirlik ve çevre 
bilinci: Sürdürülebilir üretim ve 
ambalajlama yöntemleri teşvik 
edilmeli. Çevresel sorumluluk ve 
enerji tasarrufu önemli.



13 Ekim 2023

İS
TA

NB
ULTEKNOPARK16

Önce rusya’nın 
Ukrayna’ya 
saldırması ile 
başlayan rusya-
Ukrayna savaşı ve 
şimdi de İsrail- 
filistin savaşı. 
Günümüzde artık 
dünya neredeyse bir 
köye dönüşmüş 
durumda olduğunu bir kez daha 
gösterdi. Dünyanın herhangi bir 
yerinde olan bir olay, uzak yakın her 
tarafı etkiler hale geldi. Bu nedenle 
de ülke ekonomileri kendi dışında 
meydana gelen bu olaylardan 
kademe kademe etkilenmek 
durumunda kalıyor. ülkemiz ise 
jeopolitik ve jeostratejik konumu 
itibarıyla bu olaylardan daha fazla 
etkileniyor. Bu konuda Sayın 
Cumhurbaşkanımızın hassas ve 
dengeli tutumu, bu tür olaylarda 
Türkiye’yi olabildiğince çözüm için 
önemli ve kilit bir role sokuyor.  

Hamas’ın İsrail’e 2 binin üzerinde 
füze göndermesinin sonuçlarını 
hesaplayamayacak olması ne kadar 
kabul edilmesi zor ve bunun 
filistin’in topraklarının topyekûn 
işgal edilmesi için bir bahane 
oluşturmak üzere gerçekleştirilmiş 
olma ihtimali, amerikan Başkanı 
Biden’ın bunu önümüzdeki yıl 
seçimleri için eline geçmiş bir fırsat 
olarak değerlendirmeye kalkması ve 
buna benzer birçok teoriyi işin 
uzmanlarına bırakıp, biz savaşın 
dünya ekonomisinde meydana 
getirdiği etkilere bakalım. Şunu da 
belirtmeden geçmeyelim; hangi 
gerekçe olursa olsun İsrail-filistin 
arasında gerçekleşen savaşta  
hiçbir gerekçe masum sivillerin 
öldürülmesini veya zarar görmesini 
mazur gösteremez. 

Savaşın ilk etkisinin petrol ve altın 
fiyatlarının yükselmesine, buna 
karşılık dünya borsalarında genel 
olarak bir düşüş meydana gelmesine 
neden olduğunu gözlemledik. 
normal şartlarda gerek avrupa’da 
gerek amerika’da enflasyonun 
kontrol altına alınma adımları 
anlamında merkez bankalarının faiz 
artırımları sonucunda enflasyon 
beklentileri bir nebze geriye 
çekilmeye başladıysa da, yeni savaş 
bu durumu bir miktar da olsa tersine 
çevirmiş oldu. Elbette savaşın bir 
diğer etkisi, enflasyonla mücadele 
süreçlerini olumsuz etkileyebilmesi 
yanında, bazı mal fiyatlarında 
artışlar veya lojistik zorluklar 
nedeniyle ekonomilerde 
yavaşlamaya da neden olabilmesidir. 
Savaştan tek kârlı çıkacak olanın 
silah tüccarları olacağını ifade 
etmeye gerek dahi yoktur. 

 
3. çeyrek bilançoları 
 
Türkiye piyasasına ilişkin birkaç 

değerlendirmemizi ekleyecek 
olursak; her geçen gün ekonomi 
yönetimine güvenin artmaya devam 
ettiğini, bunun dövize talebi adım 
adım yavaşlatma emaresi 
gösterdiğini belirtelim. alınan 
tedbirlerdeki kademelendirme ve 
özellikle ihracata yönelik en son 
açıklanan reeskont kredilerinde faiz 
oranının gösterge faizi aşaması 
konusunda üst limit getirilmesi, 
ihracat anlamında alınmış son derece 
doğru ve önemli bir tedbir olmuştur.  

Ekonomide üçüncü çeyrekte zaten 
yavaşlamanın pek hissedilmediğini, 
yıl sonuna kadar da kısmen tolere 
edilebilir boyutlarda kalacağını 
değerlendirebiliriz. Borsa konusuna 
gelecek olursak; önümüzdeki 
günlerde üçüncü çeyrek 
bilançolarının açıklanmaya 
başlanmasıyla borsada tekrar 
yükselme seyrine girilmesini 
bekleyebiliriz. ancak bu dönemde 
artık yavaş yavaş hisse bazında 
ayrışma yaşanacağını, özellikle 
perakende hisselerinin olumlu 
anlamda ayrışabileceğini 
değerlendirebiliriz. Elbette, yazının 
başlangıcında da belirttiğimiz üzere, 
dünya konjonktüründe meydana 
gelen olaylardaki olumlu veya 
olumsuz seyir bizim piyasamızı da 
doğrudan etkileyecektir. 

Osman  
ARIOĞLU

İsrail-Filistin savaşı  
ve ekonomiye 

etkileri 

dijital kütüphanede 
Parfümün büyüleyen kokuları 

Teknopark İstanbul’da yerleşik Naz Biyoteknoloji, dijital koku 
kütüphanesi projesiyle kokuları sınıflandırarak, bir veri bankası 
oluşturuyor. Koku kütüphanesi olarak hizmet verecek veri 
bankasından, dünyanın dört bir yanından bu alana ilgi duyanlar da 
faydalanabilecek. Kütüphaneye ilk etapta 1000 farklı koku eklenecek.

ÖMÜR KIRBAŞLI 
 

Parfümün büyülü dünyasında 
kokuların yüzyıllardır insanları 
etkileme gücü tartışılmaz. Güzel koku 

ile kendini ifade etme sanatı, günümüzde de 
estetik ve özgünlüğün, zarafetin, hatta lüksün 
bir simgesi olmaya devam ediyor. Temizlik, 
ferahlık ve çekicilik duygularını yükselten 
parfümler, yaşam tarzımızın bir yansıması. 
Öyle ki, güzellik ve başarıyla da 
ilişkilendiriliyor, insanların özgüvenini 
artıran birer kartvizit haline geliyor. Dünya 
ekonomisinde 100 milyar dolarlarla ifade 
edilen parfüm endüstrisini dijital 
kütüphaneyle buluşturmayı hedefleyen naz 
Biyoteknoloji’nin kurucusu Prof. Dr. nazan 
apaydın Demir ile koku dünyasını ve dijital 
koku kütüphanesini konuştuk.  

n Şirketinizi kısaca tanıtır mısınız? 
naz Biyoteknoloji, daha çok sağlık ve 

tarımsal üretime dayalı, doğanın 
bilimle kesişme noktasında 

olan ve her ürünün arka 
planında bilimsel 

araştırma olmasını 
ilke edinmiş bir ar-

Ge şirketi. Burada 
her ürün, doğal 
hammaddeler, 
bilgi, ar-Ge ve 
teknoloji 
kullanılarak 
üretilir. 1970’li 
yıllarda 

başlayan ve 
günümüze kadar 

büyüyerek devam 
eden ‘Yeşil Kimya’ 

hareketinin doğal 
çıktıları mahiyetindeki 
ürünler üretmekte olup, 
özellikle kozmetik, 
gıda ve ilaç 
sektörlerinde faaliyet 
gösteriyor. Çevreye 
duyarlı, yaşam 
kalitesini yükselten 
hedef odaklı ve 

biyoteknoji çerçevesi 
içinde varlığını 

sürdürmeyi hedefliyor. 
Yine şirketimiz, sahip 

olduğu akademik bilgi ve 
deneyimi bu alanlarda faaliyet 

göstermek isteyen girişimciler için 
danışmanlık hizmetleri vererek 

paylaşmayı amaçlıyor.   

ZENGİNLİK ALGISI 
OLUŞTURUYOR 
n Dijital koku kütüphanesi kimlere 

faydalı olacak? 
“Bazı koku bileşenlerinin spektral analizi 

ve bir koku kütüphanesi veri tabanının 
oluşturulması” başlıklı proje Teknopark’ta 
yürüttüğümüz ikinci proje. Parfüm; kokulu 
yağlar, aromatik karışımlar ve çeşitli kimyasal 
maddelerden elde edilen, insan vücudu, 
çeşitli nesneler ve ortamlara güzel koku 
vermek amacıyla kullanılan karışımların 
genel adı. Türk Dil Kurumu sözlüğünde 
parfüm kelimesi ‘güzel koku’ ve ‘şişelenmiş 
güzel koku’ olarak tanımlanıyor. Parfüm, 
kadim tarihten günümüze gelen bir kavram 
olup bugün, modern dünyanın en pahalı 
ürünlerinden biridir. Güzel kokular, insanları 
daima pozitif etkilemiş, temizlik, ferahlık, 
güzellik, hatta güç ve zenginlik algısı 
oluşturmak amaçlı adeta bir kartvizit  
olarak kullanıldı. 

104 MİLYAR DOLARLIK PAZAR 
Parfüm üretimi, kozmetik endüstrisinde 

en büyük rekabetin ve prestij savaşlarının 
yaşandığı alanlardan biri. Gizli formülleri, 
büyük ar-Ge laboratuvarları, yeni koku 
bileşenlerinin sentezi, ünlü isimlerin yer 
aldığı reklam kampanyaları, özel tasarımlı 
şişeleri ve çok yüksek rakamlara çıkabilen 
ürün bedelleri ile kozmetik sektörü 
içerisinde apayrı bir yere sahip. Kişisel 
bakım ürünleri ithalatının sektörel 
dağılımına bakıldığında ise yüzde 14’ünü 
parfümlerin oluşturduğu görülür. Global 
parfüm pazarı 2018 yılına kadar yaklaşık  
104 milyar dolar değerine ulaştı. Bu büyük 
ve güçlü sektörde var olabilmek ancak çağa 
ayak uydurmak ile mümkün. Bu proje 
kapsamında sadece ülkemizde değil, 
dünyanın dört bir yanında alana ilgi 
duyanların faydalanabileceği bir koku 
kütüphanesi kurulmasını planlanlıyoruz. 
Böyle bir veri tabanı proje için öngörülen  
24 ay ile sınırlı olmayacak. Proje 
tamamlandıktan sonra da veri eklenmesi ile 
büyümeye devam edecek. Bu veri tabanına 
eklenecek bileşiklerin bir kısmı (daha çok 
sentetik olanlar) satın alınırken, bir kısmının 
bitkiden elde edilmesi bizzat yapılacak. 

SIRADA İLAÇ ETKEN 
MADDELERİ VAR 
n Farklı alanlar da olacak mı? 
Proje ile veri tabanına eklenecek bileşik 

sayısını başlangıç için 1000 civarında 
düşünüyoruz. ancak ilerleyen zamanlarda 
bu sayı artacak, veri tabanı; bileşiklerin 
fonksiyonel grupları gibi birtakım alt 
sınıflandırmalar yolu ile çok daha fonksiyonel 
bir düzleme taşınacak. Yine aynı dijital 
kütüphane üzerinden ayrı bir grup olarak ilaç 
etken maddeleri ile ilgili verilerin de 
derlenmesi planlanıyor. 

DİJİTAL VERİ TABANI  
ÖNEMLİ EKSİKLİK  
Tüm dünyanın dijitalleştiği bir dönemde 

ülkemizde böyle bir veri tabanının olmaması 
bir eksiklik olup bu anlamda ülkemize 
önemli katkı sağlamayı amaçlıyoruz. Esasen 
elimizde bu veri tabanına girilmeye 
başlanan 30 yılı aşkın bir süreyi bulan 
çalışmalarımıza ait çok sayıda veri 
bulunuyor. araştırmalarımız devam edecek 
ve tek bir dijital kütüphane çatısı altında 
toplanacak. 

ARAŞTIRMALAR, ANALİZLER 
VE PARFÜM KİTABI 
n Bu kütüphane oluşturulurken daha 

önceki çalışmalarınızdan faydalandınız mı? 
Önceki projelerinizden bahseder misiniz? 

Teknopark kapsamında daha önce 
‘Bitkisel Kaynakları ve nano Teknoloji 
Kullanarak Yeni nesil Saç Bakım 
ürünlerinin-Boyalarının Geliştirilmesi’ 
projesini tamamladık. Bu projenin çıktılarının 
bir kısmı ticarileşmiş, bir kısmı da ticarileşme 
yolunda. Koku kütüphanesini oluştururken 
daha önceki çalışmalarımızdan da 
faydalandık. Böyle bir proje tabii ki geçmişe 
dayalı büyük bir birikim gerektirir. 2025’te 
750 milyar dolara ulaşması beklenen güzellik 
endüstrisinin anahtarı konumundaki 
kokular, bunların elde edildiği bitkiler ve 
kimyasal analizi benim için de akademik 
kariyerimin önemli bir bölümünü oluşturan 
onlarca bilimsel araştırma ve projenin 
toplandığı bir nitelik taşıyor. Daha önce  
konu ile yazılmış çok kapsamlı bir kaynak 
olan parfüm kitabı da bize bu konuda  
destek oldu. 

Küresel 
ölçekte  
büyümek 
istiyoruz 

n Hedefinizde 
başka projeler  
var mı? 

Ekibimiz, iki akademisyen, 
bir doktora öğrencisi, bir 
kimyager ve yazılım 
anlamında hizmet satın 
aldığımız yazılımcılardan 
oluşuyor. Hem laboratuvar 
hem de yazılım anlamında 
çalışmalar sürdürüyoruz. 
Hedefimizde tabii ki başka 
projeler var. Bunların adını 
açıklamak için henüz erken, 
ancak Naz Biyoteknoloji 
olarak en başından beri 
yıllar içinde büyümeyi ve 
küresel ölçekte, hedef 
odaklı ürünler geliştirmeyi 
planlıyoruz. Faaliyet 
gösterdiğimiz alanlar 

küresel anlamda son derece 
yüksek bilgi gerektiren ve 
rekabetin en üst noktadan 
yaşandığı bir platform. 
Güzellik ve sağlık 
dünyasının arka planı 
mutlaka Ar-Ge gerektiriyor. 
Ülkemizde maalesef bu 
konu hâlâ görmezden 
geliniyor. Sadece sermaye 
desteğiyle yeni nesil 
reklamlar ile ürün çıkarmak 
yeterli zannediliyor. Bu, 
aslında uzun vadede halk 
sağlığı açısından risk 
oluşturuyor. 

n Teknopark 
İstanbul’da yer 
almanın sizin için 
faydaları neler? 

Teknopark İstanbul 
sadece ülkemizin değil, 
Ortadoğu’nun en 
prestiji Teknoparkı olup  

burada olmak bizim için 
gurur vericidir. Öte  
yandan çok iyi bir alt 
yapısı, genç ve  
gayretli ekibi ile her 
türlü sorunu 
aşmamızda çok 
yardımcı olan bir takım. 
Buradan hepsine 
içtenlikle teşekkür 
ediyorum.

Prof. Dr. 
Nazan 
Apaydın 
Demir

Ortadoğu’nun en prestijli teknoparkındayız

MİLLİ SANAYİ  
İÇİN GÖREVDE 250



Körfez bölgesine yapılan 
ziyaretler ve ardından devam 
eden iade-i ziyaretlerle gelişen 

süreç, somut adımlarla ete kemiğe 
bürünüyor. türkiye ile birleşik arap 
emirlikleri (bae) arasındaki savunma 
sanayi işbirliklerini güçlendirecek yeni 
bir adım atıldı. avrupa’nın en büyük 
sanayi kümelenmesi saHa İstanbul ve 
bae’nin en büyük savunma ve havacılık 
şirketleri grubu eDGe Group’un birlikte 
düzenlediği saHa-eDGe savunma 
sanayi buluşması, atO Congresium’da 
gerçekleştirildi. 

EKOSİSTEME GİRİŞ 
saHa İstanbul üyesi 125 firma ile  

10 eDGe şirketinin katıldığı etkinlikte, 
eDGe’nin türkiye’deki faaliyetlerini 
yürütmek için oluşturduğu eDGe 
MalatH şirketinin de kuruluşu 
duyuruldu. 

eDGe, MalatH ile türkiye’nin 
savunma sanayinde kurduğu güçlü 
ekosistemin bir parçası olmayı 
hedefliyor. 

MalatH, iki ülkenin savunma 
sanayindeki satışlarını artırmak, yeni 
teknolojilerin geliştirilmesine katkıda 
bulunmak ve teknoloji transferi için 
çalışmalar yapacak. böylece iki ülkenin 
sürdürülebilir kalkınmasına destek 
verecek. MalatH, ticaret, geliştirme ve 
imalat fonksiyonlarına sahip olacak. 
etkinlik kapsamında saHa İstanbul ve 
üyeleri ile eDGe Group arasında  
24 işbirliği anlaşması ve iyi niyet 
mektubu imzalandı. 

ORTAK GELİŞTİRME 
saHa İstanbul Yönetim Kurulu 

başkanı Haluk bayraktar ve eDGe 
Group Yönetim Kurulu başkanı faysal 
el bannai, imza törenlerinin ardından 
basın mensuplarına açıklamalarda 
bulundu. bayraktar, eDGe Group 
tarafından türkiye ile olan ilişkilere 
yönelik olarak MalatH’ın 
kurulduğunu söyledi. 
bu firmanın ofis imkanlarının birlikte 

iş yapılacak saHa İstanbul üyeleri 
tarafından kullanılabileceğini, iş 
geliştirme, mühendislik süreçlerinin 
burada yapılabileceğini ifade eden 
bayraktar, “MalatH’ın tek fonksiyonu, 
türk savunma sanayiyle olan ilişkileri, 
ortak projeleri yürütmek olacak. bunun 
içinde doğrudan ticaret, yatırım, ortak 
geliştirme de olacak” dedi. 

SİNERJİ HEDEFİ 
türk şirketleriyle yapılan anlaşmalara 

ilişkin soruya karşılık bayraktar, “bae 
ile büyük ölçüde savunma sanayi iş 
birliktelikleri zaten devam ediyor. biz 

saHa bünyesindeki üyelerimizle 
birlikte orta ve küçük ölçekli 
firmalarımızın da sürece katılarak 
bu işbirliğinin daha etkin 
olmasını hedeflediğimiz iyi niyet 
mektupları imzaladık”  
diye konuştu. 
türkiye ve bae arasındaki 

savunma sanayi ihracatının iki 
ülke liderlerinin de desteğiyle 
hızla ilerlediğini vurgulayan 
bayraktar, “bae’nin savunma 

sanayine büyük yatırımı var. artık her 
ülkenin öz yeterlilik, alternatif tedarik 
zincirleri kurmak gibi bir gündemi var. 
Güçlerimizi birleştirerek gelecekteki 
problemleri nasıl aşarız, buradan nasıl 
bir sinerji oluşturabilirizin peşindeyiz. 
bunu da sadece büyük ölçekli firmalarla 
değil, orta ve küçük ölçekli firmaları da 
katarak gerçekleştirmek istiyoruz” 
değerlendirmesinde bulundu. faysal el 
bannai de saHa İstanbul ile hayata 
geçirdikleri iş birlikteliği ile iki ülke 
arasında savunma sanayindeki ilişkileri 
daha ileri noktalara taşımayı 
hedeflediklerini kaydetti. 

İS
TA

NB
UL SEKTÖREL 13 Ekim 202317

 

 

 

  

   

   

  

  

 
 
 

  

 

 

 

  

   

   

  

  

 
 
 

  

 

 

 

  

   

   

  

  

 
 
 

  

DUBAI INTERNATIONAL CONTENT MARKE
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• Stand inşaatı ve dekorasyonu 

• Firma kayıt ücreti

• Her firmaya 2 temsilci için kayıt imkanı 

• İkili görüşme hizmeti ve randevu temini

• İçerik sektöründe bölgenin buluşma noktası

• Drama, çocuk, format ve belgesel temalı program satın alıcıları ile ikili 

•Sektörün ilgiyle takip edilen trendlerinin tanıtıldığı etkinlikler

•500 üst düzey sektör temsilcisinin katılımı

• 150 format ve içerik alıcısı

•55 ülkeden uluslararası katılım

9 m² Stand Bedeli : 40.500 TL

KATILIM BİLGİSİ

KATILIM BEDELİNE DAHİL HİZMETLER

Zeynep Ülker / Mine Güneş / Begüm Ece
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.org.tr / begum.ece@ito.org.tr
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Zeynep Ülker / Mine Güneş / Begüm Ece

Tel : 0212 455 61 09 / 455 61 06 / 45
GSM : 0533 959 30 57
Faks : 0212 520 15 26
E-posta : zeynep.sengul@ito.org.tr / mine.gunes@ito

444 0 486 ito.org.tr /ito

ADEM ORHUN 
 
İstanbul ticaret Odası 

Kağıt, Kırtasiye ve ambalaj 
Meslek Komitesi sektörel 
İstişare toplantısı, İtO başkan 
Yardımcısı Mehmet 
Develioğlu’nun başkanlığında 
gerçekleştirildi. toplantı, tüm 
Kırtasiyeciler Derneği (tÜKİD) 
başkanı Vecdet Şendil ve sektör 
temsilcilerinin katılımıyla 
Cemile sultan Korusu 
tesisleri’nde düzenlendi. 
toplantıda, sektörde 
işbirliklerinin artırılması, 
finansman ve KDV’de 
oranların doğurduğu 
sorunlar ele alındı.  
Şubat ayında 

açılacak kırtasiye 
fuarının tÜKİD 
öncülüğünde 
yapıldığını 
belirten sektör 
temsilcileri, ayrıca 
bir çalıştay 
düzenleyecek. sektör 
temsilcileri, İtO’nun desteğiyle 
katma değeri yüksek bir 
etkinlikle firmalara yol  
haritası oluşturmak istediklerini 
belirtti.  
İtO başkan Yardımcısı 

Develioğlu ise sektör 
temsilcilerinin paylaştığı 
bilgilerin ve önerilerin değerli 
olduğunu söyledi. Develioğlu, 

en büyük dağıtıcıdan, yereldeki 
küçük kırtasiye dükkanlarına 
kadar sektör mensubunun 
varlığını korumasının çok 
önemli olduğunu belirterek 
“sektör mensuplarını 
kaybetmemeliyiz, buna göre 
çalışmalıyız” dedi.  
bu arada sektör 

temsilcilerinin üzerinde en çok 
durdukları konulardan biri 
KDV oranları ve gümrükte ek 
vergiler oldu. KDV oranlarının 
artırılmasının vergi tahsilatını 
artırmaya yaramadığını 
savunan sektör mensupları, 
şunları söyledi: “Versatil 

kalem ve oyun 
hamurunu artık 

bütün çocuklar 
kullanıyor. benzeri 
birçok ürünün 
KDV’sinin yüzde 
8’e inmesi lazım. 

Çünkü yüksek 
KDV oranı, yeni 

kaçaklara yol açıyor. 
sektörde birkaç yıl önce 

sıfıra yaklaşmış olan vergi 
kaybı, son dönemde tekrar 
yükselmeye başladı.” 
ayrıca sektördeki firmaların 

çoğunun finans, nakit akış 
takibi, stok yönetimi 
konusunda yeterli bilgiye sahip 
olmadığını belirten sektör 
temsilcileri, “bilgilendirme 
çalışmaları yapmalıyız” dedi.  

İHALE İLANI

İhale Makamı

İşin Adı

İşin Yeri

İşin Kapsamı

İşin Süresi

Son Teklif Verme

Tarihi ve Saati

Teklif Dosyasının

Teslim Yeri

İhale Dosyası

Konusunda İrtibat

İstanbul Ticaret Odası Yönetim Kurulu

İTO MERKEZ BİNASI WC TADİLATI İŞİ 

 
Hobyar Mah. Reşadiye Cd. 7/9, 34112 Eminönü
Fatih/İstanbul

Mülkiyeti İstanbul Ticaret Odasına ait 406 Ada, 23 Parselde, 

İTO MERKEZ (23 PARSEL) BİNASI’nın birim fiyat üzerinden 

anahtar teslimi. WC KABİN YENİLENMESİ İŞİ.

60 Takvim Günü

18 Ekim 2023

11:00  

İstanbul Ticaret Odası Merkez Binası, Zemin Kat, Evrak Kabul, 

Reşadiye Caddesi, 34112, Eminönü, Fatih, İstanbul.

Hüseyin Çamur

huseyin.camur@ito.org.tr

0 212 455 6401

Enes Ali Karagül 

enes.karagul@ito.org.tr

0 212 455 6449

Ortak projeler için 
şirket de kuruldu

SAHA İstanbul Yönetim Kurulu Başkanı Haluk 
Bayraktar, “MALATH’ın tek fonksiyonu Türk 
savunma sanayisiyle olan ilişkileri, ortak projeleri 
yürütmek olacak. Bunun içinde doğrudan ticaret, 
yatırım, ortak geliştirme de olacak” dedi.

BAE’nin en büyük savunma ve havacılık şirketleri 
grubu EDGE Group, Türkiye’deki faaliyetlerini 
yürütmek için MALATH şirketini kurdu. SAHA 
İstanbul ve üyeleri ile EDGE Group arasında 24 
işbirliği anlaşması ve iyi niyet mektubu imzalandı. 

Türk 
savunma 
sanayi  
şirketlerine 
kapı 
aralandı 

MALATH-
SAHA İstanbul 
arasındaki 
Stratejik 
İşbirliği 
Anlaşması 
yanında Türk 
savunma sanayi 
şirketleri 
Altınay, Assan, 
Baykar, 
ASELSAN, 
HAVELSAN, 
DADE 
Teknoloji, Best 
Grup, BİTES, 
TUSAŞ, MKE, 
Katmerciler, 
PAVO Group, 
STM, 
ROKETSAN, 
Titra Teknoloji, 
Tualcom, TEI, 
Sarsılmaz, YON 
Tech, Aspilsan, 
CANiK, Erin 
Motor ve NETA 
Elektronik ile 
EDGE Group 
arasında ortak 
çalışmalara 
kapı aralandı.

BAE’nin savunmadaki güç merkezi
EDGE Group, BAE’de 2019 yılında savunma şirketlerini aynı 

çatı altında toplayarak uluslararası oyuncu olmak, kritik 
teknolojileri ülkeye kazandırmak için faaliyetlere başladı.  
5 kümelenmede 20’den fazla şirket, 111 binden fazla çalışana 
ulaşan EDGE, kara, hava ve deniz platformları, silah sistemleri, 
siber savunma ve uzay, iç güvenlik gibi alanlarda tasarım, 
geliştirme, üretim ve bakım görevlerini yerine getiriyor. 
Portföyünde 120’den fazla ürün bulunan EDGE, 50’den fazla 
ürüne yönelik geliştirme çalışmalarını sürdürüyor.

Kırtasiyeciler  
yüzde 8 KDV istiyor

4 4

TÜ
RK

İY
E-

BA
E 
İŞ

Bİ
RL
İĞ
İN

DE
 



13 Ekim 202318 GÜNCEL

İS
TA

NB
UL

İş sözleşmeleri, belirli veya 
belirsiz süreli yapılır. Bir süreye bağlı 
olarak yapılmadıysa belirsiz süreli 
sözleşme sayılır. Belirli süreli işlerde 
ya da belli bir işin tamamlanması 
veya belirli bir olgunun ortaya 
çıkması gibi objektif koşullara bağlı 
olarak işveren ile işçi arasında yazılı 
şekilde yapılan iş sözleşmesi ise 
belirli süreli iş sözleşmesidir. 

4857 sayılı İş Kanunu’nun  
11. maddesiyle belirli süreli iş 
sözleşmesi yapma serbestisi 
sınırlandırılmış ve bu tür 
sözleşmelerin kurulabilmesi objektif 
koşullara bağlanmıştır. Bu objektif 
koşullar, işin niteliği gereği belirli 
süreli veya belli bir işin 
tamamlanmasına yönelik olması  
ya da belirli bir olgunun ortaya 
çıkmasıdır. Belirli süreli iş 
sözleşmelerinin yapılabilmesine 
ilişkin şartlar kanunda sınırlı olarak 
sayılmadığı için her somut olaya 
göre ayrı olarak belirli süreli iş 
sözleşmesinin yapılıp 
yapılamayacağının değerlendirilmesi 
gerekiyor. 

Yargıtay içtihatları 
Yargıtay içtihatları doğrultusunda 

hukukumuzda objektif koşul olarak 
kabul edilebilecek emsal durumlara 
örnek verecek olursak; 

Yargıtay 9. H.D, 24 Mayıs 2016 
tarihli 2014/36285E. 2016/12369 K. 
sayılı ilamında; “Somut uyuşmazlıkta 
davacı 15.1.1992 tarihinden itibaren 
davalı işveren nezdinde çalışmakta olup, 
12.12.2007 tarihli 3 yıllık iş sözleşmesi 
ile geçici olarak ...’da 
görevlendirilmiştir. Davacının, davalıya 
ait ...’daki banka şubesinde çalıştığı 
anlaşılmaktadır. Çalışılan işyerinin 
banka şubesi olduğu ve belli bir süreye 
bağlı olmaksızın sürekli olarak faaliyet 
gösterdiği ve bu bağlamda davaya konu 
somut olayda İş Kanunu’nun 
11.maddesi anlamında belirli süreli 
sözleşme yapılabilmesi için gerekli olan 
objektif bir nedenin bulunmadığı 
ortadadır.” diyerek, işçinin çalışmış 
olduğu banka şubesinin belirli 
süreye bağlı olmaksızın sürekli 
olarak faaliyet gösterdiğini ve belirli 
süreli iş sözleşmesi yapmak için 
objektif nedenin olmadığını 
belirterek, işçinin belirsiz süreli iş 
sözleşmesi ile çalıştığının kabulü 
gerektiğini içtihadına konu etmiştir. 

Yazılı olma şartı 
4857 sayılı İş Kanunu’nun 11. 

maddesinin 1. fıkra hükmü uyarınca 
belirli süreli iş sözleşmesinin yazılı 
yapılması gerekiyor. Belirsiz süreli iş 
sözleşmelerinde şekil serbestisi var 
iken, belirli süreli iş sözleşmelerinin 
yazılı yapılması zorunludur. İş 
sözleşmesinde belirlenen süre 
tartışmaya mahal vermeyecek 
açıklıkta olmalı.  

4857 sayılı İş Kanunu’nun  
11. maddesinin 2. fıkra hükmüne 
göre belirli süreli iş sözleşmesi esaslı 
bir neden olmadıkça birden fazla üst 
üste (zincirleme) yapılamıyor, aksi 
takdirde iş sözleşmesi baştan itibaren 
belirsiz süreli iş sözleşmesi olarak 
kabul ediliyor. 

İş sözleşmelerinin belirsiz süreli iş 
sözleşmesi olması asıl, belirli süreli  
iş sözleşmesi olması ise istisnadır. 
Sebebi, sözleşmelerin feshine 
bağlanan hukuki sonuçlar ve iş 
güvencesine ilişkin hükümlerden 
yararlanabilmeye olanak tanımaları 
nedeniyle işçinin daha lehine 
sözleşme olmalarından 
kaynaklanıyor. 

4857 sayılı İş Kanunu’nun  
12. maddesi uyarınca belirli süreli iş 
sözleşmesi ile çalıştırılan işçi, ayırımı 
haklı kılan bir neden olmadıkça, salt 
iş sözleşmesinin süreli olmasından 
dolayı belirsiz süreli iş sözleşmesiyle 
çalıştırılan emsal işçiye göre farklı 
işleme tabi tutulamaz. İlgili madde 
hükmü uyarınca işveren; ücret, ara 
dinlenme, yıllık izin gibi işyerinde 
çalışan herkes için geçerli olan 
çalışma koşulları ve işyerinin 
düzenine ilişkin hususlarda sözleşme 
türüne bağlı olarak işçiler arasında 
farklı işlem uygulayamayacak.

 

HUKUK 
GÜNDEMİ

Av. Muhammet AKSAN

Belirli süreli  
iş sözleşmesi

OSMAN KUVVET 
 

ENERJİ, tüm sektörleri doğrudan etkileyen 
bir sektör. Doğalgazın ve petrolün 
tamamına yakınını dış kaynaklardan 

tedarik eden Türkiye, enerji ithalatı için geçen yıl 
100 milyar dolara yakın kaynak ayırdı. Elektrik 
üretimindeki dağılıma bakıldığında da yüzde 
34.6’sı kömürden, yüzde 22.2’si doğalgazdan, 
yüzde 20.6’sı hidrolik enerjiden, yüzde 10.8’i 
rüzgardan, yüzde 4.7’si güneşten, yüzde 3.3’ü 
jeotermal enerjiden ve yüzde 3.7’si diğer 
kaynaklardan elde edildi. Diğer taraftan,  
hem yerli üretim hem de yeşil dönüşüm 
konusunda hızlı bir süreç yaşanıyor. 

KENTSEL DÖNÜŞÜM  
Bu süreç, İstanbul Ticaret Odası Enerji, Çevre 

ve Dönüşüm İhtisas Komitesi’nin toplantısında 
değerlendirildi. Başkanlığını İTO Yönetim 
Kurulu Üyeleri Zeki Akbal ve Giyasettin 
Eyyüpkoca’nın yaptığı toplantıya; enerji başta 
olmak üzere, dönüşüm ve finans sektöründen 
Meclis ve Komite üyelerinin yanı sıra ilgili sektör 
temsilcileri, akademisyenler ve STK temsilcileri 
katıldı. Toplantıda, kentsel dönüşümle 
yenilenecek binaların ‘yeşil bina’ olarak 
yapılması, binalara enerji kimliği verilmesi, 
enerji alt yapısının ve elektrik şebekelerinin 
yenilenebilir enerji ile adaptasyonu ve uyumu 
konuları ele alındı.Toplantıda ayrıca, 
önümüzdeki dönemde devreye girecek Sınırda 
Karbon Düzenleme Mekanizması (SKDM) ve 
Yeşil Mutabakat Emisyon Raporlamasının 
ihracatçılara etkileri değerlendirildi. 

ORTAK AKIL SÜRECİ 
Enerjinin tüm sektörlerin ortak paydası 

olduğunu belirten İTO Yönetim Kurulu Üyesi 
Zeki Akbal, “Dışa bağımlılığın yüksek olduğu 
enerji sektöründe verimlilik önem arz ediyor. 
Özellikle yerli kaynaklarla elde edilen enerjinin 
ve bu sektörde verimliliğin artması cari açığın 
kapanması için de hayati önem taşıyor” diye 
konuştu. Sektörlerin işbirliğinin ve ortak aklın 
bu süreçte kazanımlar sağlayacağını vurgulayan 
İTO Yönetim Kurulu Üyesi Giyasettin 
Eyyüpkoca ise “Tüm sektörlerin ortak 
hedeflerinden biri de enerji maliyetlerinin 
sürdürülebilir olması. Kentsel dönüşüm konusu, 
yeşil bina ve enerji kimliklerinin yeni binalara 
kazandırılması için önemli bir araç olacak” dedi. 

ENERJİ VERİMLİLİĞİ 
Türkiye’de enerji tüketiminin üçte birinin 

binalarda gerçekleştiğine dikkat çeken sektör 
temsilcileri de yılda 10 milyar dolarlık kaybın 
tespit edildiğini, enerji verimliliği uygulamaları 
konusunda halen yapılabileceklerin olduğunu 
ifade etti. Yenilenebilir enerjide depolama 
sistemlerini değerlendiren sektör temsilcileri, 
yenilenebilir enerji, mevcut iletim ve dağıtım 
hatları entegrasyonu konusunda ciddi sıkıntılar 
olduğunu ve maliyetlerin çok yüksek olduğunu 
dile getirdi. Katılımcılar, enerjinin tüketileceği 
yerde üretim modelinin hem düşük maliyet hem 
de sistem yönetim kolaylığı açısından değerlen- 
dirilmesi gerektiğini söyledi. Katılımcılar ayrıca 
soğutmanın enerji tüketimine katılmadığını, 
oysa ısıtmaya göre 3 kat maliyetinin olduğunu, 
bu nedenle ısıtma-soğutma enerji sarfiyatı olarak 
düşünülmesi gerektiğini ifade etti. 

FİNANSMANLA MÜMKÜN   
Toplantıda, Türkiye’nin en büyük ihracat 

pazarı olan Avrupa Birliği’nin 2025 yılı sonunda 
Sınırda Karbon Vergisi Uygulamasını devreye 
alacağı hatırlatılarak, bunun bir yeşil enerji 
duvarı ve risk anlamına geldiği fakat dönüşümle 
fırsata da dönüşebileceği vurgulandı. Toplantıya 
katılan finans sektörü temsilcileri, karbon nötr ile 
daha uygun ve düşük maliyetli finansman 
sağlamanın da mümkün olduğunu dile getirdi. 

 
 
 

Enerjide maliyet  
yeşil binalarla azalacak 

Kentsel 
dönüşümle 
yenilenecek binaların 
‘yeşil bina’ olarak 
yapılacağını belirten 
sektör temsilcileri, 
binalara enerji kimliği 
kazandırılmasının 
enerji maliyetini 
azaltmada ve verimli 
kullanımdaki 
önemine dikkat 
çekiyor. Yenilenebilir 
enerjinin mevcut 
altyapıya uyumunun 
da sağlanması 
gerekiyor. 

İstanbul Ticaret Odası Enerji, Çevre ve Dönüşüm İhtisas Komitesi’nin toplantısına enerji başta olmak üzere, dönüşüm ve 
finans sektöründen Meclis ve Komite üyelerinin yanı sıra ilgili sektör temsilcileri, akademisyenler ve STK temsilcileri katıldı.
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RESİMlERİNE, ‘Sulu boyada 
suyu kontrol edemezsiniz, 
hayatta ise duyguları 

kontrol edemezsiniz; bu ikisi bir 
bütündür’ bakış açısıyla hayat 
veren Zafer Örs, çalışmalarında 
genelllikle şehirler üzerine 
yoğunlaşıyor. Eserlerinin başlıca 
konusunu İstanbul ve Tarihi 
Yarımada’daki mimari eserler 
oluşturuyor. Resimlerinde ise 
kadim şehir İstanbul’un 
geçmişteki ve günümüzdeki 
ruhunu renkler ile bütünleştirip 
tuvale aktarıyor.  

İLKOKULDA BAŞLADI 
1991 yılında Balıkesir’in 

Dursunbey ilçesinde doğan 
sanatçının hayatına resim,  
7. sınıfta iken okuduğu ilkokula 
yeni bir resim öğretmeni 
gelmesiyle girdi. Sanatçı, resim 
konusunda kendisinin en büyük 
teşvik ve destekçisinin, o zaman 
arkadaşı, şimdi ise eşi olan 
Yasemin Hanım olduğunu 
söylüyor. Zafer Örs, eşi ile birlikte 
o zamanlarda eğitim almaya 
başladı. Okul çıkışlarında da 
resim öğretmenlerinden ders 
almaya devam ederek güzel 

sanatlar lisesi sınavlarına 
hazırlandılar.  

Her anını resim olarak gören 
sanatçı, 2009 yılında İstanbul’a 
gelerek, Mimar Sinan Güzel 
Sanatlar Üniversitesi’ne yetenek 
sınavıyla girdi. Endüstri Ürünleri 
Tasarımı bölümünü kazanan 
sanatçı, 2012 yılında hocası 
Ressam Cemal Toy ile tanışması 
üzerine sulu boya resme yöneldi.  

HAYAT DA  
SULU BOYA GİBİ 
Resimdeki biçim ve renk 

anlayışını hocası Cemal Toy’dan 
öğrendi. Hayatının da sulu boya 
gibi olmaya başladığını ifade eden 
Örs, hayata da sanata da “Sulu 

boyada suyu kontrol 
edemezsiniz, hayatta 
ise duyguları kontrol 
edemezsiniz; bu ikisi 
bir bütündür” 
mottosuyla bakıyor. 

Sanatçı, özellikle 
İstanbul’u İstanbul 

yapan mekanları çalıştığını 
vurguluyor. İstanbul’daki 

muhteşem mimari 
eserlerin adeta 
kendisini içine 
çektiğini dile 
getiren sanatçı, 
“Ecdad sanki 
yüzyıllar 
öncesinden bana 
bir mesaj 
gönderiyor” diyor. 
Şehirdeki mimari 
eserlerin 
resmedilsin diye 
öyle güzel bir 
formda İstanbul’un 

içine konulduğunu düşünen 
sanatçının resimlerinde de bu 
mekanlar öne çıkıyor.  

GÜN IŞIKLARININ 
DANSI 
Resimlerinde gün batımı ve 

gün doğumunda gökyüzünün 
İstanbul’a vuran renkleri göze 
çarpan sanatçı, bu renkleri 
duygularıyla ve tekniğiyle 
bütünleştirip resimlerini yapıyor. 
Resimlere bakan mutlaka bu 
eserlerde kendi gördükleri 
İstanbul’un bir yansımasıyla 
karşılaşıyor.  
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Hazırlayan: ÜMİT ÇAKAR

Kitabın değeri, 
içindeki 2 bini aşkın 
Fransız yemeği 
tarifinden değil, 
içerdiği yerli 
yemeklerin 
tariflerinden geliyor. 
Bu nedenle 
kitaptaki toplam  
3 bin 31 tariften 
sadece 914’ü bu 
basıma dâhil edildi. 
Aşçı Mektebi’nin en ilginç yönü, daha 
önce yayınlanan Osmanlıca yemek 
kitaplarında bulunmayan tariflerdir. 
Yazar, diğer Osmanlıca kaynaklarda 
aynı adı taşıyan tariflerden oldukça 
farklı veya çok daha detaylı olan başka 
tarifler de verir. Bunlar arasında 
kestaneli yahni, domatesli pilav, 
kıymalı makarna, sarma baklava, ev 
gözlemesi ve dilberdudağı sayılabilir. 

Kitap, gastronomi tarihinin ve 
Osmanlı mutfağının en iyi detaylarının 
yer aldığı temel eserlerden biri olarak 
görülüyor. 

Ahmed Şevket 
Kitap Yayınevi, 2021

Sabri Orman’ı 
anlamak

Aşçı mektebi

2020 yılında 
hayata veda eden, 
iktisat 
düşüncesinin 
kadim 
kökenlerinden 
modern 
zamanların 
tartışmalarına ışık 
tutan âlim, kendi 
ifadesiyle mümtaz 
bir ‘düşünce tarihçisi’ olan  
Prof. Dr. Sabri Orman, vefatının 
birinci yıl dönümünde hazırlanan bu 
çalışmayla anıldı. 

Beş bölümden oluşan kitabın ilk 
bölümünde, hocanın şahsiyetine dair 
makaleler; ikinci bölümde ilmi 
metodolojisini irdeleyen makaleler; 
üçüncü bölümde ise İslam iktisadi 
düşünce tarihine yaptığı katkılara dair 
makaleler bulunuyor. Dördüncü 
bölümde eserlerinde yer verdiği konu 
ve kavramlar ekseninde kaleme 
alınmış makaleler ve son kısımda ise 
Sabri Hoca ile yapılan mülakatlar  
yer alıyor. 

İstanbul Ticaret Odası  
Yayınları, 2021

www.kitapistanbul.org.tr

Günümüzde iş ve 
işveren çevrelerinde 
veya hayatın bütünü 
içerisinde, ‘çırak ve 
usta’ kavramları çok 
eskide kaldı gibi 
gelebilir. 

Oysa hangi iş 
kolunda ve günlük 
hayatın hangi 
safhasında olursa 
olsun; evden işe, işten çarşıya-pazara, 
velhasıl insan ilişkilerinin seyrettiği tüm 
alanlarda, her işin çıraklık, kalfalık, bir 
de ustalık devri var. 

Bugün artık iş kollarının çoğu 
teknolojiyle tanışmış ve teknoloji 
üzerinden yürüdüğü için çıraklık-ustalık 
mesleğinin sonu gelmiş gibi görülebilir. 

Peki, “Ne kadar doğru” derseniz, bu 
sorunun cevabını usta tüccarlar versin: 

 “İnsanoğlu, öğrenmek ve öğretmek 
fıtratıyla yaratılmıştır. Her insan, ‘nimet 
ve külfet’ çerçevesinde çalıştığı için 
çıraklık ve ustalık eğitimi asla bitmez. 
Emeklemeden yürünmez, düşüp 
kalkmadan yürümek öğrenilmez, 
insanoğlu yiyeceğini üretmek, 
kazanmak ve barınmakla yükümlüdür. 
Öğrenme melekesi, öğretme melekesiyle 
bir ve beraber hareket ettiğinden bir işe 
çıraklık etmeden usta olunmaz.” 

HHH 

Bu ifadeleri kaydederken, belki biraz 
üst perdeden bir örnek olacak ama 
hatırıma, Osmanlı ve dünya mimarlık 
tarihinin deha ustası, bugün bile hâlâ 
mimarlık sanatının aşılmadığı veya 
tatbik edilemediği Mimar Sinan’ın 
hayatına müracaat etmek geldi. 

Mimar Sinan, çıraklık ve ustalık 
meselesine misal verirken, yapılmak 
istenen işin tarifinden sonra işi yapacak 
kişinin de fıtratının icra edilecek 
mesleğe uygun olup olmadığının 
araştırılmasını isteyerek, mesleğe 
çıraklıkla başlanmasını tavsiye etmiştir. 

Koca Sinan, yarım asırlık mimarlık 
ömrüne irili ufaklı 82 cami, 52 mescit,  
55 medrese, 7 darülkurra, 20 türbe, 17 
imaret, 3 darüşşifa, 6 suyolu, 10 köprü, 
20 kervansaray, 36 saray, 8 mahzen ve  
48 de hamam olmak üzere 350’den fazla 
yapıyı tasarlayıp inşa ve imar etmiştir. 
Ve hâlâ öğrenmek için çalıştığını beyan 
ederek, şu ünlü sözü miras bırakmıştır: 
“Çıraklık eserim Şehzade Camii. 
Kalfalık eserim Süleymaniye Camii. 
Ustalık eserim ise Selimiye (Edirne) 
camii.”  

Buraya bir not düşelim. Yalnız bu üç 
eserin seviyesine henüz ulaşılmış değil. 

Evet, çeşit çeşit meslek ve iş kollarıyla 
birlikte günümüzde ‘beyaz yaka’ ve 
‘mavi yaka’ diye sınıflandırılan çalışma 
statülerinin hangi kısmında olursa 
olsun, başarının yegâne sebebi, işe ‘çırak 
olma’ kabulüyle başlanılmasıdır; bu da 
kalfalığın ve ustalığın ilk basamağına 
ayak basılması demektir. 

HHH 

Ticari hayatımızda benzeri örnekler 
çoktur. Ahilik sistemimizde de çıraklık 
ve ustalık meselesi üzerinde 
ehemmiyetle durulur. Çalışmanın, 
başarmanın, paylaşmanın, 
dayanışmanın ve helal kazanç sağlamak 
için çıraklığın, kalfalığın ve ustalığın; 
insanı maddi, manevi imar ettiği, 
toplumsal güvenin ancak böyle 
gerçekleşeceği belirtilir. 

Mesela Ahilik kuralları içerisinde yer 
alan hususlar, daha çıraklık döneminde 
başlar ve eğitim, tatbiki olarak verilir. 
“Çalışmadan kazanmak, kazanmadan 
yemek olmaz” denilir. 

Eğitim metodunun ana başlığını ise 
‘doğruluk ve bağlılık’ kavramı 
oluştururken, bu kavramın temeli ‘helal 
kazanç’ ekseni üzerine bina edilmiştir. 

Tabii bu kurallar, sadece ticaretin 
sınırları içerisinde değil, hayatın 
bütününde geçerli kılınması için 
öğretilmiştir ki, toplumsal düzen tesis 
edilebilsin. 

Söz konusu kuralların neler olduğuna 
kısaca değinerek, yazıyı hitama 
erdirelim: 

-Müşteriyi aldatmamak! 
-Satılacak ürünü överek yalan 

söylememek! 
-Hileli ölçüp tartmamak! 
-Müşteri kızıştırmamak! 
-Riyakârlık ve ikiyüzlülük 

yapmamak! 
-Kendi yapacağı işi başkasına 

yüklememek! 
-Mazeretler üreterek işten kaçmamak! 
-İş arkadaşlarının aldıkları ücretler 

hakkında dedikodu yapmamak! 
-Birlikte çalıştığı arkadaşları arasında 

fitne-fesada sebep olmamak! 
-Kıskançlık, tamah, haset ve hırstan 

uzak durmak! 

Çırak olunmadan  
usta olunmaz

Hüseyin 
ÖZTÜRK

KÜLTÜR

Yurt içi ve dışındaki sergileri
Cemal Toy Resim Atölyesi Galerisi (2022’ ye kadar) 

2. Craftİstanbul El Sanatları ve Tasarım Fuarı 

Art Rûberû Sanat Galerisi’nde ‘Yüzyüze’ karma sergi 

Hünkâr Kasrı sulu boya atölyesi (6 ay süreli sergi ve atölye) 

Imur Art Gallery kişisel sergi (New Jersey, ABD) 

Zamin Art sürekli sergi & atölye (Balat, İstanbul) 

Yeni dinamizm resim sergisi (Esenler Belediyesi) 

Colors Of Hope (New Jersey, ABD) 

Anadolu’nun Renkleri (İstanbul) 

Rising From The Ashes (Kuwait) 

Rising From The Ashes (Italy) 

Rising From The Ashes (Bangladesh)

OSMAN KUVVET 
 
YENİ Cami Hünkar Kasrı’nın 

bu ayki konug ̆u sulu boya ile 
resmedilmiş İstanbul 
oldu. Sanatçı Zafer 
Örs tarafından sulu 
boya tekniğiyle 
yapılan resimlerin 
ana temasını 
İstanbul oluşturuyor. 
‘Seninle yan yana 

İstanbul’ ismi ile açılışı yapılan 
sergide, her biri birbirinden farklı 
sulu ve yağlı boya eserler 
sanatseverlerin ilgisine sunuldu. 
Sergiyi, 5 Kasım’a kadar ücretsiz 
olarak gezmek mümkün.  

Serginin açılışını İTO Başkan 
Yardımcısı Ahmet Özer ve İTO 
Yönetim Kurulu Üyesi Giyasettin 
Eyyüpkoca gerçekleştirdi.  
Açılışa İTO Meclis Üyeleri ve 
sanatseverler de katıldı. 

Sulu boya İstanbul  
Hünkar Kasrı’nda 

Sanatçı Zafer Örs, gün batımı ve gün doğumunda 
gökyüzünün İstanbul’a vuran renklerini duygularıyla, 
yaşanmışlıklarıyla ve tekniğiyle bütünleştirerek resimlerini 
oluşturuyor. İstanbul’daki mimari eserleri resmedilsin diye 
bu şehre konulmuş gibi gören sanatçı, genellikle Eminönü, 
Kız Kulesi ve Tarihi Yarımada’yı resmediyor. 

Tuvaldeki şehir ‘İstanbul’



www.istanbulticaretgazetesi.com

0 (530) 386 60 01 

Teknoloji Odaklı 
Sanayi Hamlesi Programı 
kapsamında mobilite 
sektöründe yüksek ve 
orta yüksek teknolojili 
girişimler destekleniyor. 
Hamle Programı Mobilite 
Çağrısı ile toplam  
yatırım tutarı 650 milyon 
doları aşan 39 proje 
desteklendi. Bu 
kapsamda ileri sürüş 
destek sistemi, gelişmiş 
sürücü asistan sistemi, 
lidar, otonom taşıtlar, 
batarya taşıyıcı sistemi, 
akıllı kamera sistemleri ve 
çok amaçlı kameralar gibi 
katma değeri yüksek 
kritik ürün ve teknolojilere 
yönelik yatırımlar  
ülke ekonomisine 
kazandırılacak.  

Kocaeli’nin Gebze 
ilçesinde yer alan Bilişim 
Vadisi’nde düzenlenen 
‘Büyütech Türkiye’nin İlk 
Kamera Sistemleri Üretim 
Tesisi Açılış Töreni’nde 

konuşan Sanayi ve 
Teknoloji Bakanı 
Mehmet Fatih 
Kacır, Türkiye’de 
mobilite 
ekosisteminin 
merkezi olan 
Bilişim Vadisi’nin, 
Hızlandırma ve 
Kuluçka 
Programları ile 
erken aşama 
mobilite 
teknolojilerinin 
gelişiminde öncü 
rol oynadığını 
belirtti. 

Mobilite startup’larının 
kurulmasını ve 
büyümesini 
desteklediklerinin, bu 
girişimlere çok özel bir 
önem atfettiklerinin altını 
çizen Kacır, “Togg da 
bizimle birlikte bu 
vizyonu paylaşıyor. 
Yerlilik oranı yüzde 51’e 
ulaşan Togg’un uzun 
vadeli başarısında yerli 

tedarik ağı ve startup’lar 
kritik öneme sahip.  
Bu nedenle 95 yerli 
tedarikçisi bulunan Togg, 
bugüne kadar 950’den 
fazla startup ile  
temas etti. Bu 
startup’lardan 
30’dan fazlası 
halihazırda 
Togg için 
çalışmaya 
devam 
ediyor” dedi.

OSMAN KUVVET 
 
TÜRKİYE’nin gelişen 

teknoloji ekosisteminde 
bir oyuncu daha global 
pazarlara açılma yolunda 
kritik bir adım attı. 
Ankara’da küçük bir 
girişimcilik şirketi olarak 
hayata geçirilen, Milli 
Teknoloji Hamlesi 
kapsamında alınan 
teşvikler ve yatırımlarla 
büyümesini sürdürerek 
Togg, Tofaş, Ford 
Otosan gibi önemli 
otomotiv firmalarının 
kamera sistemleri 
tedarikçisi haline 
dönüşen Büyütech, 
Bilişim Vadisi’ndeki 
üretim tesislerinin 
açılışını gerçekleştirdi. 

Sanayi ve Teknoloji 
Bakanı Mehmet Fatih 
Kacır’ın da katıldığı  
Türkiye’nin ilk 
kamera sistemleri 
üretim tesisinin açılış 
töreninde; TAYSAD 
Başkanı Albert 
Saydam, TÜSİAD 
Başkanı Orhan Turan  
ile bir önceki  
Sanayi ve Teknoloji 
Bakanı Mustafa Varank da 
yer aldı. 

KAPASİTE  
YILLIK 800 BİN 
Büyütech’in ortağı ve 

CEO’su Ömer Orkun 
Düztaş, törende yaptığı 
konuşmada şu bilgiyi 
verdi: “Fabrikamız 
devreye alındıktan sonra 
otomotiv standartlarında 
yüksek kalite üretim ile 
birlikte kapasitemizi  
800 bine çıkardık.  
Yeni yatırımlarla da 
fabrikamızı genişletmeyi 
ve üretimlerimize yeni 
geliştirilmiş tasarımlar 
eklemeyi planlıyoruz.  
Bu sayede hem 
üretimimiz artacak  
hem de uluslararası  
bir firma olma yolunda 
adımlarımızı 
sağlamlaştırmış olacağız.”  

28 MİLYON 
DOLAR 
DEĞERLEME 
Geçtiğimiz ay başlayan 

ve Türkiye’nin önde gelen 
fonlarının yer aldığı 
yatırım turunu 4 milyon 
230 bin dolar yatırım 
alarak kapatan 
Büyütech’in yatırım 
sonrası değerlemesinin de 
28 milyon 230 bin dolar 
olduğu bildirildi.  

Türkiye’de bir ilke imza 
atan Büyütech, fabrika 
bünyesinde; yüksek 

hassasiyette 
lens montajı için özel lens 
montaj hattı, elektronik 
dizgi hattı, mekanik 
montaj hatları, 
sızdırmazlık kontrol hattı, 
ürünlerin kalibrasyon  
ve testlerinin yapılacağı 
bir kamera kalibrasyon 
hattını barındırıyor. 

Açılış töreninde 
konuşan Sanayi ve 
Teknoloji Bakanı Mehmet 
Fatih Kacır, günümüzde 
dijital dönüşüm ve 
teknolojik ilerlemenin, 
yeni bir çağın kapılarını 
araladığını belirterek, 
dijital bir devrimin 
yaşandığı bu dönemde, 
dünyada tüm dengelerin 
değiştiğini, rekabet 
koşullarının yeniden 
şekillendiğini ifade etti. 

GLOBAL MARKA 
OLMA YOLUNDA 
Kacır, bu startup’lardan 

birinin de Bakanlığın 
desteklediği ülkenin ilk 
akıllı kamera sistemini 
geliştirip üreten  
Büyütech firması 
olduğunu vurgulayarak, 
şöyle devam etti: 
“Büyütech, 2011 yılında, 
bizim deyimimizle 
girişimcilerin can suyu 
olan Bakanlığımız 
Teknogirişim Sermaye 
Desteği ile kuruldu. 
Büyütech’i, 
Teknogirişimden Teknoloji 
Odaklı Sanayi Hamlesi’ne 
7 farklı program 
kapsamında destekledik; 

mobilitede 
öncü bir teknoloji 
girişimine hep birlikte 
dönüştürdük. Büyütech, 
bugün Togg’un sürücü 
yorgunluk algılama ve 
çevresel görüş kamera 
sistemlerini üretiyor. 
Mobilite ekosistemine 
sağladığı bu önemli 
katkıyla birlikte Büyütech, 
uluslararası bir marka 
olma yolunda önemli 
adımlar atıyor. Büyütech 
teknoloji girişimi, 2023 yılı 
içinde girişim sermayesi 
fonlarından toplam  
4 milyon doların üzerinde 
yatırım aldı. Togg’un yanı 
sıra otomotiv sektörünün 
küresel devleri ile de yeni 
nesil kamera sistemleri 
üzerine Ar-Ge 
çalışmalarını sürdürüyor.” 

MOBİLİTE 
EKOSİSTEMİNE 
DOPİNG 
Markanın mobilite 

ekosistemini de ileriye 
taşıyacağını vurgulayan 
Bakan Kacır, “İnanıyorum 
ki, girişimcilik ekosistemi 
önümüzdeki dönemde 
çok daha fazla Turcorn’lar 
çıkaracak ve bunlar 
arasında mobilite 
girişimlerimiz de yer 
alacak. Yerli ve milli 
otomobilimiz Togg’a 
değer katarak bizleri 
gururlandıran Büyütech 
ekibini yürekten kutluyor, 
başarılarının devamını 
diliyorum” dedi.

TTürkiye’nin ürkiye’nin   
ilk kamerailk kamera  
sistemleri sistemleri   

üretim tesisi,üretim tesisi,  
Bilişim Vadisi’ndeBilişim Vadisi’nde  
açıldı. Girişimcilikaçıldı. Girişimcilik  
şirketi olarakşirketi olarak  

kurulan ve Toggkurulan ve Togg  
başta olmak üzerebaşta olmak üzere  

birçok büyük firmanınbirçok büyük firmanın  
tedarikçisi haline tedarikçisi haline   

gelen Büyütech’in bu gelen Büyütech’in bu   
tesisi, yıllık 800 bin kamera tesisi, yıllık 800 bin kamera   
üretim kapasitesine sahip.üretim kapasitesine sahip.

Togg için 
950 startup 
ile temas 

Mobilitede teknoloji  
girişimlerine destek 
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